
نگاه
محمدعلی حسن نیا؛ روزنامهنگار

ترامپیکراهبردومنظومهکلیفکریدرحوزهسیاستخارجی
دارد:Peace through strength؛یعنیصلحازطریققدرت

یاراحتتربگوییمزور!
ترامپمعتقداستبایدبههدفاصلیخوددرعرصهسیاستخارجی
برسد.جنگتعرفهایعلیهکانادا،چین،مکزیکوپاناماکهصورتگرفته،بخشیازاینراهبردکلیترامپ
است.اکنونچرخهاوبهسمتایرانآمدهاست.ترامپبهجایامضایفرماناجرایییکیادداشتکلی
درخصوصایرانصادرکردهاست.یادداشتترامپنظریهایراپشتیبانیمیکندکهمعتقداستباید
بهایرانفشارحداکثریواردکردواگرتنبهمذاکرهنداد،آنوقتبهسمتحملهبهتاسیساتومراکز
هستهایبرویم.اکنونترامپاینروشراقبولکردهاست.اوبهخواستهنتانیاهووجریانافراطیآمریکا
واسرائیلبرایحملهبهتاسیساتایراندروهلهاولتننداده،زیراهنوزبهاینجمعبندیکلینرسیده
استکهتهرانکاملاضعیفشده؛چونایرانپیامهایهشدارآمیزیردوبدلکردهکهاگرتاسیسات
هستهایهدفقرارگیردبههمانگونهتاسیساتهستهایاسرائیلموردحملهقرارخواهدگرفت.

ترامپقصدداردبا2حربهتحریمدریکدستوصلحدردستدیگر،ایرانراپایمیزمذاکرهبیاورد،
امااوخواهانیکتوافقومذاکرهبرابرنیست،بلکهمیخواهدهرچهکهدردستایراناستگرفته
ودرازایآنبرخیتحریمهابرداشتهشود.دردستگاهمحاسباتیایرانشاملشورایامنیتملیو
وزارتامورخارجهسناریوهایمختلفیبرایحرکتهایترامپدیدهشدهکهبایددیدباراهبردصلح
ازطریققدرتچگونهبایدباترامپبرخوردکرد.دراینمیاناروپاییهاهمماتومبهوتماندهاند؛
تنهاحربهایکهاروپاداردوآمریکاندارداسنپبکاســتکهبهنظرنمیرسداروپاییهادرمقابل
خواستهترامپمقاومتداشتهباشند.هرگونهکهصحنهراببینیمدرمییابیماکنونزمانهیجان،
عجلهوذوقزدگیبراینشاندادنمذاکرهنیست.بایدکمیصبرکردتاتوانبرابردرمذاکرهایجاد
شودوبعدسراغمیزمذاکرهرفت.ازســویدیگرایرانچندمرحلهتجربهراپیشرویخودداشته
است.آنروزهاییکهوعدهصادق۱و2توسطایرانانجامشــد،بارهادیپلماسیکشورباهدایت
شهیدامیرعبداللهیانوعباسعراقچیباچاشنیقدرتیعنیابزارفعلینظمبینالمللیواردگفتوگو

وباعثشدکهاسرائیلازبرخیطرحهایخودعقبنشینیکند.
حتیدرزمانوعدهصادق2تهدیدهایضمنیوزیرامورخارجهبهبرخیکشــورهایمنطقهایو
فرامنطقهایموجبشدکهآنهابدانندتوانایرانچگونهاست.همینموضوعدرصحبتهایاخیر

رهبریهممستتربودکهاگرآمریکاماراتهدیدکند،ماهماوراتهدیدمیکنیم.
آمریکادرزمانترامپراهبردیدرپیشگرفتهکهماننددونالدریگاناستوالبتهباچاشنیترسو
رعببیشترکهاگرکشوریدرمقابلمامقاومتکندبایدبهاشدمجازاتمحکومشود؛منطقیکه

درنظمجدیدپیشروینظامبینالمللجایواقعیندارد.

صلح و مذاکره ترامپ

 گروگانگیر 10هزار دلاری 
دختر 14ساله بود

آدمرباییساختگییکدخترنوجوانبهنامرونیکا
پلیسرابهدردسرانداخت

استادنقضعهد
رئیسجمهورآمریکاتهدیدکردهتوافقآتشبسغزه

برایاوازظهرروزشنبهپایانخواهدیافت

مصداقدیگریازقابلاعتمادنبودنترامپ

گشت وگذار در مسیر 
۹کیلومتری جنوب تهران
ابرپروژهباغراهحضرتزهراستاپایانسالافتتاحمیشود

صفحه2

مثلهمهاینسالهاباپایان
جشنواره،عدهایبهنتایج

داوریمعترضشدند

صفحه16

یادداشت
رضا کربلائی ؛ روزنامهنگار

نوسانشدیدنرخارزدر6ماهگذشتهبهویژهطيهفته
قبلاینسؤالهارامطرحمیســازدکهراهبردارزی
ایراندربرابرفشارهایاحتمالیخارجیچیست؟وآیاثباتبهبازارارزبرمیگرددو
التهابهافروکشمیکندیاخیر؟اتفاقروزگذشتهوکاهشنزدیکبه5هزارتومانی
قیمتهردلارآمریکاباوجوداظهارنظردونالدترامپومواضعضدونقیضاومبتنی
بررویکردفشــارحداکثریووعدهآمادگیبرایتوافقباایران،نشانمیدهدکه
مشروطبهارادهجدیوتلاشدولتوبانکمرکزیبرایحفظثباتمالیمیتوان

سیاستالتهابارزیراکنترلکرد.
شــرطایناســتکهمردمبهایننتیجهبرســندکهثباتمالیدرنتیجهاصلاح
سیاستهایکلاناقتصادیرخخواهددادکهنخستینپیامدآنکاهشانتظارات
تورمیوامیدبهپیشبینیپذیریاقتصادخواهدبود.تجربهنوسانارزیطیبیش
ازیکدههاخیراززمانتلاشدولتهایمختلفازارز۱226تومانیدولتمحمود
احمدینژاد،دلار4200تومانیدولتحســنروحانی،دلار28هزار500تومانی
دولتابراهیمرئیســیو64هزارتومانیدولتمسعودپزشکیاننشانمیدهدکه
سیاستتثبیتارزیباکنترلمصارفارزتجاریوخدماتینتیجهندادهوهمچنان

اختلافنرخارزمطلوبدولتهاوبازارآزادحفظشدهاست.
اکنونلازماستتاسیاستگذارانومرداناقتصادیدولتبهاینجمعبندیبرسند
کهراهثباتبازارارز،ازثباتمالیوپیشبینیپذیریاقتصادمیگذرد.دراینصورت
شرطدیگربرایحفظثباتدراقتصاد،انســجامجریانهایسیاسیوجلوگیری
ازغبارآلودشدنفضایتصمیمگیریاست.البتهکههمدولتبایدبهفکرکنترل
کسریبودجهشدیدباشدوهمبانکمرکزیسیاســتهایپولیفعالانهایبرای

مهارتورمبهاجراگذارد.
کاهشســطحاعتمادعمومینسبتبهکارآمدیسیاســتهایمالیوپولیطی
سالهایاخیرباعثشــدهکهسیاستگذارانبهجایتقویتســرمایهاجتماعی،
درصددتکرارراههاییباشندکهبارهاتجربهشدهونتیجههمندادهاست.تردیدی
نیستکهافزایشتنشهایسیاســیدرداخلکشوربرســریکتصمیمگیری
منطقیومبتنیبرعقلانیتاقتصادیباعثخواهدشدکهفشارهایبیرونیبرای
حفظالتهابدربازارهابیشترشــودودرکاینمهمکمکخواهدکردتاباحفظ
انسجامملیوهمگراییسیاستهایمؤثراقتصادی،راهبردارزیمناسب،پایدارو

اعتمادسازدربرابرفشارهااتخاذشود.
واقعیتایناستکهاختلافبینبانکمرکزیووزارتاقتصادبرسرمدیریتکلان
اقتصادیکشــوردرنهانادامهداردوفقدانیکفرماندهیواحدبرایکمکردن
اختلافهاوهماهنگیسیاستهاواهدافوبرنامهها،موجبموازیکاریدراجرا
وتردیدمردمنسبتبهتحققثباتمالیشــدهاست.ازاینجهتلازماستبانک
مرکزیووزارتاقتصادوالبتهســازمانبرنامهوبودجهباپیشبینیسناریوهای
احتمالیفشارهایبیرونیدرصددبازطراحییکنقشهراهبردیبرایخنثیسازی

تهدیدهاباشند.
تجربهنشاندادهکهوقتیمردمبهاینجمعبندیبرسندکههمهمسئولانجدااز
دیدگاههایسیاسیدرصددکاهشفشــارهاواصلاحسیاستهاهستندوبهجای
مچگیریازیکدیگرمصممهستندتابرسراولویتهایاقتصادیاجماعکنند،آنگاه
خنثیسازیفشارهاوتحریمهاباوجودپیچیدگیهایآنممکنخواهدبودوبدیهی
استوالبتهتجربههمثابتکردهکهباجابهجاییافرادبدوناصلاحسیاستهاوکنار

گذاشتنروشهایتکراریوشکستخوردهراهبهجایینخواهدبرد.
مردمنشاندادهاندکهفشارهاوتهدیدهایداخلیراتحملمیکننداماتابآوری
اقتصاددربرابرفشارهاتنهابهمقاومتمردمبدونتغییردرسیاستگذاریهاونقشه
راهشفافوقابلاتکابرایخنثیسازیتهدیدهاوایجادفرصتهاسخت،پیچیده،
پرهزینهاستوباعثاستهلاکاقتصادواعتمادعمومیمیشــودوبازارارزآرام
نمیگیردمگراینکهدنبالمهارتورم،ثباتمالیوپیشبینیپذیریاقتصادباشیم.

شرط ثبات ارزی در برابر 
فشارها
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پس می شود 
دلار را به بند کشید

بااسکناینکیوآرکد،گزارشیدربارهاینکه چرا حماس تبادل اسرا را 
تعلیق کردببینید.

۳۵۰۰ظرفیت
پارک خودرو در پروژه  تأمین شده است.

۳۰۰۰۰ مترمربع 
مسیر پیاده روی پیش بینی  شده است.

سیمرغپسلرزههای 7

سال 1371: 
افزایش نرخ ارز 
رسمی با سودای 
رسیدن به نرخ ارز 
بازار آزاد قاچاق و 

تک نرخی شدن ارز که 
نتیجه آن شکست 

طرح و افزایش دوباره 
نرخ ارز بازار آزاد 

قاچاق بود. 

سال 1380: 
افزایش نرخ ارز با 

هدف تک نرخی کردن 
ارز که به دلیل 

افزایش درآمدهای 
ارزی تا چند سال 
نرخ ارز ثابت ماند 

ولی با آغاز تحریم ها 
این طرح نیز نهایتا با 
شکست مواجه شد.

سال 1390 تا 1394: 
 با آغاز تحریم ها دولت ها 
تلاش کردند که نرخ ارز 
رسمی را به نرخ ارز بازار 
غیررسمی برسانند، اما 
هربار که نرخ ارز رسمی 

به بازار آزاد قاچاق نزدیک 
می شد، نرخ آزاد قاچاق 

دوباره جهش پیدا 
می کرد.

سال 1401
 تجربه یکسان سازی  

ارز ترجیحی با ارز 
نیما با حذف ارز 
4200تومانی که 
تبعاتش تورم 

سنگین بود و مجددا 
ارز ترجیحی با نرخ 

28500تومان ایجاد 
شد.

سال 1403:  
افزایش نرخ ارز 
نیما در دولت 

چهاردهم با هدف 
 تک نرخی کردن
  ارز و حذف 
رانت آن که 

نتیجه اش افزایش 
مستمر نرخ ارز 

بوده است.

فروکش کردن هیجانات ناشی از 
تنش های سیاسی و لفاظی های ترامپ

انتشار خبر ارجاع استیضاح وزیر اقتصاد به 
کمیسیون اقتصادی مجلس

مداخله گسترده بانک 
مرکزی در بازار

راهکارهایی برای مهار نوسانات ارزی

 تجارب تکراری سیاست های ارزی 3دهه اخیر

 تغییر نگاه به مسئله
  کاهش ارزش پول ملی 

از یک رخداد طبیعی به یک 
شاخص حیاتی اقتصادی

رصد و تطابق تراکنش های بانکی 
با اسناد تجاری و رسمی

تنظیم گری هوشمند مالیاتی

 تغییر رویکرد 
مدیریتی متمرکز

  بر افزایش 
نرخ ارز رسمی

جلوگیری از امکان انجام مبادلات 
غیرریالی

رصد تراکنش های بانکی دلالان ارز

پاکسازی بازار آزاد قاچاق ارز از 
عوامل مخرب )مثل قاچاقچیان، 

فرار سرمایه، تقاضاهای سوداگری 
و اخلالگران ارزی( 

اجرای دقیق ماده 169مکرر قانون 
مالیات های مستقیم

حذف اسناد تجاری غیررسمی

استفاده از ابزارهای نظارتی و 
 کنترلی هوشمند 
مبتنی بر قانون 

مبارزه با قاچاق کالا و ارز

اجرای حکمرانی ریال
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نمودار قیمت دلار در سال 1403

عوامل کاهش قیمت ارز در روز 23بهمن

صفحه5

صفحه های 2 ، 3 و4

 باوجود تهدیدات ترامپ، قیمت ارز کاهش یافت 
  و این یعنی منشأ اصلی گرانی ارز داخلی است
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2

لفاظی ها و تهدیدهای محور واشــنگتن - 
تل آویو علیه ایران در حالی طی روزهای اخیر 
همچنان ادامه داشته  است که بررسی روندها 
و تحولات جاری نشان می دهد همانگونه که 
مقام های ارشد کشور بارها تأکید کرده اند، 
اتکا به توانمندی هــای داخلی، کلید طلایی 

حل مشکلات موجود است.
رهبرمعظم انقلاب در جریان دیدار 19بهمن ماه 
با جمعی از فرماندهان نیروی هوایی و پدافند 
هوایی ارتش علاوه بر تأکید بر اینکه »مذاکره 
با آمریکا هیچ تأثیری در رفع مشکلات کشور 
ندارد«، بار دیگر به ضــرورت بهره گیری از 
ظرفیت های داخلی و اتکا به توانمندی های 
بومی به منظور پشت سر گذاشتن چالش ها و 

تهدیدهای موجود اشاره کردند.
در چنین شــرایطی اقدام های انجام شده 

ازســوی دولت باهدف مهار افزایش قیمت 
دلار، که روز سه شنبه با واکنش مثبت بازار نیز 
همراه شد را می توان گام ملموسی در مسیر 
مقابله با مشکلات اقتصادی موجود به حساب 
آورد. در شرایطی که طرف های غربی همچنان 
بر طبل »تحریــم« و »فشــارحداکثری« 
می کوبند، اتکا به راهکارهای مؤثر براساس 
ظرفیت هــای داخلــی، اصلی ترین گزینه 
پیش رو برای عبور از بحران سازی های غربی 

است.

از اولویت بخشــی روزافزون بــه موضوع 
»سیاست همسایگی« گرفته تا فعال سازی 
همه ابزارهای موجود در حوزه »دیپلماسی 
اقتصــادی« و همچنین پــای کار آوردن 
تمام ظرفیت هــا برای حمایــت از تولید و 
به حرکت درآوردن کســب وکارها با همت 
بخش خصوصی، ازجمله گزینه های کارآمد 
برای دولتمردان است که می تواند راه گشای 
بسیاری از چالش ها، مشکلات و تهدیدهای 

پیش رو باشد.

 استاد
نقض عهد

رئیس جمهور آمریکا تهدید کرده 
که توافق آتش بس برای او از ظهر 

روز شنبه پایان خواهد یافت

بهاره محبیگزارش2
روزنامه نگار

توافق تبادل اسرا میان جنبش مقاومت فلسطین 
)حماس( و رژیم صهیونیستی به دلیل نقض مکرر 
تعهدات از سوی تل آویو متوقف شده است. براساس 
این توافق که ۳۰ دی  ماه 1۴۰۳ به اجرا درآمد، قرار 
بود اسرای هردو طرف آزاد شوند و مرحله های بعدی 

توافق نیز به مرور زمان اجرا شود.
روزنامه نیویورک تایمز به نقل از مسئولان اسرائیلی 
و میانجی ها نوشــته که بیانیه حماس در رابطه با 
عدم پایبندی اسرائیل به تعهدات خود در مرحله 
نخست توافق آتش بس و مبادله اسرا دقیق و درست 
است. در این گزارش آمده: »اســرائیل به ارسال 
صدها هزار چادر برای غزه و سایر کمک های وعده 
داده شده پایبند نبوده اســت. این بخش از بحران 
می تواند حل شود؛ به شرطی که اسرائیل اجازه ورود 

کمک های بیشتری به غزه را بدهد.« 

اتکا به توانمندی های داخلی، کلید طلایی رفع مشکلات موجود است

علیرضا احمدیگزارش1
روزنامه نگار
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صفحه آرا: مجید اصغری

 با زمزمه استیضاح همتی
دلار فرو ریخت!

در دی ماه سال جاری، نمایندگان مجلس 
شورای اســلامی به موضوع استیضاح 
عبدالناصر همتی، وزیر امور اقتصادی و 
دارایی دولت چهاردهم، به دلیل افزایش 
بی سابقه قیمت دلار پرداختند و این اقدام را در پی نارضایتی 
عمومی از وضعیت اقتصــادی و کاهش قدرت خرید مردم 
انجام دادند. نمایندگان با جمع آوری امضاها و ارسال آن به 
هیات رئیسه، خواستار طی شدن روند قانونی برای استیضاح 

این عضو اقتصادی دولت شدند.

تعویق استیضاح با تصمیم هیات رئیسه
با وجود ارسال طرح استیضاح به هیات رئیسه، ارجاع آن به تعویق 
افتاد. مجتبی یوسفی، عضو هیات رئیسه مجلس، در گفت وگویی 
اعلام کرد که هیات رئیسه تصمیم گرفته است به وزیر فرصت 
بیشتری بدهد و فعلاً طرح استیضاح را به کمیسیون ارجاع ندهد. 
این تعویق واکنش های متعددی را در پی داشــت و تعدادی از 
نمایندگان در انتقاد از این تصمیم، به وظیفه قانونی هیات رئیسه 
طبق آیین نامه داخلی مجلس اشاره کردند و بر عدم اختیار قانونی 

آنها برای به تعویق انداختن طرح استیضاح تأکید کردند.
پس از گذشت حدود 2 هفته از مطرح شــدن این موضوع، روز 
سه شنبه 23 بهمن احمد نادری، دیگر عضو هیات رئیسه مجلس، 
در توییتی اعلام کرد که استیضاح عبدالناصر همتی با ۸۹ امضا به 

کمیسیون اقتصادی مجلس ارجاع داده شده است.
لازم به ذکر اســت که تا ساعاتی پس از انتشــار خبر به جریان 
افتادن استیضاح، قیمت دلار که به کانال ۹4 هزار تومان رسیده 

بود، با کاهش 6 هزارتومانی روبه رو شد.

مذاکره نمایندگان با هیات رئیسه مجلس
در این رابطه، حســین صمصامی، عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس، در گفت وگو با همشــهری از فشــار نماینــدگان به 
هیات رئیسه خبر داد و گفت: نمایندگان به هیات رئیسه اعلام 
کردند که رفتار آنها غیرقانونی و خلاف آیین نامه بوده است. آنها 
تأکید کردند که یا باید استیضاح را به سرعت به جریان بیندازند 
یا اگر رئیس هیات رئیسه مخالف است، سایر اعضای هیات رئیسه 
استعفا دهند یا اینکه به وظیفه قانونی خود عمل کنند تا شریک 

جرم در کوچک کردن سفره مردم نباشند.

فرایند قانونی استیضاح
اکنون با در دستورکار قرار گرفتن طرح استیضاح در کمیسیون 
اقتصادی، کمیسیون یک هفته فرصت دارد تا با دعوت از وزیر 
اقتصاد، توضیحات وی را در حضور نمایندگان استیضاح کننده 

مورد ارزیابی قرار دهد.
کمیســیون اقتصادی پس از برگزاری نشست مشترک با وزیر 
اقتصاد، باید گزارشی از این نشســت را به هیأت رئیسه ارسال 
کند تا این گزارش در دســتور کار جلســه علنی مجلس قرار 
گیرد. پس از اعلام وصول گزارش کمیسیون اقتصادی از سوی 
هیأت رئیســه، همتی 1۰ روز فرصت دارد تا با حضور در صحن 

مجلس توضیحات خود را به نمایندگان ارائه کند.
بر اساس آیین نامه داخلی، فرآیند برگزاری استیضاح در صحن 
۵ ساعته پیش بینی شده که در جریان آن مخالفان، موافقان و 
شخص وزیر اقتصاد در زمان های مجزا به ارائه توضیحات خود 
می پردازند و پس از آن رأی گیــری برای برکناری یا ابقای وزیر 

اقتصاد در صحن برگزار خواهد شد.

توقف استیضاح تنها به یک شرط
تنها در شرایطی روند استیضاح وزیر اقتصاد متوقف خواهد شد 
که تعداد امضاهای متقاضیان استیضاح وزیر قبل از اعلام وصول 

گزارش کمیسیون اقتصادی به زیر 1۰ برسد.

رد مصوبه گازوئیلی دولت توسط رئیس مجلس
محمدباقر قالیباف، تصویب نامه هیــأت وزیران مبنی بر تغییر 
مبنای محاسبه کاهش یارانه گازوئیل در معادن عمده و صنایع 
بالادستی از قیمت سال پایه 14۰2 به قیمت خرید از پالایشگاه 

را مغایر قانون دانست.

 مشکلی در تامین کالاهای اساسی وجود ندارد
فضل الله رنجبر، نماینده مردم کرمانشاه گفت: مشکل ما در حال 
حاضر گرانی، وضعیت بد اقتصادی مردم و قدرت خرید پایین 
مردم اســت. وقتی قدرت خرید پایین باشد دسترسی مردم به 
کالاها خصوصا قشر ضعیف دشوار می شود. ما در تامین کالاهای 
اساسی در کشــور مشــکلی نداریم و در انبارها ذخیره سازی 

انجام داده ایم.

عدالت در پرداخت یارانه با برگزاری رفراندوم
ابولفضل ابوترابی، عضو کمیســیون شــوراها و امــور داخلی 
مجلس گفت: باید با برگزاری رفراندوم و همه پرســی، مردم در 
مورد 1۵۰ میلیارد دلار یارانه غیر مســتقیم در سال که حدود 
1۰ میلیون تومان به هر ایرانی تعلق می گیرد و باعث ناعدالتی در 

پرداخت یارانه شده است تصمیم گیری کنند.

توسعه مناسبات تهران -ریاض
مناسبات ایران و عربستان طی حدود 2سال گذشته در مسیر 
توسعه روزافزون قرار داشته است. علیرضا عنایتی، سفیر ایران 
در ریــاض دراین باره تأکید کــرد: تهران و ریــاض با دقت در 
مسیر توسعه، تعمیق و تحکیم همکاری های دوجانبه درحال 
حرکت هستند و این حرکت با توجه ویژه مقام های 2کشور رو 

به جلوست./ایسنا

مجلس

اخبار مجلس

خبر

خبر خوش از هوانیروز
هوانیروز ارتش در ســال های اخیر دســتاوردهای فناورانه قابل توجهی داشته اســت. امیر قاســم خاموشی، فرمانده 
هوانیروز ارتش با بیان اینکه این نیرو در اوج آمادگی قرار دارد، گفت: در زمینه تولید قطعات و تجهیزات روز دنیا نیز 
موفقیت چشمگیری داشته ایم و به زودی از دستاوردهای جدید هوانیروز رونمایی می شود. /پایگاه اطلاع رسانی ارتش

نیلوفر حامدی و الهه محمدی عفو شدند
پرونده الهه محمدی و نیلوفر حامدی با نظر موافق کمیسیون عفو در فهرست پیشنهادی عفو ۲۲بهمن قرار گرفت و با 
موافقت رهبرمعظم انقلاب، این افراد مشمول عفو شدند. این ۲ محکوم امنیتی با نوشتن نامه ای به رئیس قوه قضاییه 

نسبت به اقدام های خود در سال های پیش از دستگیری ابراز ندامت و تقاضای عفو و بخشودگی کردند. / میزان

جزئیات نقض پروتکل انسانی از سوی اشغالگران

آنچه توافق شده بود
  ارسال 12هزار کامیون کمک های بشردوستانه 

  ۵۰کامیون سوخت روزانه 
   6۰هزار واحد مسکونی موقت 

   2۰۰هزار چادر 

آنچه در عمل وارد غزه شد
   ۸۵۰۰کامیون کمک های بشردوستانه 

   1۵کامیون سوخت روزانه 
   هیچ واحد مسکونی موقتی ارسال نشده است. 

   فقط 2۰هزار چادر 

نقض  ها
   کمبود 3۵۰۰کامیون کمک های بشردوستانه 

   کمبود 3۵کامیون سوخت روزانه 
   محرومیت صدها هزار نفر از محل اسکان موقت )کمبود چندهزار واحد مسکونی موقت( 

منبع: مرکز اطلاع رسانی فلسطین

واکنش مقام های حماس
تبادل اسراســت؛ به شرطی که رژیم صهیونیســتی تعهدات مرحله نخست   عبداللطیف قانوع، ســخنگوی حماس: حماس آماده ازسرگیری روند 

بازگشت اسراســت. زبان تهدید هیچ ارزشــی ندارد و فقط اوضاع را توافقی وجود دارد که هر دو طرف باید بــه آن احترام بگذارند و این تنها راه    سامی ابوزهری، از رهبران حماس: ترامپ باید به خاطر داشته باشد که توافق را اجرا کند.
از میانجی ها خواستیم برای اجرای کامل توافق آتش بس بر رژیم اشغالگر فشار ۹۰درصد از پروتکل های انسانی توسط رژیم اشغالگر صهیونیستی بود. ما برای به تأخیر انداختن تحویل اســرای اسرائیلی به دلیل تعطیلی    اسامه حمدان، از رهبران جنبش حماس: تصمیم مقاومت پیچیده تر می کند.

وارد کنند، اما آنها پاسخ مثبتی ندادند.

 دیپلماسی اقتصادی 
در اولویت باشد

اسماعیل کوثری
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس

در شــرایطی که طی هفته های اخیر شــاهد تهدیدها و 
لفاظی های روزافزون ترامپ علیه ایران هستیم، همانگونه 
که اخیرا رهبرمعظم انقلاب تأکید کردنــد، باید بیش از 
گذشته بر فعال سازی ظرفیت های داخلی همت گماشت 
و گره گشــایی از مشکلات معیشــتی مردم را در اولویت 

قرار داد.
در چنیــن شــرایطی تجربه هــای مفیــدی کــه در 
دولت سیزدهم در راستای خنثی سازی تحریم ها به دست 
آمد، می تواند چــراغ راه دولتمردان برای راه گشــایی در 
این عرصه باشــد. یکی از مهم ترین راهبردهایی که طی 
حدود 3سال فعالیت دولت شهیدرئیسی، شاهد ثمردهی 
آن بودیم، اولویت بخشــی به »سیاســت همسایگی« و 
بهره گیری مناســب از ظرفیت های موجود در توســعه 

مناسبات تجاری - اقتصادی با همسایگان مان بود.
وجود 1۵کشور در همسایگی ایران، یکی از ظرفیت های 
موجود برای عبور از سد مشکلات تحریمی »غرب ساخته« 
است که دولت چهاردهم باید با حساسیت ویژه ای آن را 
پیگیری کند. دولت ســیزدهم به خوبی نشــان داد که با 
بهره گیری از ظرفیت های موجود در توســعه مناسبات 
همسایگی، می توان بسیاری از نیازهای کشور را رفع کرد.

یکی از اصلی تریــن نکاتی که در این حــوزه باید مدنظر 
تصمیم سازان و دولتمردان قرار داشته باشد، سوق دادن 
مناسبات این حوزه به سوی استفاده حداکثری از ارزهای 
ملی و کاهش حداکثری وابستگی به دلار است. چنانچه 
با همگرایی روزافزون با کشــورهای همســایه، بتوانیم 
بندهای وابستگی به دلار را قطع کنیم، می توانیم گام های 
قدرتمندی در مســیر خنثی ســازی تحریم ها برداریم. 
همواره باید توجه داشــت که »دلارزدایــی« رویکردی 
راهبردی اســت که گام نخســت آن را باید در چارچوب 
مناسبات همســایگی برداشــت. کاهش هرچه بیشتر 
وابستگی اقتصاد کشور به دلار، زمینه ساز کاهش نوسانات 

و التهابات ارزی و در نتیجه بهبود معیشت مردم است.
نکته دیگــری که بایــد مدنظر قرار گیــرد، به کارگیری 
سرمایه های موجود در کشور در مسیر رونق تولید است. 
رفع نیازهای کشــور با محصولات باکیفیت از یک ســو 
و رونق بخشــی به صادرات ازســوی دیگر، گره گشــای 
بسیاری از مشکلات اقتصادی و معیشتی موجود در کشور 

خواهد بود.
دولت و مجلس بــا همگرایی روزافــزون، باید گام های 
ملموسی برای کاهش مشکلات معیشتی جامعه بردارند. 
یکی از این گام ها، اختصاص یافتن کمک های معیشتی به 
چند دهک پایین درآمدی کشور به مناسبت فرارسیدن 
 ماه مبارک رمضان و همچنین عید نوروز 
است؛ اقدام  و رویکردی که همچنان باید 

ادامه یابد.

باطل السحر تحریم هاباطل السحر تحریم ها
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صفحه آرا: مجید اصغری

دریچه

آلمان: هیچ کس نباید از غزه اخراج شود
وزیر امور خارجه آلمان در سخنانی با تاکید بر اجرای آتش بس غزه افزود: اسرائیل و آمریکا باید همه تلاش خود را 
برای انتقال به مرحله دوم توافق به کار بگیرند، چون غیرنظامیان در غزه بدترین شرایط را تجربه کرده اند و قوانین 

بین المللی به وضوح تاکید دارد که هیچ کس نباید از غزه اخراج شود. / رویترز

سناتور آمریکایی: غزه برای مردم فلسطین است نه میلیاردرها
برنی ســندرز، ســناتور آمریکایی در واکنش به طرح رئیس جمهور آمریکا برای اخراج ســاکنان فلسطینی غزه به 
کشــورهای دیگر اعلام کرد که در غزه بیش از ۴۷ هزار نفر کشــته و ۱۱۱ هزار نفر دیگر مجروح شده اند و باید غزه 

برای مردم فلسطین بازسازی شود و نه گردشگران میلیاردر. / مرکز اطلاع رسانی فلسطین

کیوسک

الحاق کرانه باختری به اسرائیل غیرمحتمل است
روزنامههاآرتص]چاپتلآویو[

ایدهاصلیدونالدترامــپ،رئیسجمهورآمریکادرباره
فلسطیندرمیانســروصداهاگمشد.درواقعجایزه
واقعیترامپبهاســرائیلزمانیاستکهاوطرحالحاق
کاملکرانهباختریبهاسرائیلرااعلامکند.ترامپهفته
گذشتهساعاتیقبلازورودنتانیاهودرپاسخبهسؤالی
دربارهالحاقکرانهباختریبهاسرائیلبهاندازهقلمروی
میزشاشارهکردوبعددرکنارنتانیاهوگفتکهمردم
ایدهالحاقرادوستدارندودر4هفتهآیندهآنرااعلام
خواهیمکرد.بانگاهیبهتقویممتوجهمیشــویمکه
4هفتهدیگرزمانیاستکهترامپدرکنگرهسخنرانی
خواهدداشــتواواحتمالادرهمانسخنرانی،ایده
اصلیاشیعنیالحاقکاملکرانهباختریبهاسرائیلرا
اعلامخواهدکرد.بااینحالمشخصنیستکهآیااعلام
شفاهیالحاقکرانهباختریبهاسرائیلازسویترامپ

درعملشدنیخواهدبودیاخیر؟براساسشرایطفعلیفلسطین،اجرایایدهترامپدربارهالحاق
کرانهباختریموضوعیغیرمحتملبهنظرمیرسد.

حماس درست می گوید؛  اسرائیل به آتش بس پایبند نیست
روزنامهنیویورکتایمز]آمریکا[

حماسملاحظاتزیادیدرموردپایبندنبودنتلآویو
بــهتوافقآتشبــسدارد.یکــیازمهمتریندلایل
پایبندنبودناســرائیل،تخلفاتروزانــهمانندادامه
پروازهواپیماهایشناساییاست.تیراندازیبهسمت
فلســطینیهادرمدتاجرایتوافقادامهداشــتو
تانکهایاسرائیلیازمسافتمجازفراتررفتند.این
تخلفاتعلاوهبــرممانعــتازورودکاروانها،باعث
جلوگیریازورودتجهیزاتسنگینوبرخیتجهیزات
پزشکیشد.واضحاستکهاسرائیلباتوجهبهتأکید
بنیامیننتانیاهوبرطرحآوارگیوپاکســازیقومی،
متعهدبهاجــرایمرحلهدومنخواهدبــود.درعین
حال3مقاماســرائیلیو۲میانجیکهنامشانرافاش
نســاختهاند،گفتهاندکهاینادعاهایحماسدرست

استواسرائیلتوافقآتشبسرانقضکردهاست.

کداممقاماتخارجیسالگرد
انقلاباسلامیراتبریکگفتند؟

همزمانباچهلوششمینسالگردپیروزیانقلاباسلامی
ایران،بسیاریازسرانورهبرانکشورهاپیامهایتبریکی
بهمقاماتومردمایراناعلامویاارسالکردند.برخیازاین

پیامهادراینگزارشموردبررسیقرارگرفتهاست:

پادشاهوولیعهدعربستان:»سلمان بن عبدالعزیز« پادشاه 
عربستان و »محمد بن سلمان« ولیعهد این کشور در پیامی به 
مسعود پزشکیان، رئیس جمهور ایران، چهل و ششمین سالروز 
پیروزی انقلاب اسلامی را تبریک گفتند. روزنامه الریاض نوشت: 
پادشاه و ولیعهد عربستان در این پیام برای پزشکیان صحت و 
شادکامی و برای دولت و ملت ایران تداوم پیشرفت و شکوفایی 

آرزو کردند.

پیامتبریکعلــیاف:»الهام علــی اف« رئیس جمهور 
جمهوری آذربایجان در پیامی به آیت الله ســیدعلی خامنه ای، 
رهبر معظم جمهوری اسلامی ایران، ســالروز پیروزی انقلاب 
اسلامی را تبریک گفت. در پیام رئیس جمهور آذربایجان خطاب 
به رهبر معظم انقلاب آمده است: اینجانب از طرف خود و مردم 
آذربایجان، به مناســبت عید ملی جمهوری اســلامی ایران و 
روز پیروزی انقلاب اســلامی، صمیمانه ترین تبریک و آرزوی 

بهترین ها را برای شما و برای همه مردم کشورتان دارم.

تبریکرئیسجمهورونخستوزیرارمنستان:»واهاگن 
خاچاطوریان« رئیس جمهور ارمنســتان در دیــدار با مهدی 
ســبحانی، ســفیر فوق العاده و نماینده تام الاختیار جمهوری 
اســلامی ایران در ایروان روز دوشنبه 22بهمن ماه، فرارسیدن 
چهل و ششمین ســالگرد پیروزی انقلاب اســلامی و روز ملی 
جمهوری اســلامی ایران را به وی، دولت و ملت ایران تبریک 
گفت. همچنین »نیکول پاشــینیان« نخست وزیر ارمنستان، 
روزسه شــنبه در پیام های جداگانه ای به مقام معظم رهبری و 
رئیس جمهور ایران چهل وششــمین ســالروز پیروزی انقلاب 

اسلامی را تبریک گفت.

پیامشادباشبارزانیبهمناســبتسالروزپیروزی
انقلاب: »فوزی هریری« رئیس دیوان ریاست اقلیم کردستان 
عراق، روز دوشــنبه 22بهمن ماه جــاری )۱۰ فوریه 2۰2۵( 
به نمایندگــی از نچیروان بارزانی در مراســم گرامیداشــت 
چهل و ششمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی ایران در اربیل 
شرکت کرد و پیام تبریک رئیس اقلیم کردستان به دکتر مسعود 
پزشــکیان، رئیس جمهور ایران را به فرامرز اسدی، سرکنسول 

جدید ایران و اعضای کنسولگری ایران تقدیم کرد.

تبریکمقاماتامارات:»شیخ محمد بن زاید آل نهیان« 
رئیس  امارات متحده عربی در پیامی به مســعود پزشــکیان، 
رئیس جمهور ایران، ســالروز پیروزی انقلاب اســلامی ایران 
را تبریک گفت. »شــیخ محمد بن راشــد آل مکتوم« معاون 
رئیس امارات، نخست وزیر این کشور و حاکم دوبی و همچنین 
»شیخ منصور بن زاید آل نهیان« معاون رئیس امارات، معاون 
نخســت وزیر و رئیس دیوان ریاســت جمهوری این کشور نیز 

پیام های مشابهی را به رئیس جمهور ایران ارسال کردند.

انصاراللهیمن:دفتر سیاسی انصارالله یمن چهل و ششمین 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی ایران را به رهبر انقلاب اسلامی 
ایران، تمامی نهادهای رسمی و ملت ایران تبریک گفت و تأکید 
کرد که »انقلاب ایران یک تغییر مهم و راهبردی در منطقه بود 
و همچنان هدف توطئه ها و نقشــه های پروژه صهیونیستی- 

آمریکایی است.«

رئیسجمهورقزاقســتان:»قاســم جومارت توکایف« 
رئیس جمهور قزاقستان سالروز پیروزی انقلاب اسلامی ایران را 
به مسعود پزشکیان، رئیس جمهور کشورمان و ملت ایران تبریک 
گفت. در این پیام آمده که ایران به عنوان یک کشور قدرتمند و 

مقتدر در خاورمیانه و جهان اسلام شناخته شده است.

پیامتبریکامیرقطر:»تمیم بن حمــد آل ثانی« امیر 
قطر روز سه شنبه با ارسال پیامی خطاب به مسعود پزشکیان، 
رئیس جمهور ایــران، روز ملی ایران )ســالروز پیروزی انقلاب 
اسلامی ایران( را به او تبریک گفت. همچنین »عبدالله بن حمد 
آل ثانی« معاون امیر قطر نیز به همین مناســبت پیام تبریکی 

برای پزشکیان ارسال کرد.

تبریک»لوکاشنکو«،رئیسجمهوربلاروس: »الکساندر 
لوکاشنکو« رئیس جمهور بلاروس طی پیامی، چهل و ششمین 
ســالگرد پیروزی انقلاب اســلامی را که نماد برجســته ای از 
استقلال، حاکمیت و هویت ملی ایران به شمار می رود، به مسعود 

پزشکیان، رئیس جمهور و ملت ایران تبریک گفت.

پیامرئیسجمهوراندونزیبــهمقاممعظمرهبری: 
»پرابوو ســوبینتو« رئیس جمهور اندونــزی در پیامی خطاب 
به مقام معظم رهبری، چهل وششمین سالروز پیروزی انقلاب 
اسلامی را تبریک گفت. وی در بخشــی از این پیام تأکید کرد: 
روابط میان 2کشور به مدت ۷۵ســال تداوم داشته و صمیمانه 
امیدوارم که همکاری های مشــترک ما بیش از پیش گسترش 
یابد و منافع قابل توجهی برای هر دو ملت به ارمغان داشته باشد 

و به صلح جهانی یاری رساند.

تبریکطالبان:»محمدنعیم وردک«، معاون مالی و اداری 
وزارت خارجه افغانســتان در مراسم ســالگرد پیروزی انقلاب 
اســلامی ایران در کابل، این رویداد تاریخی را به ملت و دولت 
ایران تبریک گفــت. وردک افزود: طالبان خواهان گســترش 
روابط با کشورهای همسایه به ویژه جمهوری اسلامی ایران است.

تبریــکرئیسشــورایفدراســیون)ســنا(
روسیه: »والنتینا ماتوینکو« رئیس شورای فدراسیون روسیه 
در پیامی ضمن تبریک به محمدباقــر قالیباف، رئیس مجلس 
شورای اسلامی به مناسبت چهل و ششــمین سالگرد پیروزی 
انقلاب اسلامی تصریح کرد که توافقاتی که میان مسکو و تهران 
در ژانویه 2۰2۵ امضا شــد، مرحله کیفی جدیدی را در تعامل 
بین دولت ها رقم زده اســت. وی همچنین خاطرنشان کرد که 
روسیه برای پویایی در توســعه روابط قوی و دوستانه با ایران 

ارزش زیادی قائل است.

 اذعان منابع عبری
به نقض توافق صهیونیست ها

حماستوافقرانقضنکردهاست

  روزنامهعبریزبانمعاریونوشــته: وزارت دفاع 
)جنگ( معتقد است که حماس تاکنون توافق آتش بس را 
نقض نکرده است و در حال حاضر شک و تردیدهایی وجود 
دارد که آیا تل آویو قادر به اتخاذ اقداماتی علیه آن خواهد 
بود یا خیر. طبق برآوردهای منابع اسرائیلی، حماس در 

شرایط کنونی منفعتی در بازگشت به جنگ نمی بیند.

واکنششتابزدهطرفاسرائیلی

  روزنامهعبریزبانیدیعوتآحارانوت: طبق توافق، 

مذاکرات درباره مرحله دوم باید دوشــنبه گذشته آغاز 
می شد، اما هیچ اقدامی انجام نشد و حتی جلسه کابینه 
امنیتی هم تشکیل نشد. هیأت اسرائیلی که به دوحه اعزام 
شد، به جای آغاز مذاکرات درباره مرحله دوم، فقط دستور 
داشت مســائل فنی مربوط به مرحله اول را بررسی کند 
که این نقض توافق محسوب می شود. تأخیر اسرائیل در 
مذاکرات مرحله دوم، همزمان با اعلام ترامپ درباره طرح 
آوارگی ساکنان غزه و اظهارات برخی مقام های اسرائیلی 
درمورد ازسرگیری عملیات نظامی، باعث شده حماس 
احســاس کند که تل آویو قصد دارد مرحله اول توافق را 

طولانی و تنها به آزادی اسرا بسنده کند.

تعویقآزادیاسرابهخاطرنتانیاهوبود

  یائیر لاپید، رهبر اپوزیســیون رژیم صهیونیستی نیز 
اذعان کرده که اقدام حماس در تعویق آزادی اســرای 
اسرائیلی در واقع پاسخی به اظهارات بنیامین نتانیاهو، 
نخست وزیر اسرائیل بوده که گفته است به دنبال مرحله 

دوم توافق نیست.

سوابق ترامپ در نقض عهد 
دونالد ترامپ در شــرایطی تهدیــد کرده که 
خواســتار لغو آتش بس خواهد شد که سابقه 
طولانی در نقض عهد دارد. او در دور نخســت 
ریاست جمهوری نیز از شمار زیادی از پیمان ها 
و توافق  های بین المللی خارج شــد؛ رویکردی 
که در دور دوم ریاست جمهوری اش نیز دنبال 

می کند.
برخی از ســازمان ها و پیمان هایی که دونالد 
ترامپ دستور خروج از آنها را صادر کرده است:

دوردومریاستجمهوری
   شورای حقوق بشر سازمان ملل

   توافقنامه آب وهوایی پاریس
   سازمان بهداشت جهانی

دوراولریاستجمهوری
   پیمان پاریس برای تغییرات اقلیم

   توافق هسته ای ایران )برجام(
   پیمان آســمان های باز )اجازه پرواز بر فراز 

مناطق کشورهای عضو پیمان(
   سازمان بهداشت جهانی 

   پیمان اقیانوس آرام )توافق تجاری استرالیا، 
کانادا، شیلی، ژاپن، برونئی، مالزی، مکزیک، 

نیوزیلند، پرو، سنگاپور و ویتنام( 
   سازمان یونسکو )سازمان آموزشی، علمی و 

فرهنگی ملل متحد(
   پیمان منع موشک  های هسته ای میان برد 

   شورای حقوق بشر سازمان ملل
   پیمان نفتا )توافقنامه  تجاری آمریکا، کانادا 

و مکزیک(

 تهدید ترامپ درباره 
بازشدن درهای جهنم 

درحالی که حتی صهیونیست ها نیز 
اذعان می کنند کارشــکنی و نقض 
تعهدات از سوی اسرائیل عامل توقف 
فرایند تبادل اسرا بوده است، دونالد 
ترامپ، رئیس جمهــور آمریکا، در 
واکنش به خبر تعویق آزادی اسرای 
اســرائیلی در غزه تهدید به لغو این 
توافق کرده و مدعی شده است که 
درهای جهنم گشوده خواهد شد. 

ترامپ گفته است: 

  اگر تا ســاعت ۱2ظهر روز شنبه 
همه اسرا از غزه آزاد نشوند، خواستار 
لغو آتش بس خواهم شد و درهای 

جهنم را به روی غزه خواهم گشود.
   اسرائیل تصمیم خود را خواهد 
گرفت، اما برای او توافق از ساعت ۱2 

ظهر شنبه لغو خواهد شد.
   شرایط ســلامتی گروگان هایی 
که شــنبه گذشــته آزاد شــدند، 
بسیار نامناسب بوده و بیش از این 
نمی توان برای آزادی اسیران دیگر 

صبر کرد.
   اگر اردن و مصر طرح کوچاندن 
فلسطینیان و پذیرش آنها را نپذیرند، 
ممکن است کمک های مالی به آنها 
را متوقف کنم. احتمالا با نتانیاهو در 

این رابطه گفت وگو خواهم کرد.

اجرایناقصوشرطیسیاستهایاقتصادی
مصطفیطاهری

 نماینده زنجان
در مدیریت کلان با فرض ماندگاری تحریم، دولت باید به گونه ای برنامه ریزی کند که 
جامعه شرطی نشود. بخشی از تلاطم های قیمت ارز و طلای کشور مربوط به این است 
که جامعه شرطی شده است. اگر قرار است دیپلماسی امور خارجی کاری انجام دهد، 
لازم نیســت جامعه و اقتصاد را درگیر خود کند؛ می تواند کار خودش را انجام دهد و 

جامعه هم امور خودش را پیش ببرد.
سیاست قطعی جمهوری اسلامی ایران این است که باید براساس توانمندی های داخلی 
و با فرض ماندگاری تحریم، امور مملکت روبه جلو حرکت کند؛ اگر دستگاه سیاست 
خارجی توانست کاری کند شرایط بهتر هم می شود وگرنه مشکلات خارجی به داخل 
نباید ضربه بزند. وقتی در طرف مقابل مذاکرات تقاضایی وجود دارد، آقای پزشکیان 
رئیس جمهور و آقای ظریف معاون راهبری رئیس جمهور نباید شرط حل مشکلات را 

دوقطبی ترسیم نمایند و بهتر است بر رویکردهای داخلی تأکید کنند.
نکته دوم اینکه ظرفیت های داخلی کشور کم نیست. دولت در سیاست ارزی مسیری 
تحت عنوان حذف سامانه نیمایی و ایجاد سامانه توافقی در پیش گرفت. این سیاست 
جدید ارزی در دولت چهاردهم بوده که نمی خواهد قیمت گذاری کند و کشف قیمت را 
به تبادل و عرضه و تقاضا سپرده است. جدا از ارزشگذاری روی چنین تصمیمی، آنچه 
به عنوان یک نماینده مجلس رصد کرده ام این است که اجرای این سیاست بد بوده است. 
این سیاست در اجرا بهتر می توانست عمل کند ولی ناقص اجرا شده است. همین باعث 

شده تا التهابات بازار ارز رخ دهد.
دولت چهاردهم بازار غیررسمی ارز را به رسمیت نشناخت و گفت کاری به آن ندارد و 
در کنترلش نقشی نداردو باعث شد بازار غیررسمی ارز بالا رود و قیمت های بخش های 

دیگر بازار همگی خودشان را با این قیمت های جهش یافته ارزی تنظیم کنند.
اگر هم قیمت ارز در بازار مبادله ای 2۰درصد کمتر از قیمت بازاری ارز باشد، جامعه و 
اقتصاد به حد شدیدی از نظر روانی وابسته به بازار غیررسمی ارز شده است و این اتفاق 
در حالی می افتد که عدد بازار غیررسمی نسبت به بازار رسمی عدد کوچکی است و شاید 
نزدیک ۱۵درصد باشد ولی عملا بالای 8۰درصد اقتصاد کشور را دارد نوسان می دهد. 
کنترل این شرایط تدبیر می خواهد. وزارت اقتصاد، بانک مرکزی و دستگاه های امنیتی 

نسبت به این مقوله مسئولیت دارند و باید جلوی نوسانات بی خود بازار ارز را بگیرند.

اولویتهاوراهبردهای
پیشرویدولتمردان

عباسمقتدایی
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس

اکنون که چند ماهی از عمر دولت چهاردهم گذشته  و بخش های مختلف آن 
متناسب با دیدگاه رئیس جمهور شکل گرفته، توجه به چند نکته مهم ضروری 

است که در ادامه اشاره می شود:

1  یکی از اساسی ترین موضوع ها این اســت که اکنون  که ریل گذاری ها 
و برنامه ریزی ها ازســوی رئیس جمهور، هیأت وزیران و همه کسانی که در 
چارچوب ساختار دولت فعالیت می کنند انجام شده، فعالیت ها باید به گونه ای 
بازخورد داشته باشد که مردم احساس کنند مجموعه ای منسجم، منظم و 
برنامه ریز درحال پیشبرد امور حال و آینده کشور است. این اولویت ناشی از 
این نکته است که مردم توقع دارند تحولات رفتاری و برنامه ریزی دولت را در 

معیشت روزمره خود احساس کنند.
2  بهره گیری مناسب از وفاق ایجاد شده در قوای  سه گانه کشور، یکی دیگر از 
راهبردهایی است که باید مدنظر دولتمردان قرار گیرد. از ابتدای شکل گیری 
دولت شاهد انواع همراهی ها ازسوی ســایر قوا با دولت بوده ایم که یکی از 
نمودهای آن را در بحث رأی اعتماد به وزرا دیدیــم که در ادامه در موضوع 

استیضاح برخی وزرا نیز نمود یافت.
3  بحث مهم دیگر، الگوگیری از پیشرفت های محقق شده ایران در برخی 
حوزه هاست. جمهوری اسلامی ایران طی ســال های گذشته در بسیاری از 
حوزه های سیاســی، امنیتی، دفاعی و بین المللی به وضعیت »قابل قبول«، 
»خوب« و حتی در برخی حوزه ها به وضعیت »عالی« دســت یافته است. 
به عنوان نمونه، دستیابی جمهوری اســلامی به پیشرفت های قابل توجه در 
حوزه فناوری های دفاعی، ایران را در جمع بهترین کشــورهای جهان قرار 
داده است. در چنین شــرایطی وضعیت اقتصادی و معیشتی کشور نیز باید 
هم پای سایر حوزه ها حرکت کند. متأســفانه در زمینه اقتصادی و به ویژه 
معیشتی با ناکارآمدی ها و سوء تدبیرهایی مواجه هستیم که طی سال های 
گذشته به وجود آمده و دولت چهاردهم وارث برخی از آنها به حساب می آید 

که باید چاره اندیشی مناسبی برای عبور از آنها انجام شود.
4  در کنار همه موضوع های مطرح شده، معتقدم فوری ترین اقدام دولت این 
است که باید با همراهی سایر بخش ها، برای ده ها میلیون  نفری که در شرایط 
کنونی نیازمند دریافت حمایت های معیشتی هستند، طرح حمایتی مناسبی 
اجرا کند و آنان را مورد توجه قرار دهد. در چنین شرایطی پیشنهاد ملموس 
ما این است که برخی کالاهای اساسی مانند برنج، گوشت، روغن و... با قیمت 
حمایتی ارائه و به گونه ای برنامه ریزی شود که قیمت این کالاها حداقل طی 
2سال آینده، تحت تأثیر افزایش قیمت سایر کالاها با نوسان مواجه نشود و 
ثابت بماند و به راحتی در اختیار خانوارها قــرار گیرد. این همان رویکردی 
است که در برنامه توسعه و همچنین بودجه سالانه مورد توجه مجلس قرار 

داشته است و با آغاز  ماه مبارک رمضان می تواند عملیاتی شود.
5  نکته اساسی دیگر این اســت که رئیس جمهور نباید در راستای اجرای 
سیاســت های حمایتی از معیشــت مردم، از طعنه هایی که ممکن است با 
گزاره »بازگشــت نظام کوپنی« متوجه او شود، هراســی به  خود راه دهد. 
باید توجه داشت که حضور پرشــور مردم در راهپیمایی 22بهمن ماه از 
یک سو و رهنمودهای رهبرمعظم انقلاب مبنی بر اتکا به ظرفیت های 
داخلی ازسوی دیگر و همچنین اقتضائات امروز و شرایط 
بین المللی موجود، به رئیس جمهور این اجازه را می دهد 
که با به کارگیری ابزارهای موردنیاز، برای تقویت رفاه 

قشرهای مختلف جامعه اقدام های لازم را انجام دهد.

نیازکشوربهپیگیریاقتصادمقاومتی
ولیاللهبیاتی

نماینده مجلس شورای اسلامی
1  مردم در 22بهمن امســال بار دیگر همراهی خود با نظام جمهوری اســلامی و 
مسئولان آن را نشان دادند؛ اما باید توجه داشت که موضوع اقتصاد و معیشت همچنان 
دغدغه و اولویت اول مردم اســت و ما در این حوزه شــاهد برخی مشکلات اساسی 
هستیم. حقیقت آن است که ایران از لحاظ اقتصادی به شکل بالقوه ظرفیت های قابل 
توجهی دارد که می توان آنان را به منصه ظهور رساند و بالفعل کرد. موضوع اقتصاد 
مقاومتی که مورد تأکید مقام معظم رهبری در طول این سال ها هم بوده است، اگر 
به شکل درست و صحیح پیگیری شود خواهیم دید که موضوع تحریم های دشمن و 
فشارهای مربوط به فروش نفت دیگر نمی تواند به این شکل برای ما دردسرساز باشد. 
به طور مثال حوزه منابع طبیعی و زمین های زراعی ما یک فرصت است که باید مورد 
توجه مسئولان قرار گیرد. زمین زراعی و آب مورد نظر آن موجود است؛ اما همچنان 
از رویه سنتی برای کشاورزی استفاده می کنیم که در نتیجه آن فرصت های مورد نیاز 

را به راحتی از دست می دهیم.
2  باید تسهیلاتی داده شود که جذب ســرمایه راحت تر و با رغبت بیشتر صورت 
بگیرد. اگر محدودیت ها در راستای این موضوع بیشــتر شود، شخصی که بخواهد 
سرمایه گذاری در حوزه های مختلفی داشته باشــد دیگر انگیزه ای نخواهد داشت و 
جذب سرمایه بی ثمر می ماند؛ لذا لازم است که ما با بهره مندی از اصول جذب سرمایه 

از ظرفیت های موجود در راستای اشتغال و اقتصاد بهره لازم را ببریم.
3   به نظر می رسد همانطور که رهبری اشاره داشتند، اصلاحات مربوط به ساختار و 
روندهای اداری می تواند تا حد قابل توجهی مشکلات را رفع و فرصت هایی را پیش پای 
ما قرار دهد که بتوانیم در مسیر بهبود شرایط اقتصادی قدم برداریم. به طور مثال در 
راستای موضوع جذب سرمایه اگر کسی قصد داشته باشد سرمایه گذاری کند باید 
2سال درگیری داشته باشد؛ این آفت و مشکل است که باید رفع شود. دولت ما نیاز 
است که در خود یک عزم و انگیزه جدی برای حل مشکلات اقتصادی ایجاد کند که با 
سرعت بیشتری این موضوع پیگیری شود. ما الان در شرایط بحران قرار داریم، لذا نیاز 
است آنچه در اختیار خودمان است را به شکل صحیح انجام دهیم. فرصت تولید داخلی 
و صادرات برای ما وجود دارد و با توجه به فرمایشات رهبری این امکان وجود دارد که 

با اتکا به نیروی داخلی از پیچ مشکلات اقتصادی گذر کنیم.
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ارز

عقب نشینی قیمت طلا و ارز
قیمت دلار با 5درصد کاهش به کانال 87هزار تومان برگشت

در شرایطی که قیمت دلار ظرف چند روز گذشته به مرز 94هزار 
تومان و سکه به مرز 80میلیون تومان رســیده بود، روز گذشته 
قیمت سکه 6/8درصد و ارز حدود 5درصد افت کرد. روز گذشته 
هیجانات چند هفته اخیر در بازار ارز تخلیه شد و همزمانی چند 
اقدام و خبر مثل ارجاع اســتیضاح وزیر اقتصاد به کمیســیون 
تخصصی مجلس و تشدید مداخله بانک مرکزی در بازار، قیمت 
دلار با نزول قابل توجه پنج شــش هزار تومانی مواجه شد. نزول 
قابل توجه قیمت دلار در روز سه شنبه در حالی رخ داد که ترامپ، 
رئیس جمهور آمریکا سخنان گستاخانه جدیدی علیه ایران کرد 
و کشــورمان را به پذیرش توافق تحمیلی یا بمباران تهدید کرد، 
اما برخلاف این اظهارات تهدیدآمیز، بــازار ارز کاملا نزولی بود. 
براســاس برخی گزارش ها مداخله بانک مرکزی در بازار رمزارز 
تتر از صبح سه شنبه و کاهش شدید قیمت آن، یکی از علل تسری 
نزول قیمت ها در بازار آزاد ارز بود. این واقعه نشان داد که حتی در 
زمان شدیدترین تنش های سیاسی هم می توان با تمهیدات بموقع، 
مانع بروز التهاب در بازارها شــد. از ابتدای سال جاری هم با وجود 
بروز تنش های مختلف سیاسی همچون حمله رژیم صهیونیستی 
به کنسولگری ایران در سوریه و انجام عملیات وعده صادق1 در 
فروردین و حتی شهادت رئیس جمهور، بازار ارز کاملا در کنترل 
بود و نوســان اندکی داشت. کارشناسان اقتصادی معتقدند برای 
ثبات بخشی به بازارهای مختلف، باید ستاد فرماندهی اقتصادی 

با مدیریت واحد و ذیل معاون اول رئیس جمهور تشکیل شود.

خالی شدن هیجانات

در روز های گذشــته، نرخ دلار بازار غیررســمی و طلا و سکه 
تحت تأثیر جو هیجانی و تنش های سیاسی افزایش یافته بود که 
این افزایش قیمت به دنبال اخبار منفی، اتفاقات سیاسی و رشد 
زیاد اونس جهانی طلا به وجود آمد. خبرسازی و شایعه پراکنی 
رسانه های معاند و مخالف برای ایجاد نگرانی از شرایط اقتصادی 
و سیاسی کشور، موجب هجوم برخی افراد برای خرید ارز و طلا 
شد و این رفتار، به نوبه خود، فشار بیشتری بر قیمت دلار و طلا 
وارد کرد و باعث شد که نرخ آنها به سطوح بالاتری برسد. با این 
حال، پس از آرام شدن جو روانی و کاهش تنش های سیاسی، بازار 
ارز به تدریج به سمت ثبات حرکت کرد. کاهش دلار به محدوده 
زیر 90هزار تومان و حرکت آن به ســمت کانال های پایین تر، 
نشان دهنده تأثیر هیجانات کاذب بر بازار غیررسمی ارز است. این 
کاهش قیمت به وضوح نشان می دهد که بازار به تدریج در حال 
بازگشت به وضعیت طبیعی خود است و تقاضای هیجانی ای که 
در روز های گذشته بر بازار حاکم بود، به طور قابل توجهی کاهش 
یافته است. پیش از این کارشناسان هشدار داده بودند که قیمت 
ارز به طور هیجانی و با دلایل سیاســی و غیراقتصادی بالا رفته 
اســت و احتمال ریزش وجود دارد. به گزارش همشهری، آنطور 
که آمار ها نشــان می دهد قیمت هر دلار آمریکا در بازار آزاد از 
نیمه دوم امسال یک شیب صعودی پیدا کرده است اما این شیب 
صعودی ظرف روزهای گذشته سرعت بیشتری پیدا کرده بود 
به طوری که قیمت هر دلار آمریــکا در بازار آزاد تا روز 21بهمن 
حتی تا مرز 94هزار تومان هم پیشروی کرد. این درحالی است 
که قیمت هر دلار آمریکا در آخرین روز شهریور ماه در محدوده 
59هزار تومان بود و این نشــان می دهد که در این مدت قیمت 
هر دلار آمریکا نزدیک به 60درصد رشــد کرده است. این دوره 
مصادف با انتخابات آمریکا در نیمــه آبان ماه و آغاز به کار دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور جدید ایــالات متحده از ابتدای بهمن ماه 
بود که منجر به رشد قیمت طلا   شد و صعود قیمت سکه به مرز 

80میلیون تومان هم رسید.

نزول دلار 
با وجود رشد پرشــتاب قیمت طلا و ارزظرف چند روز گذشته 
دیــروز قیمت هــر دلار آمریــکا با نزدیــک بــه 5درصد افت 
بــه 87هزارو300تومان در عصر سه شــنبه رســید. همزمان با 
این رویداد قیمت هر ســکه طرح جدید نیــز 6/8درصد معادل 
5میلیون و400هزار تومان افت کــرد و به 73میلیون و700هزار 
تومان رسید. قیمت سکه طرح قدیم و نیم سکه نیز به ترتیب 4 و 
2/6درصد افت کرد.  بیشترین نزول را در مبادلات دیروز نیم سکه 
و هر گرم طلای 18عیار داشــت  به طوری که قیمت ربع سکه با 
6/8درصد کاهش به 21میلیون و300هزار تومان و هر گرم طلای 
18عیار با 6/54درصد کاهش به 6میلیون و376هزار تومان رسید.

پس می شود دلار را به بند کشید

در روزهایــی که گذشــت نرخ ها در بــازار ارز به 
شــدت اوج گرفت و دلار مرز 90 هــزار تومان را 
هم در نوردید. اگرچــه  دیروز قیمت ها پایین آمد 
اما کارشناسان اقتصادی بســیاری، برای کنترل 
نرخ ارز هشــدار صادر کردند. در این میان ، حتی 
نمایندگان مجلس طرح استیضاح وزیر اقتصاد را 
کلید زدند که عضو کمیسیون اقتصادی مجلس به 
تاثیرش در کاهش نرخ ارز مهر تایید می زند. حسین 
صمصامی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس درباره 
علل نوســانات نرخ ارز در چند  ماه اخیر و کاهش 
قابل توجه آن در روز سه شنبه گفت: اگرچه کاهش 
ارزش پول ملی و افزایش نــرخ ارز نیما از ابتدای 
امسال آغاز شده بود، اما روند افزایشی آن از شهریور  
ماه سال جاری شدت گرفته و با افزایش سقف نیما 
و آغاز به کار »بازار ارز تجــاری« در اواخر آذرماه 
شدیدتر شده است. در این وقایع، وزیر اقتصاد نقش 
اصلی را داشت و به همین دلیل نمایندگان مجلس 
طرح اســتیضاح وی را مطرح کردند و نهایتا پس 
از یک ماه، روز سه شــنبه به کمیسیون اقتصادی 
مجلس ارجاع شد که به نظرم در کاهش قیمت ارز 
در روز سه شنبه مؤثر بوده است. عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس درباره استدلال دولت مبنی بر 
رانت زا بودن فاصله نرخ ارز نیما و بازار آزاد و ضرورت 
کاهش آن که به تشکیل بازار ارز تجاری و حذف 
سامانه نیما منجر شــد هم اظهار داشت: افزایش 
پیاپی نــرخ ارز که با هدف کاهــش رانت ادعایی 
)اختلاف نرخ ارز نیما از نرخ بازار آزاد قاچاق( انجام 
شــد، نه تنها موجب کاهش این رانت نشد، بلکه 
باعث گران شدن قیمت کالاها و کوچک تر شدن 

سفره مردم شده است.

تبعات گران شدن ارز نیمایی
وی دربــاره اهمیــت ارز نیمایی افــزود: بیش از 
60درصد واردات کشــور با نرخ نیمایی است و از 
طرف دیگر، به دلیل آنکه مواداولیه تولید در بورس 
کالا براســاس نرخ ارز نیمایی قیمت گذاری و این 
نرخ نیز به صورت هفتگی به روز می شود، افزایش 
جهش وار در نرخ ارز نیمایــی به تدریج در قیمت 
کالاها و سفره مردم ظاهر خواهد شد و معیشت آنها 

را با مشکلات شدیدی مواجه خواهد کرد.
استاد اقتصاد دانشــگاه شهید بهشتی اضافه کرد: 
تبعیت از بازار آزاد ارز قاچاق، سیاســت اشتباهی 

است؛ چرا که سیاســتگذاری اقتصادی باید تابع 
افزایش رفاه ضعیف ترین اقشار جامعه باشد و پیش 
از اجرای هر نوع سیاستی باید اثرات آن سیاست بر 
رفاه این بخش از جامعه مورد بررسی قرار گیرد تا 
هیچ گاه به این سادگی قدرت خرید آحاد جامعه 
به ویژه اقشار مورد اشاره، بازیچه سیاست های غلط 

و تکراری قرار نگیرد.

تأثیر ارز بر سفره مردم
صمصامی درباره تأثیر ارز بر ســفره مردم توضیح 
داد: اولا به دلیل سهم بیش از 80درصدی نهاده ها و 
کالاهای واسطه ای از واردات و ثانیا مبنا قرار داشتن 
نرخ ارز نیمایی در کشف قیمت در بازار بورس کالا، 
عمده علت تورم در یک دهه اخیر از نوع فشار هزینه 
است و حتی ناترازی بودجه دولت و ناترازی انرژی، 

ریشه در جهش های نرخ ارز دارد.
وی در پاسخ به این ســؤال که آیا افزایش نرخ ارز 
صرفا به دلیل تهدیدهای منطقه ای اســت، گفت: 
حذف بد موقع سامانه نیما در آذرماه که همزمان با 
اوج تقاضای ارزی در پایان سال میلادی بود، یکی 
از دلایل افزایش اخیرنرخ ارز است. سیاستگذار باید 

پیش از هر اقدامی با پیش بینی پیامدهای اجرای 
آن، مبادرت به اجرای سیاست مدنظر خود کند. 
بانک مرکزی که می دانست در اوج تقاضای ارزی 
در پایان سال میلادی قرار دارد، چرا دقیقا در همان 
بازه زمانی اقدام به راه اندازی بازار ارز تجاری کرده 
است؟ افزایش نرخ ارز غیررســمی در این روزها 
بی ارتباط با حذف ســقف نرخ ارز در سامانه نیما 

نبوده است.
چرا ارز پس از شهریور گران شد؟

عضو کمیســیون اقتصادی مجلــس به ضرورت 
کنترل نرخ ارز نیما تأکید کرد و گفت: شواهد آماری 
به خصوص از شهریور  ماه سال جاری که افزایش نرخ 
ارز نیما شدت گرفت، حکایت از افزایش نرخ ارز بازار 
آزاد قاچاق دارد؛ لذا اینکه گفته شود »دلیل افزایش 
نرخ ارز غیررسمی ربطی به حذف سقف نیما ندارد 
و دلایل دیگری دارد«، اصولا غلط است. صمصامی 
بر لزوم کنترل تقاضــای ارزی برای کالای قاچاق 
هم به عنوان یک راهکار اساســی برای کنترل نرخ 
ارز تأکید کرد و گفت: نمی توانیم انتظار داشــته 
باشــیم که بدون هیچ اقدام نظارتی و کنترل های 
غیرقیمتی نرخ ارز رسمی و آزاد قاچاق به هم نزدیک 

شوند. فقط در یک صورت این نرخ ها به هم نزدیک 
می شــوند که یا منابع ارزی زیادی در دســترس 
باشــد، نظیر دهه80 یا اقدامات نظارتی و کنترلی 
دقیق و گســترده برای مقابله با ارز قاچاق انجام 
شود. عضو کمیسیون اقتصادی مجلس به ضرورت 
پیگیری بازگشت ارزهای صادراتی هم اشاره کرد و 
گفت: کل تعهد صادراتی برای 6سال و نیم گذشته 
210میلیارد یورو بوده که از این میزان تعهد ارزی 
199میلیارد یورو سررسید و تاکنون 153میلیارد 
یورو رفع تعهد شده است. به عبارت دیگر، 77درصد 
تعهدات ارزی رفع تعهد شده است. باید برای رفع 
تعهد ارزی کامل به صادرکنندگان فشار آورد و نباید 
کوتاهی در این زمینه صورت بگیرد. صمصامی درباره 
چگونگی مقابله با رانت و فســاد موجود در فاصله 
میان ارز رسمی و غیررسمی که برخی آن را ناشی 
از سیاست های تثبیت نرخ ارز می دانند هم گفت: 
اولا من ارز غیررسمی نمی شناسم و آن را ارز قاچاق 
می دانم. ثانیا فاصله ارز رسمی با ارز قاچاق را نباید 
رانت نامید،هرچند ممکن است به مفسده بینجامد؛ 
اما راهکار مقابله با این مفسده، نظارت سیستم محور 

است، نه فردمحور.

راه هایی برای مهار ارز
وی افزود: علت فساد صرفا ناشی از تثبیت نرخ ارز 
نیست؛ چون در حال حاضر هم که میان نرخ ارز 
نیما  با نرخ بازار آزاد قاچاق   اختلاف وجود دارد، 
ممکن است فســاد ایجاد شود. علت اصلی وقوع 
فساد، تســامح دولت در اجرای قانون مبارزه با 
قاچــاق کالا و ارز، عدم اجــرای حکمرانی ریال، 
عدم رصد و تطابق تراکنش های بانکی با اســناد 
تجاری و رســمی، حمایت حقوقی رســمی از 
اسناد تجاری غیررسمی، امکان انجام مبادلات 
غیرریالی، عدم اجرای دقیق ماده 169مکرر قانون 
مالیات های مستقیم، وجود گسترده دارایی های 
بی نام در تبادلات اقتصادی و سایر عوامل است که 
زدودن آن نیازمند اصلاحات ساختاری است و نه 
اصلاحات قیمتی صرف؛ به نحوی که هر بار بعد 
از مدتی به اصلاح قیمتی دیگر نیازمند شــویم. 
سیاستگذار باید به این درک و آگاهی برسد که 
بانک مرکزی با مداخله  صرف در بازار غیررسمی 
قادر به کنترل نرخ ارز نیســت و موفقیت در این 

بخش، منوط به اجرای ملاحظات مذکور است.

صفحه آرا:  مهرداد هاشمیان

 براســاس گزارش مرکز پژوهش های مجلس از بخش دوم لایحه بودجه سال آینده که 
به تازگی ارائه شده، رشد مصارف عمومی دولت در سال پیش رو ۹۳درصد درنظر گرفته 
شده   که در این میان رشــد اعتبارات هزینه ای ۷۸درصد، اعتبارات عمرانی ۵۰درصد و 

تملک مالی ۲۵۳درصد است.

رئیس مرکز بازرسی، مبارزه با فرار مالیاتی و پولشویی از شناسایی فرار مالیاتی ۶۰میلیارد 
ریالی از یک طلافروشی در اســتان قزوین خبر داد. دســتگاه کارتخوان این طلافروشی 
متصل به پرونده مالیاتی با فعالیت کشاورزی با تراکنشی بیش از ۶۰۰میلیارد ریال طی 

سال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۳ بوده است.
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گشتی در اقتصاد جهان

گشتی در اقتصاد ایران

قیمت گاز در اروپا رکورد شکست
قیمت گاز در اروپا به بالاترین رقم ۲ســال گذشــته 
رسیده که تقریبا معادل قیمت یک بشکه نفت ۱۰۲ تا 
۱۰۶ دلاری است. ذخایر گاز در این منطقه در زمستان 
جاری به ســرعت در حال کاهش است و شرکت های 
بزرگ انرژی انگیزه اقتصادی کمی برای ذخیره سازی 

سوخت با قیمت های فعلی دارند. 

طبق اعلام سازمان امور مالیاتی کشور، در 
مجموع ۱۳5هزار و 5۰۹واحد مسکونی و 
باغ ویلای گران قیمت مشمول مالیات شده 
و رقمی بالغ بر ۴هزار و ۴۳۶میلیارد تومان 

مالیات آنهاست.

  شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران 
اعلام کرد  مالکان خودروهای حمل ونقل 
درون شهری، بین شــهری، باری و حتی 
تاکسی های اینترنتی از طریق ثبت نام در 
ســایت و نوبت گیری می توانند خودروی 

خود را رایگان گازسوز کنند.

مدیر طرح ســی ان جی شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی گفــت: در حال حاضر 
متوسط فروش روزانه بنزین ۱۲۴میلیون لیتر 
است که اگر ســی ان جی نبود این میزان به 
۱۴۳میلیون لیتر می رسید. سهم سی ان جی 

در سبد سوخت ۱۴/5درصد است.

پیش فروش بلیت قطارهای مســافری بازه 
زمانی اول تا ۲۲اســفند ۱۴۰۳ شنبه هفته 
آینده ۲7بهمن با افزایش ۲5درصدی آغاز 
می شود. شــرکت راه آهن دلیل این افزایش 
قیمت را رشد هزینه خدمات و تجهیزات ریلی 

عنوان کرده است.

تقی رضایی، عضو هیأت مدیره سازمان ملی 
زمین و مسکن از شناســایی ۳5هزار هکتار 
زمین جدید برای طرح های مسکن در دولت 
چهاردهم خبر داد و گفت: سازمان ملی زمین 
و مسکن همواره در تلاش است  منابع جدیدی 

برای ساخت مسکن در کشور تامین کند.

صرفه جویی یک میلیارد دلاری 
با بهبود ۲درصدی راندمان خودروها

 محمدصــادق عظیمی فر، معاون وزیــر نفت گفت: از 
تولیدکنندگان خــودرو می خواهم کــه روی کاهش 
۲درصدی مصرف سوخت خودروهای تولیدی کار کنند. با 
توجه به هزینه 5۰میلیارد دلاری تأمین سوخت خودروها 
در سال، اگر ۲درصد از مصرف سوخت آنها کاسته شود، 

به معنای صرفه جویی یک میلیارد دلاری است.

نگرانی جهان از تهدیدهای تعرفه ای دونالد 
ترامپ، قیمت طلا را بــه بالای ۲۹۰۰دلار 
در هر اونس رســانده است. طلا به وضوح 
سطح ۳۰۰۰دلار را هدف قرار داده و بازار، 
فوق العاده قــوی و تقریبا بی وقفه در حال 

صعود است.

هنگ کنــگ از تعرفه هایی کــه آمریکا 
به تازگی برای این کشور وضع کرده است، 
به سازمان جهانی تجارت )WTO( شکایت 
کرد و مدعی شــد که واشنگتن، موقعیت 
این کشور به عنوان یک قلمروی گمرکی 

جداگانه را نادیده گرفته است. 

تحلیلگران هشدار دادند به دلیل غیرقابل اتکا 
بودن منابع تجدیدپذیــر مانند مزارع بادی، 
خانوارهای انگلیسی با افزایش قبوض انرژی 
روبه رو خواهند شــد. زمستان سرد، کمبود 
نیروی سبز و از دست رفتن عرضه گاز روسیه 

عامل این وضعیت خوانده شده است.

وزیر اقتصــاد آلمان پــس از گفت وگو با 
لابی های صنعتی و نماینده ارشد تجاری 
اتحادیه اروپا دربــاره تهدید تعرفه های 
آمریکا، گفت: اروپا آماده است   در پاسخ به 
محدودیت های احتمالی تجاری اقدام کند. 

آژانس رتبه بندی اعتباری مودیز هشدار داد 
اگر رئیس جمهور آمریکا حمایت کشورش از 
بانک جهانی و سایر وام دهندگان چندجانبه 
بزرگ را کاهش دهد، رتبه  اعتباری آنها به 

خطر خواهد افتاد. 

 شرکت توانیر از پیشرفت 87درصدی اجرای 
طرح های کنترل پذیری در ســاختمان های 
اداری ۳فاز خبر داد. ساختمان های زیرمجموعه 
وزارتخانه هــا و شــرکت های خصوصــی، 
دانشگاه ها، مؤسسات و...ساختمان های اداری 

مشمول کنترل پذیری هستند.

خطر قطع گاز با شتاب مصرف در سرما
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران می گوید: شــبکه گاز کشور پایدار است و 
هیچ گونه قطعی گزارش نشده است، اما گزارش ها از اختلال و قطع جریان گاز 
در برخی شهرها و روستاهای استان مازندران حکایت دارد. خطر قطع گاز با 
شتاب مصرف در روزهای سرد پیش رو قوت گرفته است. به گزارش همشهری، 
مدیرعامل شرکت گاز مازندران دلیل قطع و افت فشار گاز در برخی مناطق 
اســتان را برودت بالای هوا و افزایش مصرف گاز اعلام کرد. هژبر جوادی با 

اشاره به اینکه مصرف گاز طی شبانه روز گذشته 5 میلیون 
مترمکعب نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش داشته 
است، تأکید کرد: افت فشــار گاز در کشور و سرایت آن به 
مازندران مشکلات را مضاعف کرد. وی افزود:سوز و سرمای 

بالا و ثبت دمــای منفی 13درجه در برخــی مناطق نظیر 
کلاردشت سبب شد   گاز خانگی برخی مشترکان قطع شود. 

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با اشاره به مصرف بی سابقه 681میلیون مترمکعب گاز در بخش 
خانگی، تجاری و صنایع جزء در روز دوشنبه، اعلام کرد: تاکنون هیچ گونه قطعی گاز در شبکه 
گزارش نشده و پایداری شبکه در تأمین گاز حفظ شده است. سعید توکلی  با بیان اینکه پارسال 
نیز بیشترین مقدار مصرف گاز در بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء همین مقدار اما در یک 
روز غیرتعطیل بود، افزود: این رقم معادل 78درصد از گاز تولیدی و تحویلی به شبکه گاز کشور 
است. مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران درباره وضعیت شبکه گازرسانی کشور گفت: خوشبختانه 
تاکنون هیچ گونه قطعی گاز در شبکه گزارش نشــده و همکاران ما در سراسر کشور پایداری 
مطلوبی را در تأمین گاز خانگی و تجاری حفظ کرده اند. توکلی با اشاره به تداوم سرمای هوا تأکید 
کرد: از تمام هموطنان به ویژه در مناطق شــمالی و شمال شرقی کشور، درخواست می کنم به 

پویش »2 درجه کمتر« بپیوندند تا بتوانیم این شرایط را به بهترین نحو ممکن مدیریت کنیم.

زنگ خطر مصرف گاز
سیدحسن موسوی، سخنگوی شرکت ملی گاز هم تصریح کرد: مصرف گاز در بخش خانگی، 
 تجاری و صنایع جزء با توجه به بارش های اخیر و کاهش دما در بیشــتر اســتان های کشور

36درصد نسبت به روز مشابه پارسال افزایش داشته است. به گفته او، 78درصد از کل گاز طبیعی 
تحویلی به شبکه سراسری به بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء اختصاص یافته است.

شبکه گاز؛ تحت فشار اما برقرار

وی
 غر

رام
/ به

ری
شه

هم
ح: 

طر

لزوم به کارگیری ابزارهای نظارتی و کنترلی هوشمند  
به گفته حسین صمصامی، عدم بازگشت ارز،  ارتباطی با ارزپاشی یا عدم ارزپاشی 
بانک مرکزی ندارد. تا زمانی که ابزارهای نظارتی و کنترلی هوشمند مبتنی بر قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز به کار گرفته نمی شــود، زمانی که تنظیم گری هوشمند 
مالیاتی انجام نمی شــود، هنگامی که رصد تراکنش های بانکی وجود ندارد و هر 
دارایی بی نامی قابلیت انجام معامله در اقتصاد را داراست، زمانی که اسناد تجاری 
غیررسمی از حمایت های حقوقی برخوردار است و...، بانک مرکزی 
هر اقدامی مرتکب شود قادر به کنترل بخش ارزی چه در کریدور 
بلندمدت و چه در حالات انتزاعی دیگر نخواهد بود و صرفا به بازیگر 
گوش به فرمان ذی نفعان تبدیل می شود.  وی در پایان پیشنهاد 
کرد که رویکرد مدیریت نرخ ارز و درمــان عوامل ایجادکننده 
افزایش نرخ ارز به جای اصلاح قیمتی و ایجاد آثار تورمی بر سفره 
و معیشت مردم به عنوان حقایق تاب آوری نظام جمهوری 
اسلامی ایران تغییر یابد. تا زمانی که الزامات اولیه برای 
پاکسازی بازار آزاد قاچاق ارز از عوامل مخرّب )مثل 
قاچاقچیان، فرار ســرمایه، تقاضاهای سوداگری 
و اخلالگران ارزی( انجام نشود، هر طرحی برای 
یکسان سازی  نرخ ارز و نیز ایجاد بازارهای مختلف 
برای کشف نرخ ارز مناســب با شکست مواجه 

خواهد شد.

مکث

با وجود تهدیدات ترامپ، قیمت ارز کاهش یافت و این یعنی منشأ اصلی گرانی ارز داخلی است
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صفحه آرا: علیرضا بهرامی

قتل دانش آموز8ساله توسط معلمش

معلم کره ای که از افســردگی رنج می برد، در کلاس درس 
دانش آموزش را به قتل رســاند و خودزنی کــرد. به گزارش 
همشهری به نقل از رســانه های کره جنوبی، ساعت 6عصر 
10ژانویه به وقت محلی، پلیس شهر دائجون در جنوب سئول، 
در جریان حمله مرگبار یک معلم مدرسه به دانش آموز 8ساله 
قرار گرفت. معلم که زنی 40ساله است، بعد از اینکه با چاقو 
دانش آموزش را از پای درآورد، با چندین ضربه چاقو خود را 

مجروح کرده بود.
مأموران که به مدرسه رسیدند، معلم را غرق در خون دیدند 
که در کنار پیکر بی جان دختر 8ســاله درحالی که یک چاقو 
در دســت داشــت، نشســته بود. او همانجا به این جنایت 
اعتراف کرد. مأموران بلافاصله دختر 8ساله را برای معالجه 
به بیمارستان منتقل کردند که به رغم تلاش آنها، دانش آموز 
جان خود را از دست داد. در بررسی ها معلوم شد، دانش آموز 
برای شرکت در کلاس هنر در مدرسه مانده بود که این جنایت 
رقم خورد. براساس این گزارش، معلم تحت عمل جراحی قرار 
گرفت و در بررسی های بیشتر معلوم شــد که او مدتی قبل 
به دلیل افسردگی مرخصی گرفته و اواخر سال گذشته میلادی 
به مدرســه بازگشــته بود. به گفته پلیس بعد از خوب شدن 

شرایط جسمی  معلم، او تحت بازجویی قرار خواهد گرفت.

55سال زندان برای نوجوان متجاوز
محکومیت 55ساله برای 
نوجوان 14ساله به اتهام 
تجاوز به زنی 91ساله از 
دیگر خبرهای رسانه های 
دنیا در روز گذشته بود. به 
گزارش همشهری به نقل 
از میرر، ســال گذشته، 
پلیس شهرستان ماریون 
فلوریدا در جریان تجاوز 
به یک پیرزن 91ساله در خانه اش قرار گرفت. پلیس تحقیقات 
اولیه را آغاز کرد و معلوم شد وقتی پیرزن در اتاق خوابش در 
حال اســتراحت بوده، فردی به وی حمله کرده و برای اینکه 
شناسایی نشود، یک بالش روی صورت زن 91ساله گذاشته 
اســت. ســرنخ های به جا مانده از مهاجم، پلیس را به پسر 
14ساله ای به نام جسی استون رساند. با دستگیری جسی او 
اعتراف کرد که از تاریکی شب استفاده کرده و مخفیانه به خانه 
پیرزن رفته و نقشه شوم خود را عملی کرده است. در تحقیقات 
مشخص شد که او قبلا هم سابقه آزار و اذیت کودکان را داشته 
اســت. روز جمعه گذشته، جسی اســتون برای ارتکاب این 

جنایت خشونت آمیز، به 55سال زندان محکوم شد.

اعتراف نامادری به قتل حلما کوچولو 

زن جوانی که در جریان جنایتی هولناک دختر 10ساله 
همسرش را به قتل رسانده بود دستگیر شد.

به  گزارش همشهری، یکم بهمن امســال بود که پیکر 
بی جان دختری 10ساله به نام حلما به بیمارستانی در 
سمنان منتقل شد. پدرش سراسیمه بود و می گفت وقتی 

حلما در خانه تنها بوده، جانش را از دست داده است.
از آنجا که مرگ دختربچه مشکوک بود، ماجرا به پلیس 
اطلاع داده شد. تحقیقات اولیه نشان می داد که پدر حلما 
مدتی قبل از همسرش جدا شده و حضانت دخترش بر 
عهده او بوده تا اینکه با زنی جوان که او نیز یک دختربچه 
12ساله داشت، ازدواج کرد. این مرد به مأموران گفت: 
رابطه حلما و نامادری اش خیلی خوب نبود. روز حادثه 
نیز من به همراه همسرم و دختر او از خانه خارج شدیم و 
حلما در خانه تنها بود. شب که برگشتیم، متوجه شدیم 

که دخترم روی مبل دراز کشیده و نفس نمی کشد.
با اظهــارات این مــرد، تحقیقات ادامه یافــت تا اینکه 
پزشــکی قانونی اعلام کرد که علت مرگ حلما کوچولو 
خفگی بوده است. در ادامه نیز سرنخ هایی به  دست آمد 
که از نقش نامادری در قتل دختربچه حکایت داشــت. 
در این شرایط زن جوان دستگیر شد و در تحقیقات به 
قتل دختربچه 10ساله اعتراف کرد و گفت: روز حادثه 
به همراه دخترم و شــوهرم از خانه خارج شدیم و برای 
کاری به خانه برگشتم. حلما داخل خانه بود و با هم جر 
و بحث کردیم و وقتی به من فحش داد، عصبانی شدم و 

او را خفه کردم.
به  گفته ســردار جلیل موقوفه ای، رئیس پلیس استان 
ســمنان با اعترافات ایــن زن، وی راهی زندان شــد و 

تحقیقات تکمیلی ادامه دارد.

بسته خبری خارجی

جنایی

خبر خوب

آموزش

داخلی

رکورددار اهدا 
جوانی که همیشــه در 
صف اهــدای خــون و 
پلاسما بود، در حادثه ای 
هولنــاک دچــار مرگ 
مغزی شــد و با رضایت 
خانواده اش اعضای بدن 
او بــه بیمــاران نیازمند 
اهدا شــد. به گــزارش 
همشهری، ســاعت 12 

شب دوشنبه، یکم بهمن ماه امسال بود که سامان زیوری، بعد 
از پایان کارش در شیفت شب، با سرویس از محل کار به خانه 
بازگشت. او که پدر 3فرزند بود، در فلکه اول گوهردشت کرج از 
سرویس پیاده شد اما چند قدم بیشتر برنداشته بود که ناگهان 
یک خودروی 207 با سرعت زیاد با او برخورد کرد و باعث ضربه 
مغزی او شد. افرادی که شــاهد این تصادف بودند، با پلیس و 
اورژانس تماس گرفتند و دقایقی بعد ســامان به بیمارستان 
شــهید مدنی منتقل شــد. او را بلافاصله به اتاق عمل بردند 
اما در نهایت این مرد 40ســاله به کما رفت. سامان در بخش 
مراقبت های ویژه بستری شــد اما همه علائم و آزمایش ها از 

اتفاقی دردناک خبر می داد.

مرگ مغزی
عباس حاجی اســفندیاری، داماد خانواده سامان در گفت وگو 
با همشهری می گوید: در بیمارستان، پزشــکان بعد از اینکه 
اعلام کردند ســامان مرگ مغزی شده اســت، یک راه پیش 
روی ما گذاشتند؛ آنها گفتند که او دیگر به زندگی باز نخواهد 
گشت اما اگر فرصت را از دست ندهیم افراد دیگری می توانند، 
زندگی دوباره پیدا کنند. حاجی اسفندیاری ادامه می دهد: با 
شنیدن این خبر، همه ما شوکه بودیم اما چون این خانواده افراد 
خیری اند و با اهدای عضو کاملا آشنا هستند، تصمیم گرفتند 
اعضای بدن سامان را اهدا کنند. سامان پیش از این حادثه 3 ماه 
یک بار پلاســما و 6 ماه یک بار خون اهدا می کرد و همیشه در 
زمینه گسترش فرهنگ اهدای خون فعال بود. با رضایت خانواده 
مرد جوان، پیکر وی به بیمارستان سینای تهران منتقل   و در 
جریان یک عمل جراحی قلب، کلیه ها، کبد، استخوان های ریز، 

تاندون و قرنیه های سامان به بیماران نیازمند اهدا شد.

هشدار پلیس به آیفون داران
بالارفـــتن قیــــمت 
گوشی های موبایل این 
روزها ســارقان را بیش 
از گذشته برای سرقت 
بــه صرافــت انداخته 
اســت. در این شرایط 
اگر گوشــی موبایل مان 
ســرقت شــد چطــور 
می توانیــم بــه پلیس 

در دســتگیری ســارق کمک کنیم؟ موبایل قاپان معمولا 
گوشی های گران قیمت را برای ســرقت انتخاب می کنند و 
طعمه اصلی شان افرادی هستند که گوشی های آیفون دارند. 
سردار داوود معظمی گودرزی، رئیس پلیس فتا پایتخت در 
این باره می گوید: افرادی که گوشی آیفون دارند؛ باید بیشتر از 
سایرین مراقب سارقان باشند. او ادامه می دهد: افرادی که از 
تلفن های همراه آیفون استفاده می کنند، باید به برخی نکات 
امنیتی توجه کنند تا درصورت مفقودشدن یا به سرقت رفتن 
تلفن هایشــان، بتوانند به پلیس برای پیداکردن آن کمک 
کننــد. او می گوید: در مرحلــه اول، بــرای فعال کردن اپل 
آی دی، باید از ای میلی که متعلق به  خودتان است، استفاده 
کنید. همچنین افرادی که از فروشگاه ها اپل آی دی دریافت 
می کنند باید بلافاصله نسبت به تغییر رمز آن اقدام کنند و 
از یک کد عبور قوی و غیرقابل حدس زدن، اســتفاده کنند. 
 علاوه بر این به آیفون دارها توصیــه می کنیم حتما قابلیت

 Find My Iphone خــود را فعال کنید تا امکان مشــاهده 
لوکیشین آن وجود داشته باشد.

مرگ پس از سقط جنین غیرقانونی 
به دنبال مرگ زن باردار که اقدام به ســقط جنین کرده بود، 
اسرار خانم دکتر که اقدام به سقط جنین غیرقانونی می کرد، 
فاش شد. به گزارش همشــهری، ظهر دوشنبه بیست و دوم 
بهمن ماه به قاضی محسن اختیاری، بازپرس جنایی تهران 
خبر رســید که زنی 37ســاله جانش را از دست داده است. 
بررسی ها حکایت از این داشت که زن 37ساله، باردار بوده، 
اما آخرین بار که برای غربالگری رفته، متوجه شده که جنین 
5ماهه وی مبتلا به ســندروم دی جورج است؛ برای همین 
تصمیم گرفته که جنین خود را ســقط کند، ولی چون سن 
جنین بالا بوده، اکثر پزشــکان قبول نکرده بودند جنین را 
سقط کنند. زن جوان در نهایت به مطب یک دکتر زنان رفته 
و در آنجا عمل سقط جنین را انجام داده اما پس از عمل، به 
 دلیل عفونت شدید جانش را از دست می دهد و خانواده وی 
از پزشکی که اقدام به سقط جنین کرده بود، شکایت کردند. 

با شکایت این خانواده مشخص شد که خانم دکتر در مطب 
خود اقدام به سقط جنین غیرقانونی می کند. به این ترتیب 
اســرار این خانم دکتر فاش و او دســتگیر می شود. از سوی 
دیگر این پرونده برای ادامه روند رسیدگی به دادسرای جرائم 

پزشکی فرستاده شد.

چند روز پــس از حادثه واژگونی مرگبــار اتوبوس دانش آموزان کرمانی شــواهد 
به دست آمده نشان می دهد که این اتوبوس فرسوده بوده و حتی یکی از چرخ های 

آن ترمز نداشته است.
به  گزارش همشهری، این حادثه هولناک روز پنجشنبه 18بهمن ماه امسال 
در جاده سیرچ به کرمان اتفاق افتاد و در جریان آن 6نفر شامل 4دانش آموز، 
یک پسربچه و یک مربی که همراه دانش آموزان بودند، جان خود را از دست 
دادند و 35نفر نیز مصدوم شدند. به دنبال این حادثه، پرونده ای برای بررسی 
ابعاد آنچه اتفاق افتاده بود تشکیل شد. شواهد اولیه از قصور مسئولان مدرسه 

و شرکت حمل ونقل حکایت داشت. با این حال تحقیقات تخصصی ادامه یافت 
تا اینکه دادستان ماهان جزئیات بیشتری از حادثه را بازگو کرد. سینا بنی اسد 

گفت: راننده اتوبوس و مدیرعامل شــرکت حمل ونقل از روز بعد از حادثه تا کنون 
بازداشت هستند و مدیر مدرسه نیز تحت نظارت قضایی است. همچنین مدیرکل آموزش 

و پرورش استان، مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان، مدیرکل راه و شهرسازی استان و 
رئیس آموزش و پرورش ناحیه2 کرمان برای ادای توضیحات به دادستانی احضار شده اند. دفتر شرکت 

حمل ونقل مذکور با دستور قضایی پلمب و کد فعالیت آن غیرفعال شده است.
دادستان ماهان ادامه داد: براساس نظریه پلیس راه، اتوبوس دارای نقص فنی 
مستمر بوده، به  گونه ای که یکی از چرخ های عقب از ابتدا فاقد سیستم 
ترمز بوده است. فرسودگی ناوگان مشهود است و اتوبوس سانحه دیده 
ولووB12 مدل1382 بوده است. او همچنین درباره قصور در برگزاری 
اردو گفت:  آیین نامه اجرایی اردو های دانش آموزی به صورت دقیق و 
کامل از سوی مدرسه و آموزش و پرورش رعایت نشده است. برای اردوی 
مدرسه باید با یک شرکت حمل ونقل معتبر قرارداد منعقد می شد، اما در 
این مورد مسئولان مدرسه فرزانگان کرمان به صورت شخصی با رانندگان 
توافق کرده و شرکت حمل ونقل هم صورت وضعیت را صرفا براساس اظهارات 
رانندگان تنظیم کرده است. طبق دستورالعمل های موجود باید در هر اتوبوس 
یک نفر سرپرست یا مربی همجنس با دانش آموزان حضور داشته باشد، اما تحقیقات 
اولیه نشان می دهد در اتوبوس حادثه دیده سرپرست و مربی حضور نداشته است. به  گفته دادستان 

ماهان، رسیدگی به این پرونده خارج از نوبت انجام خواهد شد.

حادثه
2روز پــس از آغاز عملیات جســت وجو برای 
یافتــن 4کوهنــورد مفقود شــده در دماوند، 
درحالی که شواهد از فوت 2نفر از آنها حکایت 
دارد، ســومین نفر از مرگ نجات یافت و سرنوشت چهارمین 

کوهنورد نامعلوم است.
به گزارش همشــهری، اعضای این تیم کوهنوردی 4نفره که 
3مرد و یک زن از شهرستان لار استان فارس بودند، روز یکشنبه 
به قله دماوند صعود کردند. زمانی که اعضای این تیم برای صعود 
انتخاب کرده بودند، مناسب نبود؛ چرا که طبق پیش بینی های 
هواشناسی برف سنگینی شــروع به بارش کرده و دمای هوا به 
منفی 35درجه رسیده بود. با وجود این، آنها موفق به فتح قله 

دماوند شدند.
در راه بازگشت از قله اما همه  چیز آنطور که کوهنوردان پیش بینی 
می کردند، پیش نرفت. شــدت ســرما آنقدر زیــاد بود که زن 
کوهنورد کمی پایین تــر از قله بر اثر ســرمازدگی جانش را از 
دست داد و 3کوهنورد دیگر به ناچار تصمیم به کم کردن ارتفاع 
گرفتند. در راه بازگشت اما یکی دیگر از کوهنوردان نیز در ارتفاع 
4600متری دچار حادثه شد و جان خود را از دست داد و در این 
شرایط 2کوهنورد دیگر که جانشان در خطر بود،بدون او مجبور 

به بازگشت شدند.

آنها در تماس با هلال احمر ماجرا را توضیح دادند و درخواست 
کمک کردند. در این شرایط گروه های امداد و نجات راهی محل 
حادثه شدند اما بارش ســنگین برف و سرمای هوا کار را دشوار 
می کرد. در این شــرایط حتی بالگرد هلال احمر نیز در منطقه 
به پرواز درآمد اما شرایط برای جست وجو مساعد نبود. همزمان 
تیم های واکنش سریع در حال حرکت به سوی محل حادثه بودند. 
در این شرایط بود که پیش از ظهر سه شنبه یکی از کوهنوردان در 
حوالی منطقه گوسفندسرا نجات یافت. او توانسته بود با سختی 
زیاد خودش را به آنجا برساند و در این شرایط امدادگران وی را به 

مرکز درمانی منتقل کردند.

محمدحســین کبادی، مدیر تیم های عملیاتی سازمان امداد 
و نجات هلال احمر درباره ادامه عملیات نجات به همشــهری 
می گوید: عملیات جست وجو و نجات همچنان در منطقه ادامه 
دارد اما هنوز از سرنوشت چهارمین کوهنورد اطلاعاتی نداریم. 
با وجود این همه توانمان را برای نجات چهارمین کوهنورد به کار 
خواهیم گرفــت و امیدواریم این تلاش ها به نتیجه برســد. او 
درباره شرایط منطقه گفت: دوشنبه شب دمای منطقه به حدود 
40درجه زیر صفر رســیده بود و به خاطر بارش ســنگین برف 
عملیات در این شرایط دشوار اســت و از سویی عملیات هوایی 

امکان پذیر نیست. با این حال تلاش ها همچنان ادامه دارد.

نجات یکی از کوهنوردان گمشده در دماوند

اتوبوس دانش آموزان کرمانی فرسوده بود

همه تصور می کردند که آدم ربایان  دختر نوجوان 
را ربوده اند و قصــد اخاذی 10هــزار دلاری از 
خانواده اش را دارند اما تحقیقات پلیس مشخص 
کرد که ماجرا، یک آدم ربایی ساختگی بوده است.

به گزارش همشهری، چند روز قبل پلیس یکی از 
شهرهای شمالی در جریان ربوده شدن دختری 

14ساله به نام رونیکا قرار گرفت.
پدر او می گفت: دخترم برای خرید کتاب از خانه 
بیرون رفت اما وقتی برنگشت نگرانش شدیم. 
حتی خیابان ها را به دنبالش گشتیم اما اثری از 
او نبود تا اینکه فردی از طریق واتساپ برایم پیام 
فرستاد و نوشت که »دخترتان را ربوده ایم و برای 

آزادی او باید 10هزاردلار تهیه کنید.« 
پدر رونیکا گفت: بلافاصله با آن شــماره تماس 
گرفتم اما مرد غریبــه تهدید کرد که اگر ظرف 
24ســاعت این مبلغ را تهیه نکنــم، دخترم را 
به قتــل می رســاند. او حتی صــدای گریه  و 
التماس های دخترم را برایم ارسال کرد و نگران 

شدم که مبادا بلایی بر سر دخترم بیاید.

ردپایی در تهران 

با اظهارات این مــرد، تحقیقات بــرای نجات 
دختر ربوده شده آغاز شــد و این در حالی بود 
که تماس های تهدیدآمیز آدم ربایان همچنان 
ادامه داشت. آنها صدای ناله های دختر نوجوان 
را که ظاهرا شکنجه می شد برای پدرش ارسال و 
خواسته شان را تکرار می کردند. درحالی که همه 
شواهد نشــان می داد که دختر نوجوان ربوده 

شده است، 3روز بعد، یکی از دوستان رونیکا با 
خانواده وی تماس گرفت و اسرار مهمی را فاش 
کرد. او گفت که رونیکا به تازگی با جوانی به نام 
امید آشنا شده و آنها با همدستی هم سناریوی 

آدم ربایی ساختگی را طراحی کرده اند.
با اطلاعاتــی که این دختر در اختیــار خانواده 
رونیکا قرار داد، تحقیقات پلیس وارد مرحله ای 
تازه شــد و مأموران دریافتند که دختر نوجوان 
با پای خــودش از خانه گریختــه و نزد امید به 
پایتخت رفته است. بررسی ها نشان می داد که 

امید ساکن تهران و کارگر یک کارگاه تولیدی 
مبل است. به این ترتیب تیمی از مأموران راهی 
پایتخت شدند و با دســتگیری جوان 24ساله، 
راز آدم ربایی ساختگی برملا شد. متهم گفت: با 
رونیکا در روبیکا آشنا شدم. اوایل با یکدیگر چت 
می کردیم اما یک روز تصمیم گرفتم او را ملاقات 
کنم. من ســاکن تهران هســتم و او در شمال 
زندگی می کرد. برای دیدن او به شــمال سفر 
کردم و چون به او علاقه مند شده بودم، تصمیم 
به ازدواج گرفتم اما رونیکا گفت که پدرش هرگز 
با این وصلت موافقت نخواهد کرد؛ چرا که هم 
سن او کم است و هم اینکه من یک کارگر ساده 
هستم اما پدر رونیکا تاجری پولدار بود. او ادامه 
داد: رونیکا تصمیم گرفت از خانــه فرار کند و 
نقشه آدم ربایی ساختگی بکشد، چون بدون پول 
نمی توانستیم زندگیمان را شروع کنیم. رونیکا 
پیشنهاد داد تا با برنامه تقلید صدا به پدرش زنگ 
بزند و نقش آدم ربای خشن را بازی کند تا نقشه 
اخاذی مان پیش برود اما در نهایت دستمان رو 
شــد. در حال حاضر رونیکا در خانه من زندگی 
می کند. با اعتراف پســر جوان، مأموران رونیکا 
دختر نوجــوان را تحویل خانــواده اش دادند و 

تحقیقات در این پرونده ادامه دارد.

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

شناسایی کلاهبردار تلفنی در زندان قزلحصار
جانشــین فرمانده انتظامی غرب اســتان تهران از شناســایی و انهدام باندی که متهم اصلی آن با استفاده از 
گوشی تلفن همراه از داخل زندان قزلحصار به همراه ۲همدست دیگر در بیرون از زندان اقدام به کلاهبرداری 

تلفنی  می کرد، خبر داد. به گفته سردار مهدی کرمی، تاکنون ۳۸شاکی در این پرونده شناسایی شده اند.

کشف ۲۱۰کیلو کوکائین در خلیج فارس
رئیس کل دادگستری استان بوشهر از کشف بیش از ۲۱۰کیلوگرم کوکائین در آب های خلیج فارس خبر داد. 
به گفته مهدی مهرانگیر، مردم محلی و نیرو های بســیج جزیره خارک ۳بسته مشــکوک را که روی آب شناور 

بودند، از آب گرفتند که داخل آنها بیش از ۲۱۰کیلو کوکائین بود.
انتظامی

موادمخدر

آدم ربایی ساختگی دختر نوجوان پلیس را به دردسر انداخت

گروگانگیر گروگانگیر 1010هزار دلاری، دختر هزار دلاری، دختر 1414ساله بودساله بود

همین هفته گذشــته بود که ماجرای ربوده 
شدن الینا 11 ساله در شهرستان گرگان جنجال 
زیادی در فضای مجازی به پا کرد و در نهایت نیز معلوم شــد که 

الینا ربوده نشــده  ، بلکه با پای خــودش از خانه گریخته و با 
پسری 15ساله به اصفهان رفته بود. آنطور که شواهد نشان 
می داد الینا در فضای مجازی فریب پســر 15ساله را خورده 
و در نهایت با فرار از خانه، یک هفته پلیس را به دردســر 

انداخــت و  خانواده اش و مردم زیــادی را نگران کرد. 
قضیه این آدم ربایی های ساختگی نشــان می دهد که 

وابستگی کودکان و نوجوانان به فضای مجازی به 
دلیل  برگزاری کلاس های آنلاین، حالا تبدیل به یک 
خطر بزرگ شده است. کودکان و نوجوانان کم سن 
 و سال، آسیب پذیری بیشتری دارند و کارشناسان 
می گویند که استفاده بیش از حد از موبایل برای 

آنها عوارض خطرناکی مانند اختلال در یادگیری، 
اعتیاد و وابستگی، بروز مشکلات خواب در کودک، 

افزایش وزن و چاقی، آسیب به چشم ، کاهش خلاقیت 
و برخورد با محتوای نامناسب  را به دنبال خواهد داشت. 

اما راهکارهای کنترل و فعالیت فرزندانمان در فضای مجازی 
چیست و ما چطور باید با فرزندانمان برخورد کنیم تا شاهد خطرات 

جبران ناپذیر نباشیم؟
مهناز عســکریان، مشاور و روانشــناس در حوزه خانواده،  کودک 
و نوجوان،  عضو هیأت علمی دانشــگاه آزاد اســلامی در پاسخ به 

این ســؤالات به همشــهری می گوید: این روزها استفاده از فضای 
مجازی برای بچه ها بخش لاینفک زندگی ها شده است اما می توان 
راهکارهایی را در پیش گرفت تا دسترســی به فضای مجازی برای 
بچه ها، محدود باشــد و والدین نظارت بیشتری در این مورد داشته 
باشند، چون نمی توان مطلقا بچه ها را از این فضا دور 
نگه داشت و عملا زندگی آموزشی بچه ها با 
این فضا درگیر شده است. عسکریان 
می گوید: در وهلــه اول وظیفه 
کنترل فرزندان در این فضا 
به عهده والدین و در وهله 
دوم محیط مدرسه است؛ 
مانند مسئولان مدرسه، 
معلمان و حتی ارتباطات 
دوستانه ای که در خارج 
از خانــه و در مدرســه 
شکل می گیرد. اما نظارت 
خانواده ها به چه شکل باید 
باشد؟ خانواده ها باید نخست 
زمان اســتفاده و حضور بچه ها در 
فضای مجازی را کنترل و مشخص کنند 
و در مرحله بعد نظارت غیرمستقیم بر محتواهایی 
که بچه ها در فضای مجازی اســتفاده می کنند، داشته باشند؛ یعنی 
نظارت کنند که بچه ها وارد چه شبکه هایی شده اند و با چه افرادی 

چت کرده اند و...
عسکریان ادامه می دهد: 
ایــن چارچوب  والدین 
منظم و برنامه ریزی شده 
را باید ماننــد یک قانون 
خانوادگــی ادامه بدهند. 
مثلا، بچه ها براساس این 
قرارداد می توانند زمانی را 
از این محیط استفاده کنند 
و خارج از آن زمان به هیچ 

عنوان، حق استفاده از فضای مجازی را نداشته باشند. نکته بعدی این 
است که والدین می توانند کلاس های تفریحی یا آموزشی را جایگزین 

کنند یا برنامه های تفریحی خارج از منزل برایشان درنظر بگیرند.
همچنین والدین باید سوادشان را در حوزه  فضای مجازی بالا ببرند 
چون اگر سواد کافی نداشته باشــند قدرت کنترلشان نیز ساقط 

می شود. 
نکته بعدی ممانعت فرزندان از اســتفاده از برنامه هایی است که در 
آن هیچ گونه فیلتری برای رده سنی بچه ها وجود ندارد. مانند برنامه 
اینســتاگرام یا یوتیوب. بهتر اســت که والدین اجازه نصب چنین 
برنامه هایی را به فرزندانشان ندهند و برایشان به خوبی توضیح بدهند 
که این برنامه ها مناسب سن آنها نیست. با این حال نظارت غیرمستقیم 
نباید فراموش شود، مانند این پرونده که اگر مادر یا پدر، نظارت کافی 
و کنترل غیرمستقیم بر دختر نوجوان خود داشت،  متوجه چت های 
او با پسر جوان در برنامه روبیکا می شد و شاید می توانست از فاجعه 

جلوگیری کند.

خطر اعتیاد کودکان و نوجوانان به موبایل  نکته

والدین برای کنترل رفتار 
فرزندان نوجوان در فضای 
مجازی باید سوادشان را در 
این حوزه بالا ببرند چون اگر 

سواد کافی نداشته باشند قدرت 
کنترلشان نیز ساقط می شود
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اصفهان،قطبگردشگریمیشود

 مهدی جمالی نژاد، استاندار اصفهان: با اجرای سند توسعه گردشگری، اصفهان به هاب)قطب( گردشگری 
کشــور تبدیل خواهد شــد. در توســعه زیرســاخت های هوایی، بخش خصوصی ازجمله شــرکت هایی مانند 
پالایشگاه و فولاد مبارکه ورود کرده اند و به زودی مشکلات حمل ونقل هوایی در اصفهان برطرف خواهد شد.

بهحیواناتوحشینزدیکنشوید
حسن عباس نژاد، مدیرکل حفاظت محیط زیست استان تهران: تشدید سرما احتمال مشاهده حیات وحش 
در مناطق مســکونی و اطراف جاده ها را افزایش می دهد بنابراین مردم از نزدیک شدن به حیوانات وحشی و 

غذادادن به آنها خودداری کنند. این کار می تواند رفتار طبیعی حیوانات را مختل کند.

دفاتر مســافرتی اعــام کرده اند ورود 
گردشگر به کشور مطلوب نیســت و به نظر می رسد 
وزارت میراث فرهنگی نیز در وضعیت مدیریت بحران 
گردشگری قرار گرفته است. با توجه به تکلیف دولت 
برای جذب 15میلیون گردشــگر به کشور تا پایان 
برنامه هفتم چه تمهیداتی بــرای تحقق این تکلیف 

اندیشیده اید؟
اقدامات زیادی در دست انجام است. آقای رئیس جمهور 
هم به هر کشوری ســفر می کند یک قســمت از سفر را 
به تقویــت روابط گردشــگری اختصــاص می دهد. لغو 
روادید هم یکــی از سیاســت های تقویتــی در دولت و 
وزارت میراث فرهنگی اســت. همین اواخــر لغو روادید 
هوایی با تاجیکستان شــامل لغو روادید زمینی و دریایی 
هم شــد. در حال حاضر تمام برنامه ما در راستای تحقق 
بخشیدن به ســند توسعه و پیشرفت کشــور است. برای 
همین منظور ظرفیت هــا، توانمندی هــا و قابلیت های 
گردشــگری ایران در حوزه فرهنگی، مذهبی، سلامت، 
خوراک و گردشــگری آبی با توجه به سواحل شمال باید 
معرفی شود. برگزاری نمایشــگاه گردشگری ایران هم با 
همین هدف صورت گرفت که نشانه عزم جدی دولت برای 
مقابله با ایران هراسی اســت. ضمن آنکه ما الان در حوزه 
تمدنی نوروز، حوزه کشــورهای خلیج فارس، چین، هند 
و روسیه با جمعیت های بالا هیچ محدودیت گردشگری 
نداریم. یک زمان بیماری کووید کل گردشــگری جهان 
ازجمله گردشگری ایران را تحت الشعاع قرار داد، اما الان 
گردشگری ایران در حال خیز برداشــتن به حالت اولیه 

است و به همین دلیل آمار گردشگران ورودی 1403در 
مقایسه با 1402روند افزایشی داشت.

 این 2 سال آمار گردشگران ورودی چقدر 
بود؟ 

سال 1402حدود 6.3میلیون گردشگر خارجی داشتیم 
و در 10 ماه نخست 1403به این عدد رسیدیم. پیش بینی 
می شود گردشگران ورودی ایران در پایان سال 1403به 

میزان 20درصد افزایش داشته باشد.
 چه تعداد گردشــگر ورودی تا پایان سال 

1403به ایران سفر خواهند کرد؟ 
حــدود 7میلیون گردشــگر خارجــی با ریل گــذاری و 
هدفگذاری های صورت گرفته، ســال 1403به ایران سفر 
کرده و می کنند، ولی جدای از موانع ایران هراسی راه افتاده 
در برخی کشورها، گردشگری ایران در حوزه زیرساختی 

مشکل دارد. در حمل ونقل هوایی هم مشکل دارد.
گردشگری ایران چه تعداد هواپیما لازم دارد؟

فقط برای حمل ونقل هوایی داخل کشور 150هواپیمای 
دیگر نیاز داریم. وزیر میراث فرهنگی هم با کمیسیون اصل 
90مجلس درباره تصویب قانون »آزادی پنجم« با مجلس 
مذاکره کرده و درصورت تصویب این پیشنهاد، آژانس ها و 
ایرلاین های خارجی می توانند با رعایت مقررات و ضوابط و 
استانداردهای وزارت راه و شهرسازی و سازمان هواپیمایی 

کشوری تصمیم گیری کنند. 
 این تصمیم چه زمان اجرایی می شود؟

نیازمند اجــازه مجلس و مصوبه نماینــدگان درباره این 
تصمیم هستیم.

 آیا تنش های اخیر آمریکا با ایران و آغاز 
مسیر جدید ترامپ برای فشار حداکثری تأثیری بر 

گردشگری ورودی ایران خواهد داشت؟
به نظرم در سفر اتباع کشــورهای همسایه و دوست 
و کشــورهای حوزه تمدنی نوروز به ایــران به غیراز 
کشــورهای اروپایی تأثیر ندارد. ایــن ترامپ همان 
ترامپی بود که سنوات گذشته هم بوده و فشار آن زمان 
فشار حداکثری بیشــتری هم بوده و الان هم همین 
است. ترامپ این فشارها را بر کشــورهای اروپایی و 
کانادا هم دارد می آورد و مشخص نیست براساس چه 
پروتکل هایی این کارها را انجــام می دهد. دنیا را که 

نمی توان با قلدری اداره کرد.
 در وضعیــت جدیــد اولویت بنــدی 

گردشگری ورودی ایران کدام بازارهاست؟
اولویــت اصلی ما کشــورهای حوزه تمدنــی نوروز، 
همســایگان، کشــورهای حوزه خلیج فارس، چین، 
هند، روسیه و بعد کشورهای غربی هستند که شاید 
تحت تأثیر ایران هراسی باشند. خیلی از همین کشورها 
در نمایشگاه بین المللی گردشگری تهران حضور یافته 
و غرفه دارند. خیلی از سفرا با وزیر میراث فرهنگی هم 
برای تقویت روابط ازجمله در گردشگری در حال 

گفت وگو هستند.
 وزارت میراث فرهنگی تاش زیادی 
برای ورود گردشــگران چین و روس به ایران 

داشت، اما چین ایران را 
در فهرست زرد قرار داد 
و از روسیه هم آنطور 
داشــتیم  انتظار  که 
گردشگر به ایران نیامد.

تمام تلاش ما این است که 
فضای تبلیغــات منفی 

را از ایــران برداریم و 
این موضــوع نیاز به 
رسانه، تبلیغ، دعوت 
اینفلوئنســرها،  از 
شناسایی ظرفیت ها 
و مذاکــرات فنی با 

کشورها دارد. ریل گردشــگری ایران صعودی است. 
الان با تاجیکستان شــرایطی را برقرار کرده ایم که از 
8هزار گردشگر به 100هزار گردشگر برسیم، ولی این 

کارها زودبازده نیست.
 در حوزه زیرساخت حمل ونقل آماری از 

کمبودهای گردشگری ایران دارید؟
خیر، متأســفانه چون تخصصی است خبر ندارم، ولی 
همین چند روز قبــل در ســتاد هماهنگی خدمات 
سفر اعلام شد که ظرفیت ناوگان حمل ونقل جاده ای 
ایران در نوروز 1403کمتر از نوروز 1402است. چون 
 بخشــی از اتوبوس ها از رده خارج شــده و باید بتوان 

آنها را با اتوبوس های نو جایگزین کرد.
 نوروز امسال با توجه به گران بودن سفر  
به نظر می رسد شــاهد خیابان خوابی های بیشتر 
مسافران نوروزی و سفرهای چادری و افزایش آمار 

تصادفات جاده ای باشیم. اینطور نیست؟ 
در حوادث جاده ای وزارت بهداشت کمپین راه انداخته 
و در نمایشگاه بین المللی ســالنی برای اطلاع رسانی 
بازدید کننــدگان با هدف فرهنگســازی ســفرهای 
جاده ای ایجاد شــده اســت. همچنین با دایر کردن 
اســتراحتگاه ها و نوروزگاه ها تلاش شــده از حوادث 
جاده ای در 30کیلومتری ورودی شهرها کاسته شود، 
ولی با توجه به اینکه تعداد اقامتگاه ها و هتل ها نسبت 
به سال گذشته افزایش یافته و بیش از 4هزار اقامتگاه 
بومگردی مجوزدار در کشــور فعال است می توان به 
لحاظ اقامتی تا حدودی کاستی ها را برطرف کرد.

 شــمال ایران با وجود گردشگرپذیر 
بودن و سفر میلیون ها ایرانی به شدت با کمبود هتل 
مواجه است. چه اقدامی برای توسعه زیرساخت های 

اقامتی شمال کشور انجام می دهید؟ 
 در قانون برنامه هفتم این مشکل حل شده و شورای 
ساحلی در 7استان ساحلی برای صدور مجوز و واگذاری 
عرصه و پهنه در همین شــوراها به ریاست استاندارها 
تشکیل شده اســت. بحث دیگر که شخص وزیر 
میراث فرهنگی مدیریت آن را برعهده دارد حل 
مشکل استفاده از اراضی جنگلی و جلگه ای 

برای ساخت هتل در شمال کشور است.

مسافرانایرانازترامپنمیترسند
معاون گردشگری در گفت وگو با همشهری از افزایش گردشگران ورودی به ایران خبر داد 

آموزش

روایت تهران

 آموزش محیط زیست به کودکان
از طریق باغبانی

باغبانی یک روش عالی برای آموزش مفاهیم محیط زیســتی 
به کودکان است. این فعالیت عملی و جذاب، آنها را با چرخه 
حیات، اهمیــت گیاهان و روش های پایدار آشــنا می کند. با 
کاشت دانه ها، کودکان یاد می گیرند که چگونه گیاهان رشد 
می کنند. برای مثال، می توانید یک دانه لوبیا در گلدان بکارید و 
هر روز رشد آن را بررسی کنید. این کار به آنها نشان می دهد که 
گیاهان برای رشد به آب، نور و خاک نیاز دارند. با کاشت گیاهان 
بومی، کودکان می آموزند که برخی گیاهان به جذب زنبورها و 
پروانه ها کمک می کنند. می توانید یک باغچه کوچک با گل های 
شهدزا ایجاد کنید و درباره نقش گرده افشانی توضیح دهید. 
کودکان را تشویق کنید تا پوســت میوه و سبزی ها را در یک 
ظرف مخصوص جمع و از آن برای تهیه کود کمپوست استفاده 
کنند. این کار نشان می دهد که زباله های آلی چگونه به تغذیه 

خاک کمک می کنند.

شکوه بناهای مذهبی تهران
مسجد سپهسالار که پس از پیروزی انقلاب اسلامی با نام مسجد 
آیت الله مطهری شناخته می شود، به همراه مدرسه ای با همین نام 
کنار ساختمان قدیمی مجلس شورای ملی در خیابان بهارستان 
فعلی واقع شده است. این مسجد پس از مدرسه چهارباغ اصفهان، 
رتبه دوم را در شــکوه و عظمت بناهای مذهبی از آن خود کرده 
است. با توجه به مکان کاخ گلســتان، باغ و عمارت فخرالدوله، 
خیابان عین الدوله، سه راه امین حضور، بازار دروازه شمیران، کوچه 
میرزا محمود وزیر و کوچه نظامیه، این مسجد در گذشته موقعیت 
مناسبی برای دسترسی مردم داشــته است. مسجد سپهسالار 
تهران در سال 1315 با شماره 260 به ثبت آثار ملی رسید. مسجد 
و مدرسه سپهسالار روی هم 8مناره بلند دارند که بلندترین آنها 
37 متر و کوتاه ترین آنها 25 متر اســت. جنس مناره ها از آجر و 
پوشش آنها کاشی است. امتداد نیم استوانه مناره ها تا کف حیاط 
می رســد که این خود ابتکاری منحصر به فرد است. طراح این بنا 
میرزا مهدی خان شقاقی، نخستین مهندس مدرن ایرانی و معمار 

آن، استاد حسن معمار قمی بود.

صفحه آرا: حامد یزدانی

انوشیروان محســنی بندپی، معاون گردشگری 
در دولت چهاردهم معتقد اســت کــه اقدامات 
ترامپ برای ایجاد فشار حداکثری تأثیری بر سفر 
گردشگران خارجی به ایران ندارد و ایران توانسته 
است طی 10 ماه اخیر به عدد کامل گردشگران سال 

1402برسد و تا پایان ســال نیز رقم گردشگران 
ورودی به ایران به 7میلیون گردشگر می رسد. او 
در گفت وگو با همشهری از ضعف زیرساخت های 
گردشــگری ایران و نیاز به 150هواپیمای جدید 
برای حل مشکل ناوگان هوانوردی کشور تنها در 
سفرهای خارجی خبر داده و گفته است که ناوگان 
حمل ونقل جاده ای در نوروز 1404با کاهش بیشتر 

نسبت به نوروز 1403مواجه است.

محمد باریکانیگزارش
روزنامه نگار

حدود 7میلیون 
گردشگر خارجی 

با ریل گذاری و 
هدفگذاری های 

صورت گرفته، سال 
1403به ایران سفر 

کرده و می کنند، 
ولی جدای از موانع 

ایران هراسی راه افتاده 
در برخی کشورها، 
گردشگری ایران در 

حوزه زیرساختی 
مشکل دارد

اتصالایلامبهشبکهریلیکشوردردستورکاراست
احمد کرمی، اســتاندار ایلام: اتصال اســتان به شبکه ریلی کشــور در دستور کار اســت و ما تمام قد 
از سرمایه گذاران حمایت می کنیم. باید بســترها را برای اتصال اســتان ایلام به شبکه ریلی کشور و 

توسعه زیرساخت این حوزه فراهم کرد.

302هزارتنسیبدرسردخانههایآذربایجانغربیموجوداست
خسرو شهبازی، رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی: ۳۰۲هزار تن سیب در سردخانه های 
استان موجود اســت و آمادگی تأمین سیب درختی شــب عید را داریم. ســالانه یک تا ۱.۲میلیون تن 

سیب درختی در آذربایجان غربی تولید می شود.

یکی پای چرخ خیاطی نشســته و دیگری پارچه ها را برش 
می دهد. آن یکی مشغول اتوکشی اســت و نفر دیگر کار 
بسته بندی را انجام می دهد. لبان شان به ذکرگویی مشغول 
است و گاهی نم اشک گوشه چشمان  ترشده شان را پاک می کند. اینجا خیاط خانه حرم رضوی است؛ جایی 
که بانوان مشغول دوخت چادر امانی زائران، لباس خدمت خادمان، پوشش جواهردوزی مضجع شریف، 
دستمال های غبارروبی و پوشش تزیینی گاب پاش ها هستند. »سمانه ثمری« یکی از همین بانوان است 

که پس از 16سال چشم انتظاری توانست به خادمی مشرف شود؛ آن هم در خیاط خانه حرم رضوی.

خیاطیدربهشت
خادم خیاط خانه حرم رضوی از تجربه متفاوت عاشقی می گوید

راحله عبدالحسینیگزارش
روزنامه نگار

برف 6متری در همدان
کاهش دمای هوا در روزهای اخیر سبب شده تا برخی شهرها 
بیشترین میزبان بارش برف را داشته باشند و برای خود رکورد 
ثبت کنند. به گزارش همشهری، در شبانه روز گذشته ارتفاع 
برف در جاده رزن - آوج در اســتان همدان به بیش از 6 متر 
رسید. به  گفته مهرداد آهکی، مدیرکل راهداری و حمل ونقل 
جاده ای همدان با تلاش راهداران 95خودرو گرفتار در کولاک 
رهاسازی و 270نفر در مراکز امدادی مستقر شدند. آمار نشان 
می دهد میانگین بارش در آوج سالانه به میزان 450میلی متر 

و روزهای یخبندان، سالانه 45روز است.

3 متر برف در گیان

بارش برف در گیلان هم به 3متر رســید و رکــورد تازه ای در 
اســتان ثبت شــد. به  گفته فریبرز مرادی، مدیر کل راهداری 
و حمل ونقل جاده ای گیلان، بارش خفیــف برف در برخی از 
محورهای مواصلاتی استان مشاهده می شود که به طور خاص، 
در محور اسالم - خلخال، ارتفاع برف به 280سانتی متر رسیده 
است. محور پونل - خلخال و سیاهکل- دیلمان نیز به ترتیب با 
ارتفاع برف 170 و 180 سانتی متر جزو محورهای با بیشترین 
بارش برف و البته خفیف مواجه هستند. محورهای دیگر استان 
مانند امامزاده اسحاق - امامزاده ابراهیم و ماسال - گیلوان نیز 
به ترتیب با ارتفاع برف 80 و 170 سانتی متر تحت تأثیر بارش 
قرار دارند. در ارتفاعات رودبار، ارتفاع برف به 220ســانتی متر 
نیز رسیده اســت. ارتفاع برف در برخی دیگر از مناطق استان 
ازجمله اسالم در شهرســتان تالش به بیش از 220سانتی متر 

رسیده است.

رکورد برف در پیرانشهر 

پیرانشهر در استان آذربایجان غربی نیز بر اثر بارش برف رکورد 
جدیدی برای خود ثبت کرده و بارش برف 3متری در پیرانشهر 
مورد توجه شــهروندان قرار گرفته  است. در برخی محورهای 
کوهستانی نیز ارتفاع برف به50 تا 60 سانتی متر رسیده است.

 
یک متر برف در مازندران 

فعالیت سامانه بارشی در شمال کشور نیز سبب شد که با تداوم 
بارش ها ارتفاع برف در جاده های کوهستانی مازندران به بیش 

از یک متر برسد. 

این مناطق منتظر برف باشند

بنا بر گزارش سازمان هواشناســی کشور امروز چهارشنبه 
)24 بهمن( فعالیت سامانه بارشــی در غرب، جنوب غرب، 
زاگرس مرکــزی و جنوبی و بخش هایی از مرکز کشــور به 
شکل بارش برف و باران، رعدوبرق، وزش باد شدید موقت و 

در نقاط مستعد گردوخاک ادامه دارد.
کارشناس ســازمان هواشناسی کشــور با اعلام این خبر 
به همشــهری گفــت: »همچنین امــروز برای شــهرها و 
مناطق صنعتی تهران، البرز، مرکزی، خراســان رضوی و 
آذربایجان شرقی افزایش غلظت آلاینده های جوی و کاهش 

کیفیت هوا پیش بینی می شود.«
کبری رفیعی افزود: »تشــدید فعالیت ســامانه بارشی به 
شکل برف، باران، وزش باد شــدید موقتی در نقاط مستعد 
گردوخاک، کاهش نسبی دما، پدیده مه و در نواحی جنوبی 
با رعدوبرق و تگرگ امروز در نیمه شــمالی و غربی فارس، 
بوشهر، کهگیلویه و بویراحمد، چهارمحال وبختیاری، غرب و 
مرکز کرمان، شرق و جنوب لرستان، شمال شرق خوزستان 
و نوار غربی و جنوبی اصفهان سبب صدور هشدار هواشناسی 

سطح نارنجی شده است.«

کوتاه تر  از گزارش هواشناسی 

چیزی شبیه معجزه
برای سمانه ثمری هفته از روزی آغاز می شود که شیفت خدمتش 
در خیاط خانه  است؛ هر 8روز یک بار و 12ساعت خدمت. از سال 
1399که خیاط خانه رضوی روبــه روی باب الهادی آغاز به کار 
کرد، خدمت او هم آغاز شد. ثمری می گوید: »شبیه معجزه بود. 
همسرم خادم کشیک روز حرم است و من 16سال برای خادمانی 
که با او همکار بودند، صبحانه هایی مثل فرنی، عدسی،  آش و لوبیا 
درســت می کردم و از امام رضا)ع( می خواستم این خدمت را از 

من بپذیرد.« 
ثمری چند بار برای خادمی اقدام کرد که بی نتیجه ماند. او ادامه 
می دهد: »مدرک دیپلمم ناقص بــود. برای تکمیل آن هم مدام 
به در بسته می خوردم.« صدای باز شــدن در خیاط خانه که به 
گوشش می خورد، تقاضا می دهد. ثمری می گوید: »دلم پر می زد. 
پذیرفته شدن من معجزه بود، اما به یک شرط؛ از من تعهد گرفتند 
که به عنوان میزبان در خیاط خانه خدمت کنم تا مدرک دیپلمم 
را تکمیل کنم.« 2 هفته میزبانی، یعنی چای ریختن و پذیرایی 

کردن از خیاطان هم برای ثمری باورکردنی نبود.

خاطرات عاشقی
ثمری خاطراتش را از خیاط خانه با اشــتیاق برایمان 
تعریف می کند و می گوید: »پوشــش ضریح مطهر 
جواهردوزی است و با دست انجام می شود. کار سختی 
اســت و به دقت زیاد نیاز دارد و چون زمانبر اســت 
خیلی به دســت و چشم و گردن فشــار می آورد، اما 
باورتان نمی شود بعد از دوخت پوشش ضریح مطهر 
انرژی بیشتری هم برای پشت چرخ خیاطی نشستن 
داشتیم، زیرا عاشقی همین اســت. وقتی چادرهای 
امانی را سر زائران می بینم، درحالی که مقابل پنجره 
فولاد عکس ســلفی می گیرند، ذوق می کنم. از آن 
قشنگ تر دخترکانی هستند که چادر را با دست بالا 
گرفته اند تا روی زمین کشیده نشود و به سمت حرم 
می روند. چندی پیش هم عکسی از بازیگران سریال 
پایتخت برای فصل جدید در شبکه های مجازی دیدم 
که بازیگران خانم در حرم از همین چادرهایی که ما 

دوخته ایم بر سر داشتند.«

یک خاطره 
بــه  گلاب پــاش   6 روز  یــک 
خیاط خانه آوردند تا با پارچه های 
مخمل ســبز تزیین شــود. وقتی 
داشــتم مخمل هــا را می دوختم 
هــم  مــن  کاش  کــردم  آرزو 
می توانســتم جای خادمی باشم 
کــه در روضــه منــوره گلاب پاش 
به دست دارد. هفته بعد درست 
در روز شیفت من کارگاه خیاطی 
بــرای تعمیــرات یــک روزه بســته 
شد. سرکشیک روز گفت: »امروز 
باید به عنــوان خــادم گلاب پاش 
خدمــت کنــی. تمــام روز اشــک 
می ریختــم و گلاب پاشــی را کــه 
خودم آن را تزییــن کرده بودم در 

دست داشتم.«

اینجا تکه ای از بهشت است
سمانه ثمری که به متد روز هم مسلط است، می گوید: 
»آزمون مانتو دوختن از من گرفتند. خدا را شکر به عنوان 
مسئول شــیفت آموزش خیاط خانه برای مانتودوزی 
بانوان خادم پذیرفته شدم.«  12نفر در شیفت او برای 
بانوان خادم مانتو می دوزند. ثمــری خدمتش را رزق 
پربرکت می خوانــد و می گوید: »برخــی از خیاط ها 
خودشــان صاحب حرفه ای ترین مزون های خیاطی 
هستند و برخی تحصیلات عالیه دارند، اما همه ما یک 
وجه مشترک داریم و آن هم این است که در گوشه دنجی 

که یک تکه از بهشت است خدمت می کنیم.«

خیاط خانه رضوی

150
نفر خیاط

5000
چادر دوخت سالانه 

1399
افتتاح 

8
کشیک خدمت

صفحه آرا: علی حسنی
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انتقاد از سلیقه های سطحی 
شهاب حسینی اما در اعتراض به جشنواره 
گامی فراتر گذاشت و فیلم »رها« را حکایت 
همدلی و همــدردی و غمخواری با مردم 
دانست. شهاب حسینی در حالی جشنواره 
را نواخت و اعلام کرد که مدت هاست میلی 
بودن جشــنواره به همگان ثابت شده که 
خودش ۳ســال پیش عضو هیأت داوران 
فیلم فجر بود و امسال هم نامزد سیمرغ 
شده بود و در اختتامیه حضور داشت. او در 
بخش دیگری از نامه اش آورد: »ما را دیگر 
شادمانی های زودگذر برآمده از سلیقه های 
سطحی شما کارساز نیست. مدت هاست 

که نیست.«

مکث

چهارشنبه  چهارشنبه  2424 بهمن  بهمن 14031403- شماره  - شماره  93289328

گفت و گو با یوسف بخشایش، جوان ترین  تدوینگر  جشنواره فیلم فجر
»خاتی« تجربه جذابی برایم بود

یوسف بخشــایش، تدوینگر فیلم سینمایی »خاتی« است؛ 
 تدوینگری که به عنوان جوان ترین تدوینگر در جشــنواره 
حضور داشت.  بخشایش کارش را از تدوین شروع کرده و با 
افرادی چون بهرام دهقان، هایده صفی یاری، مستانه مهاجر 

و حسین غضنفری همکاری داشته.
یوسف بخشــایش  درباره حضورش در این فیلم می گوید: 
»خاتی« سومین فیلم من و نخســتین کارم در ژانر درام و 
اجتماعی اســت اما قبل از »خاتی« با جواد مزدآبادی برای 
فیلم »کله پوک ها« که در ژانر نوجوان است،  همکاری داشتم 
و با علیرضا محمودزاده هم در فیلم »وای آمپول« همکاری 

کردم که این فیلم نیز در ژانر کودک و نوجوان است. 
باید بگویم »خاتی« تجربه اصلی و مهم من در سینما 

است.
بخشــایش همچنین درباره شــروع همکاری اش با 
گروه »خاتی« توضیح می دهــد: من از اول در مراحل 
پیش تولید به  کار اضافه شــدم و در جلســات نوشتن 
فیلمنامه هم حضور داشتم تا  دهدز خوزستان رفتم و 
سر صحنه تدوین همزمان می زدم. تدوین فیلم »خاتی« 

تقریبا 3ماه به صورت شبانه روزی طول کشید.
او می گوید  به جــز تدوینگری،  عاشــق کارگردانی در 
سینماســت؛ »امیدوارم روزی بتوانم فیلمی کارگردانی 
کنم. فعلا در دنیای تدوین هســتم و دوســت دارم در 

این رشته تخصصی جزو بهترین ها باشــم. حالا عشقی را 
که به تدوین پیدا کرده ام   شــاید دیگر با هیچ کاری عوض 
نکنم. با این حال دوســت دارم تجربه کنم و یک بار هم که 
شــده کارگردانی کنم.« وی درباره تجربــه حضورش در 

جشنواره فیلم فجر 
امســال به عنوان 
جوان ترین  تدوینگر، 
عنــوان می کند: 
»همیشه عشق سینما داشتم و دوست داشتم در جشنواره 
فجر حضور داشته باشم و امســال آن را با »خاتی« تجربه 
کردم. اینکه درکنــار تماشــاگران فیلم را ببینــم، برایم 
تجربه جذابی بود. خســتگی ام زمانی تمام شد که صدای 

تشویق شان را شنیدم و مهم ترین دلگرمی برایم بود.«
وی در ادامه توضیح می دهد: »معمولا تدوین نقش مهمی در 
یک فیلم دارد. البته کار کردن با استادان بزرگ و کارگردانان 
حرفه ای همیشه ســخت بوده و من با »خاتی«  آن را تجربه 
کردم، اما می دانم تدوین بــد، فیلم خوب را به قهقرا می برد. 
همیشه فیلمسازان  سراغ تدوینگر باتجربه می روند و ریسک 
همکاری با جوانان را نمی پذیرند، اما شاکرم که در »خاتی« 

توانستم  کار کنم.«

پس لرزه های سیمرغ
مثل همه این سال ها با پایان جشنواره عده ای به نتایج 

داوری معترض شدند

هنوز اختتامیه جشــنواره 
شروع نشده بود که صدای 
معترضان با انتشار فهرست 
نامزدهای سیمرغ درآمد. 
به ســیاق ادوار گذشته و 
ســنتی که یک دهه است 
رایج شده، چهل و سومین 
جشنواره فیلم فجر هم پس 
از پایان یافتن با مجموعه ای 
از اعتراضات مواجه شــد. 
چراغ اول را  ســازندگان 
»خدای جنگ« روشــن 
کردنــد و بعــد نوبت به 
کارگردان »ناتور دشت« 

رسید و نامه ای خطاب به مردم نوشت. شهاب حسینی هم که 
برای بازی در »رها« نامزد دریافت سیمرغ بلورین شده بود و در 

نهایت برنده جایزه نشد، متنی انتقادی منتشر کرد.

تلاش کردنــد نامی از »خدای جنــگ« حتی در میان 
نامزدها نباشد 

»خدای جنگ« یکی از فیلم هایی بود که به  نظر می رسید به 
واسطه مضمون و ساختارش مورد توجه قرار گیرد. این فیلم 
در نهایت فقط در یک رشته فنی نامزد دریافت جایزه شد و 
وقتی قرار شد سیمرغ بهترین فیلم از نگاه ملی به آن تعلق 
گیرد، از سوی ســازندگان فیلم بیانیه ای با لحنی معترض 
صادر شد. در بخش هایی از این متن که از سوی روابط  عمومی 
پروژه در اختیار رســانه ها قرار گرفت آمده است: »آنچه در 
جریان اعلام نامزدهای جشنواره چهل و سوم فیلم فجر روی  
داد موجب حیرت بســیاری از علاقه مندان سینما و فعالان 
رسانه ای شــد. مخاطبان مردمی و خبرنگاران از طیف های 
مختلف که در این ایام به تماشــای فیلم های حاضر در این 
دوره از جشنواره نشســتند، عدم  نامزدی »خدای جنگ« 
در رشته های مختلف را سؤال برانگیز تلقی کرده اند. به  نظر 
می رسد دبیر و هیأت داوران در پی آن بودند که در تاریخچه 
ادوار جشنواره نامی از »خدای جنگ« حتی در میان نامزدها 
نباشد. این تلاش با استقبال مخاطبان سینما ناکام مانده و 
خواهد ماند. پس از این برخورد ناصحیح، عوامل جشــنواره 
طی تماسی با دست اندرکاران فیلم اعلام کردند که بنا دارند 
سیمرغ ویژه ای به »خدای جنگ« اختصاص دهند و خواستار 
حضور عوامل فیلم در اختتامیه شدند. اما با احترام به تصمیم 
هیأت داوران و دبیر، فیلمی که در هیچ رشته ای جز جلوه های 
بصری نامزد نشده طبعا نمی تواند بهترین فیلم دبیر یا بهترین 
فیلم از نگاه ملی یا عناوین دیگر باشد. این سیمرغ را هم ذیل 
همان تقسیم بندی ای  که در جریان نامزدی آثار اتفاق افتاد 

تقسیم کنید.«

»ناتور دشت« و بی مهری مطلق داوران 
محمدرضــا خردمندان، 
فیلــم  کارگــردان 
دیگــر  »ناتور  دشــت« 
معترض بــه داوری های 
جشنواره امسال بود. پیش 
از شروع جشنواره از فیلم 
»ناتور دشــت« به عنوان 
یکــی از آثار شــاخص 
امســال نام برده می شد . 
با اعلام اســامی نامزدها 
مشخص شــد فیلم تنها 
در 2رشته بهترین بازیگر 
نقش اول مرد و بهترین 
طراحی صحنــه نامزد 

جایزه شده و در اختتامیه هم ســهمی از سیمرغ ها نیافت . 
محمدرضا خردمندان، کارگردان »ناتور دشــت« با نوشتن 
نامه ای به مردم ضمن تشکر از بازخورد مثبت   مخاطبان، از 
بی مهری مطلق هیأت داوران گفت و اعلام کرد سیمرغش را 
از مخاطبان گرفته است. خردمندان از منتقدان هم به واسطه 

حمایت ها و گوشزد کردن ضعف ها تشکر کرد.

خبرکوتاه تر  از گزارش

سینمای جهان 

کیفر ساترلند در کمدی 
کریسمسی بازی می کند

کیفر ساترلند و ربل ویلسون در کمدی کریسمسی »تینسل 
تاون« بازی خواهند کرد.به گــزارش مهر به نقل از ورایتی، 
فیلم »تینســل تاون« که هم اکنون در شــمال انگلستان و 
در استودیو »ورسا لیدز« در حال تولید است، با بازی کیفر 

ساترلند و ربل ویلسون ساخته می شود.
در این فیلم ســاترلند نقش بردلی مک، یک ستاره اکشن 
هالیوود را بازی می کند که خیلی مغرور است و وقتی تولید 
سریال اکشن وی به طور ناگهانی لغو می شود، نابود می شود. 
درحالی که کارش در آســتانه سقوط است و او می ترسد که 
دیگر در هالیوود جایی نداشته باشــد، به انگلستان می رود  
تا شــاید بتواند در صحنه نمایش این کشــور جایی برای 
خود پیدا کند، اما مدیر برنامه های او نقشــه دیگری در سر 

دارد و وی را به دهکده ای کوچک و پر 
از برف می فرســتد تا در فیلم عجیب 
»ســیندرلا« بازی کنــد. همانطور 
که او در حــال تمرین بــا گروهی 
رنگارنگ از افــراد محلی عجیب و 
غریب است، شروع به کشف خودش 
می کند.فیلمنامه این فیلم را فریزر 

فلینتهــام، آدام براون و 
پیر اشورث نوشته اند 
و کارگردانــی آن 
را کریــس فاگین 
برعهــده خواهد 
داشت.از این فیلم 
یک  به عنــوان 
کمدی نشاط آور 
یادشده که قرار 

کریسمس  اســت 
ســال آینده به ســینما 
بیاید و انتظــار می رود در 
رده فیلم های کلاســیک 
کریسمســی جا بگیرد.

کیفر ســاترلند ۵۸ ساله، 
بازیگر کانادایی اســت که 
بیش از همه بــرای ایفای 
نقش جک باوئر در سریال 
»2۴« شــناخته می شود 
و بــرای آن جایــزه امی و 
گلدن گلــوب را دریافت 
کرده است. وی سال 2۰22 
بازیگر سریال ۸ اپیزودی 
»بانوی اول« بود و در نقش 
رئیس جمهــور فرانکلین 
روزولت بازی کرد و ســال 
2۰23 هــم صــدای راوی 

مســتندی درباره قاتل جان 
لنون شد.

فرهادآئیش:حاتمیکیارازیادنمیشناختم
فرهاد آئیش ، از بازیگران فیلم »موسی کلیم الله« :  قبل از اینکه در این کار با حاتمی کیا همکاری کنم، از آثار 
او تنها »آژانس شیشــه ای« و »از کرخه تا راین« را به یاد داشــتم. درواقع حاتمی کیا را زیاد نمی شناختم و او را 

ملاقات نکرده بودم اما وقتی این 2 نقش به من پیشنهاد شد، پذیرفتم./ ایسنا

انتقادسازماناوقافازفیلم»آنتیک«
سازمان اوقاف و امور خیریه با صدور بیانیه ای از فیلم سینمایی »آنتیک« به عنوان یک فیلم شانه تخم مرغی 
یاد کرد و نمایش آن را اهانت به اصالت امام زادگان دانست. این سازمان ضمن محکوم کردن محتوای موهن 
فیلم »آنتیک« حق پیگیری قضایی و شکایت از سازندگان این فیلم را برای خود محفوظ دانست./ سینماپرس

صفحه آرا:  مهدی سلامی

 بهزاد عبدی »باخ« را 
روی صحنه می برد 

بهزاد عبدی، آهنگساز قصد دارد یک نمایش  روی صحنه ببرد. 
عبدی که مدتی اســت در تئاتر فعالیت دارد بــه زودی نمایش 
»باخ« را اجرا خواهد کرد .بهزاد عبدی برای اهالی تئاتر با اپراهای 
عروسکی بهروز غریب پور شناخته شده است. او در اجرای اپراهای 
عروســکی »عاشــورا«، »حافظ« و »مولوی« با این کارگردان 
همکاری داشــته اســت. اما در چند ماه اخیر بهزاد عبدی نه به 
واسطه ساخت موســیقی برای تئاتر بلکه به عنوان بازیگر و حالا 
هم به عنوان کارگردان در تئاتر حضور داشته و دارد.او این روزها 
مشغول بازی در آخرین اجراهای نمایش »ماهرخ« به کارگردانی 
ابوالفضل حاجی علی خانی است که آخرین اجراهای خود را در 
عمارت نوفل لوشاتو روی صحنه رفته بود. این نمایش پیش تر در 
تالار حافظ هم روی صحنه رفته بود و عبدی در آن ایفاگر نقش 
حکیم نظامی است. عبدی اما بعد از بازی در این نمایش با   »باخ« 
به صحنه بازمی گردد؛ نمایشی که خود نویسندگی و کارگردانی آن 

را برعهده دارد و علاوه بر این در آن بازی هم می کند.
عبدی که در کارنامه هنری خود ساخت موسیقی چندین فیلم 
و تئاتر شاخص را به ثبت رســانده، تابستان امسال هم با نمایش 
»دل آخته« به نویســندگی و کارگردانی محسن جسور در تالار 
اصلی مرکز تئاتر مولوی روی صحنه رفت.حالا او دســت به کار 
اجرای نمایش خویش است که روایتی مابین رویا و واقعیت را به 
تصویر می کشد.براساس اعلام مشاور رسانه ای، نمایش »باخ« به 
نویسندگی و کارگردانی بهزاد عبدی و تهیه کنندگی علی شاهانی 
از اواخر بهمن ماه سال جاری روی صحنه می رود.خسرو احمدی، 
بهزاد داوری، بهزاد عبدی، حســین میزراییــان و بهناز نادری 

بازیگرانی هستند که در این نمایش به ایفای نقش می پردازند.
»باخ« روایت تماشاخانه ای است که در آن فروغ و باخ یکدیگر را 
ملاقات می کنند و واقعیت و رویا به یکدیگر پیوند می خورند و در 

این میان رازهایی بر ملا می شود.

سازجشنوارهکوکشدسازجشنوارهکوکشد
آغاز چهلمین جشنواره موسیقی فجرآغاز چهلمین جشنواره موسیقی فجر

فهیمه پناه آذرگزارش
روزنامه نگار

مراســم افتتاحیه چهلمین جشنواره 
بین المللی موسیقی فجر در هنرستان 

پسرانه موسیقی برگزار شد. 
 این دوره از جشــنواره بــا حضور 

گروه های ایرانــی و خارجی در حالی 
برگزار می شــود که تعداد کنسرت ها 
نسبت به سال گذشته افزایش یافته و 
حضور گروه های موسیقی بانوان بیشتر 

شده است. در این دوره از جشنواره 
علاوه بر گروه های پاپ،  حضور پررنگ 
گروه های موســیقی نواحی نیز دیده 

می شود.

جشنواره فجر و ایجاد ذائقه موسیقی

طراحی یک  ساز با شاخ گاو

یکی از گروه های شرکت کننده در این دوره از موسیقی 
فجر »خرامان« به سرپرســتی فاطمه فریدی زاده 
اســت. این نوازنده تار و سرپرست گروه موسیقی 
گفت: یکی از ویژگی های این کنسرت مدگردی آن 
در دستگاه های موســیقی ایران است،  با دستگاه 
چهارگاه آغاز می شــود و با نوا، همایون و متعلقات 
آن ادامه پیدا می کند. این کنسرت برگرفته از یک 
آلبوم براساس مدولاســیون موسیقی سنتی است 
که در جشنواره موسیقی خلاق به عنوان اثر برگزیده 
انتخاب شــد. این نوازنده تار در ادامه صحبت های 
خود با اشــاره به این مطلب که جشنواره موسیقی 
فجر زمینه گسترش فعالیت های گروه های موسیقی 
اصیل ایرانی را فراهم می کند یادآور شد: جشنواره 

موسیقی فجر می تواند بستر مناسبی برای موسیقی 
ایران فراهم کند و ایــن موضوع به دلیل بین المللی 
بودن این جشــنواره اهمیت بیشتری دارد، چراکه 
می توان با گروه های موسیقی تبادل اطلاعات کرد و 
ارتباطات مؤثر داشت. حضور گروه  های بین المللی 
درشــرایط اقتصادی کنونی با وجود کم شدن سفر 
هنرمندان به فستیوال های بین المللی به دلیل گرانی 
بیش از اندازه می تواند مفید باشد. فریدی زاده افزود: 
حمایت از گروه های موسیقی ارزنده ایرانی موجب 
سلیقه سازی  و ایجاد ذائقه موسیقی درست در مخاطب 
می شــود و این نوع رفتار و مخاطب شناسی برای 
فرهنگسازی وظیفه دولت هاست و در همه کشورها 

این نوع سلیقه سازی ها  صورت می گیرد.

گروه آوای تبری از دیگر گروه های موسیقی حاضر در 
جشنواره موسیقی فجر به سرپرستی جلال محمدی 
است که قصد دارد با قطعاتی تازه و استفاده از 2ساز 
جدید، آوای جنگل و طبیعت شمال را به جشنواره 
بیاورد. محمــدی ضمن تأکید بــر اهمیت معرفی 
هنرمندان جوان موســیقی نواحی در رویدادهایی 
مانند جشنواره موسیقی فجر گفت: خوب است که 
مردم، هنرمندان و مدیران حوزه موســیقی با این 
جوانان آشنا شوند و البته این جوان ها هم برای ماندن 

در عرصه موسیقی بومی تشویق خواهند شد.
گروه آوای تبری با 12نوازنده و 2خواننده در جشنواره 
امسال شرکت دارد و براساس اظهارات محمدی، علاوه 
بر آهنگ های نوستالژیک مازندرانی که طرفداران 
زیادی دارد، چند اجرای جدید هم عرضه خواهد کرد.
وی ادامه داد: می خواهیــم حتما یک بخش ناقاره و 
سرنانوازی داشته باشیم. همچنین قرار است ۳خانم 

تشت نوازی و لگن نوازی کنند که از آیین های قدیمی 
مازندران است. موسیقی میدانی آیینی هم داریم که 
شروعش با سرنا و دهل خواهد بود. قرار بود آوای تبری 
در جشنواره امسال نوروزخوانی هم داشته باشد، اما 
محمدی به این نتیجه رسید که برای نوروزخوانی زود 
است و به جای آن چاووشی اجرا می کند. همچنین 
اجرای  ســاز له لوا در قالب تک توازی له لوا از دیگر 

برنامه های این گروه است.
سرپرست گروه آوای تبری ادامه داد: از  ساز »گوکل« 
در این اجرا بهره می بریم. قبلا در تالار وحدت با این 
ساز اجرا داشتیم و امسال می خواهیم در جشنواره 
هم اجرایی با این  ساز داشته باشیم. محمدی درباره 
این  ساز گفت: در مازندران مردم از دیرباز دامپروری 
می کردند. من با شاخ گاو  سازی  طراحی کرده ام که 
نوای زیبایی تولید می کند. می خواهم جنگل و طبیعت 

شمال را به تهران بیاورم.

پایان دوره آزمون و خطا

رضا مهدوی، دبیر چهلمین جشنواره بین المللی موسیقی 
فجر در این مراســم با بیان این مطلب که خرسند است  که 
چهلمین جشنواره موسیقی فجر در جایگاه و مکانی افتتاح 
می شود که تمامیت آن موســیقایی است  گفت: بسیاری از 
بزرگان موسیقی در 100ســال گذشته  در این مکان فعالیت 
کرده اند کــه یکی از آنها کلنل علی نقی وزیری اســت که 
تکرارشدنی نیســت. از این مدرســه افرادی به موسیقی 
معرفی شده اند که امروز استادند. امیدوارم جوان های امروز 
استادان، آهنگسازان و موسیقیدان های فردا باشند.  وی در 
ادامه توضیح داد: در دوره چهلم جشنواره که عرصه پختگی 
است، دیگر اجازه آزمون و خطا نداریم و هرچه نقص هست 
از بنده است. حتما آیندگان آزمون و خطاها را سرلوحه قرار 
می دهند و جشنواره را بهتر برگزار می کنند. تا امروز در هر 
دوره شاهد ترقی این رویداد بوده ایم و در آینده هم حتما 
شاهد شکوفایی بیشتر آن خواهیم بود.همچنین در بخشی 
دیگر از این برنامه جشن تولد و مراسم تقدیر از حسن ریاحی 
و حمید شاهنگیان به عنوان 2هنرمند پیشکسوت موسیقی 
برگزار شد. این جشــنواره تا 28بهمن میزبان گروه های 
مختلف در تهران و 20استان اســت و مراسم اختتامیه آن 

29بهمن برگزار می شود.

تقدیر از حسن ریاحی و حمید شاهنگیان، 2پیشکسوت موسیقی
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 قصه  نخستین بالاشهری ها

با اسکن این کیو آرکد  
پادکست مربوط به یادداشت 

را بشنوید.

مثلی طهرانی هســت که می گوید 
»اگر فضول نباشد، شاه چه می داند 
پس قلعه کجاست؟« شاه فرنگ زده 
و خو شحال قاجار، ناصرالدین شان را می گوییم که عادت 
به ســاختن عمارت داشــت. تا جای خوش  آب و هوایی 
می دید یا مهندس فرنگ رفته ای به چشــمش می خورد 
اراده می کرد و عمارتی ساخته می شد. عده ای هم بودند که 
پس قلعه ها را نشان شاه می دادند. بعد هم شازده ها، اعیان  
و اشراف به پیروی از شاه، عمارت پشت عمارت ساختند؛ 

یکی از یکی ممتازتر.
قصه فقط ساخت عمارت و چشم و هم چشمی و وارد شدن 
فضای تازه  به معماری ایرانی نیست، مسئله این است که تا 
قبل از دوره ناصری این شازده ها و اعیان در همه  جای شهر 
پخش بودند و کسی به این فکر نمی کرد که شمال تهران 
بروم که جای پولدارهاست، جنوب جای فقیرهاست و... این 
جهت دهی به شهر تهران بر حســب وضع مالی و تقسیم 

اقشار از دوره ناصری اتفاق افتاد.
در »تهران در آیینه زمان« نوشــته مرتضی ســیفی هم 

اشاره ای به چشم و هم چشمی های شازده ها شده است: 
- حاج میرزا حسین خان سپهسالار اعظم در سمت شمال 
و در باغی که قبلا متعلق به حاج  علی خان اعتمادالسلطنه 

بود، بنایی ساخت به سبک فرنگی ها.
- عمارت امیریه و عمــارت ییلاقی کامرانیــه در غرب و 
شمال غرب شهر ساخته شــد. در امیریه تالاری بزرگ با 
گچبری ها و آینه کاری های زیبا روی سردابی ساختند. در 
عمارت کامرانیه هم که در دامنه البرز بود باغی ساختند با 

باغچه بندی ها و گلکاری هایی به سبک اروپایی .
- در دوره صدارت میرزا آقاخان نــوری، میرزا کاظم خان 
نظام الملک وزیرلشــکر، پارک نظامیه را در شمال شرقی 
دارالخلافه ســاخت. در ســمت غربــی »نظامیه« پارک 
ظل الســلطان با اتاق ها، تالارها و خیابان های مخصوص و 

بی نظیرش قرار داشت.
- باغ و عمارت میرزا علی اصغرخان امین السلطان ثانی، وزیر 
مالیه با باغ فردوس رقابت می کرد. باغ جلالیه که توســط 
شاهزاده جلال الدوله ساخته شــده بود، کوشکی داشت 

شگفت  انگیز و مایه حسادت عمارت رضوان.
این فهرست، بلند  بالاست و اینجا مجال کم؛ اما خلاصه اش 
می شود اینکه در دوره ناصری هر اعیان زاده ای برای خودش 
باغ و کوشک و عمارتی درست کرد و سعی اش بر این بود که 
از عمارت دیگری بهتر باشد. تعداد زیادی از این عمارت ها 
هم در شمال شهر و مناطق ییلاقی ساخته شد. جایی تازه 
کشف شــده و پرُ آب و خوش هوا. البته در مرکز شهر هم 
خانه ها و بناها به سمت هرچه زیباتر شدن اندرون و بیرون 
رفتند. برای همین ســردرهای خشتی، یکی یکی آجری 
شدند و صنعت کاشیکاری که رو به افول رفته بود، دوباره 
قدرت گرفت. دوره ناصری، دوره اولین های زیادی است؛ 

ازجمله ایجاد نخستین قشر بالاشهر نشین!

لیلا باقری

صفحه آرا: علیرضا بهرامی
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 حضرت امیر المؤمنین علي ع: 
بر شما باد به تلاش و سختکوشی و مهیا شدن و 

آماده شدن

  اذان ظهــر:  12:18   غــروب آفتــاب: 17:43 
  اذان مغرب: 18:02   نیمه  شــب  شــرعي: 23:36 

  اذان صبح فردا: 5:29    طلوع آفتاب فردا: 6:53 

  چهارشنبه    چهارشنبه  2424 بهمن  بهمن 14031403  سال سی وسومسال سی وسوم     شماره شماره 93289328 

حافظ
جريده رو که گذرگاه عافیت، تنگ است

پیاله گیر که عمر عزيز  بی بدل است

 عیدی 15هزارتومانی

اگر صفحه یک روزنامه همشهری را که درست 

30سال پیش 
در همشهری

30ســال پیش در چنین روزی منتشر شد 
بخوانیــد بــه مطلبــی دربــاره عیــدی 
مستمری بگیران تأمین اجتماعی برمی خورید. 
نخستین موضوعی که توجه را به خود جلب می کند، مبلغ 
آن است؛ 15هزار تومان! عددی که احتمالا در آن  سال ها 
دردی را دوا می کرد و لبخندی را لااقل برای لحظه ای روی 
لبان مســتمری بگیران می نشــاند. اما موضوع دوم، نحوه 
دریافت مبلغ عیدی است که مستمری بگیران، باید به بانک 
مراجعه می کردند و بعد از کلی معطلی، 15هزار تومان پول 
نقد دریافت می کردند. باز جای شکرش باقی است که این 
روزها، مبلغ عیدی امسال را که حدود 4میلیون تومان است، 
در چشــم برهم زدنی به حســاب مســتمری بگیران واریز 
 می کنند و البته آنها هم در کســری از ثانیه و در نخستین 
فروشگاه مواد غذایی، می توانند تمام و کمال خرجش کنند!

 دیروزنامه

در ابتدای شکل گیری نانوایی های تهران، بیشتر اعضای این 
صنف مشــهدی ها بودند، اما با اضافه شدن سایر مهاجران 
به تهران، ماجرا به کلی تغییر کرد؛ بــرای مثال نان لواش 
را زنجانی ها و ســنگک را نفرآبادی های شهر ری بر عهده 
گرفتند و یزدی ها هم شیرینی پزی می کردند و این چنین 
پخت نان های سنتی میان اقوام مختلف تقسیم شد. یک گروه 
نانوایان دوره گرد هم بودند که نان را روی شانه می گذاشتند 
و فریاد می زدند »نان«. معمولا نان آنها به دلیل حجم زیاد، 

کیفیت خوبی نداشت و اغلب خمیر بود.

تهران نامه

پخت نان توسط اقوام 

اجاره خانه در سال1301؛ راحت تر 
از خريد يک متر چلوار

تهران مصور

خیابــان فلســطین در گذشــته به نام 
خیابان کاخ شهرت داشــت. کاخ مرمر 
در جنوبی ترین نقطه ایــن خیابان واقع 
شده و از ابتدای ساخت تاکنون اتفاقات 
و تغییرات زیادی در آن رخ داده اســت. 
 در این خیابــان بیشــتر درباریان دوره 
پهلوی اول و سران ارتش سکونت داشتند 
و به همین دلیــل بنــای عمومی مثل 
سینما، پارک و بازار در آن ساخته نشد، 
چرا که رجال سیاسی به طور اختصاصی 
در این خیابــان رفت وآمــد می کردند. 
یک ســال بعد از پیروزی انقلاب اسلامی 
یاســر عرفات بــه ایران آمد و ســفارت 
اسرائیل در این خیابان که از قبل تعطیل 
شــده بود به جبهه آزادیبخش فلسطین 
واگذار شد و پس از آن نام خیابان کاخ به 

خیابان فلسطین تغییر کرد.

خیابان اختصاصی تهران 

در این خیابان 
بیشتر درباریان 

دوره پهلوی اول 
و سران ارتش 
سکونت داشتند 
و به همین دلیل 
بنای عمومی 
مثل سینما، 

پارک و بازار در 
آن ساخته نشد، 
چرا که رجال 
سیاسی به طور 
اختصاصی در 
این خیابان 
رفت وآمد 
می کردند

تنها پل تاريخی تهران

تهرانگرام

 در بخــش کــن 2پــل تاریخــی به نــام پل
 حاج محمدعلی و پل قجری وجود داشــت که 
از این بیــن، تنها پل آجری حــاج محمدعلی 
کنی باقــی مانده و پل قجــری از بین رفته 
اســت. پل آجری حاج محمدعلی کنی 
تنها پل قدیمی تهران اســت که سازه 
آجری دارد و در سال1312 توسط »حاج 
محمدعلی کنی« بنا شــد تا روستاییانی که 
برای فروش محصولات شان به شهر می رفتند، 
مسیر رودخانه را به راحتی پشت سر بگذارند. این 
پل با توجه به قدمت تاریخی و موقعیت مکانی 
که قرار گرفته است، یکی از جاذبه های دیدنی 
پایتخت محسوب می شــود. حاج محمدعلی 
برای نگهداری از پــل، باغ هایی را وقف کرد تا 
درآمد حاصل از آنها صرف نگهــداری از پل 
شود. این پل که در اثر سیل تخریب شده بود، 

سال1400 به طور کامل مرمت شد.

اتوبوس ها

اتوبوس ها فراگیرتريــن خودروهای عمومی تهــران بودند. البته 
مدل های اولیه مشکلات فراوانی داشتند. مثلا کمک فنر نداشتند و 
در چاله چوله های شهر تهران حسابی حال مسافران را جا می آوردند. 
يا نمونه های اولیه دنده ای نبودند و در سربالايی ها مسافرها بايد پیاده 
می شدند تا خودرو حرکت کند و چون سیستم ترمز مطمئنی در کار 
نبود، مسافرها در سرازيری ها هم امنیت نداشتند. در دهه 1330شمسی 
اتوبوس های دوطبقه وارد تهران شدند و حضور اتوبوس ها را در تهران 
پررنگ تر کردند. اتوبوس های دوکابینه هم پس از انقلاب وارد ايران شد. 

اتوبوس همچنان از پرطرفدارترين وسايل نقلیه عمومی است.

تاکسی

تاکسی البته نسبت به اتوبوس همیشه اعیانی تر 
بود. می گويند نخستین شــرکت تاکسیرانی 
را فخر الدوله، دختر مظفرالدين شــاه در دهه 
1320شمسی تأسیس کرد و 100دستگاه خودرو 
فورد خريد و آنها را به 100شــوفر سپرد. اولین 
تاکســی  تلفنی در دهه 1340شمسی مسافران 
تهرانــی را جابه جــا می کرد. ايــن روزها هم 
تاکســی های اينترنتی کار جابه جايی مسافران 

را سهل تر کرده اند.

مترو

در سال1354 و پس از مطالعات شهری، قانون تأسیس 
قطار درون شهری به تصويب رسید، اما پروژه فاز اول 
قطار درون شهری تهران يا همان مترو در سال1378 در 
تهران به بهره برداری رسید. البته ايستگاه های مترو از 
آن تاريخ تا کنون روزبه روز بیشتر شده اند، طوری که تا 
سال گذشته متروی تهران و حومه با 296کیلومتر طول 
159ايستگاه فعال داشت و از ابتدای بهره برداری تا پايان 
اسفندماه سال1402، 11میلیارد و 580میلیون سفر با آن 

انجام شده است.

به بهانه ورود تراموا به پايتخت؛ بررسی وسايل نقلیه عمومی از دوره قاجار تا عصر حاضر

درســت در بامداد 22بهمن، نخستین آزمايش سیدسروش طباطبایی پور
ترامواهای جديد در تهران انجام شد و اين وسیله 
حمل ونقــل عمومی جديد با چرخ لاســتیکی و 
نیروی محرکه باتری بعد از چند آزمايش ديگر و درصورت ســربلندی می تواند 

در نخســتین قدم تهرانی ها را از شــرق به غرب تهران و بالعکس منتقل کند. 
ترامواهای جديد 3 واگنه 32متر طول دارند و می توانند 300 نفر مســافر را در 
يک نوبت جابه جا کنند. اما قصه حمل ونقل عمومی در تهران چیست و نخستین 

وسايل نقلیه عمومی در تهران چه بود؟

درشکهسواری
در دوران قاجار،تهرانی هــای 
بی نوا تنها راهشــان برای رفتن 
از اين محله تا آن محله پــای پیاده بود و مايه دارها 
منت الاغ ها و اسب هايشــان را می کشــیدند يا با 
کالسکه هايی سفر می کردند که می توانستند چند 
نفر را حمل کنند. خلاصه اينکه نخستین وسیله حمل 
و نقل عمومی همین درشکه ها بودند. در آن روزگار 
و وقتی تهران شهری 100هزار نفری بود، دولت مجوز 
تأسیس نخستین شرکت درشکه رانی عمومی را برای 
يکی از کارمندان عالی رتبه وزارت امور خارجه صادر 
کرد و تهران صاحب 30دستگاه درشکه عمومی شد. 
اين درشکه ها در 4نقطه اصلی تهران می ايستادند و 

مسافران را جابه جا می کردند.

مکث1

تراموایاسبی

جناب ناصرالدين شاه قاجار پس از 
ســفری به فرنگ برای تهرانی ها سوغاتی آورد به نام 
واگن  يا تراموای اســبی. برای حرکت  واگن هايی که 
بلژيکی ها ساخته بودند بايد ريل های باريک آهنی در 
زمین کار گذاشته می شد و هر واگن 3کوپه مجزا داشت 
که وسطی برای بانوان بود و پوشیده . البته اين در حالی 
است که ماشین دودی ها را به عنوان وسیله حمل ونقل 
درون شهری در نظر نگیريم، زيرا ماشین دودی ها چند 

سال مسافران تهرانی را به ری می بردند و از ترامواها 
پیشتازتر بودند.

  اگر از بهداشــت نامناســب و ناهمواری خیابان ها 
و ســرعت پايین ترامواها بگذريم، اين وسیله نقلیه 
عمومی ماجراهای خنده دار و عجیبی هم داشت. مثلا 
راننده حاکم مطلق آن بود و هر وقت به دوست و آشنايی 
می رسید، مسافران بخت بر گشته را علاف خود می کرد. 
حتی در سفرنامه  يکی از اروپايیان آمده که تراموايی 
جلو میوه فروشی توقف کرده، آن هم به اين دلیل که 

راننده هوس خیار کرده.
  البته دلیل اصلی جمع  شــدن تراموای اسبی رشد 
فزاينده جمعیت تهران بود، اما قصه جمع  شدن نخستین 
خط تراموای تهران هم خواندنی است. می گويند يکی از 
خطوط تراموا از کنار کاخ همايونی رد می شد. يک روز 
رضاشاه با اتومبیل شــخصی اش در حال عبور از روی 
ريل بود که ناگهان چرخ اتومبیلش در گودی کنار ريل 
افتاد و جناب شاه را دل آزرده کرد. شاه همان لحظه به 
شهردار دستور داد که اين خط را جمع کنند و اين اتفاق 

همان شب رخ داد.

مکث2

از تراموای اسبی تا تراموای برقی



هتتریک
الکلاسیکو!

پرســپولیس و ســپاهان این فصل به بهانه های 
مختلف به هم خورده اند و رودرروی یکدیگر قرار 
گرفته اند؛ ابتدا مســابقه رفت لیگ برتر، سپس 
سوپرجام، حالا در جام حذفی و البته بعد از عید هم 
در اوج حساسیت، در دیدار برگشت لیگ برتر! در 
هر صورت تقابل امروز آنها با هم که حتما هم باید 
برنده داشته باشد، می تواند سرمای استخوان سوز 
این روزهای ایران را دســت کم بــرای هواداران 

فوتبال کمی گرم و قابل تحمل کند.

خیلیزود؛دریکهشتم
حقیقتا باید اعتراف کرد مرحله یک هشتم نهایی 
جام حذفی بــرای تقابل 2مدعی کســب عنوان 
قهرمانی خیلی زود اســت و این بازی قاعدتا باید 
در مراحل بعدتر برگزار می شــد. با این حال، این 
تقدیری بود که گوی و گلدان ها در قرعه کشــی 
رقم زدند و درحالی که مثلا دیگر بازی این مرحله 
بین شهرداری نوشهر و پالایش بندرعباس برگزار 
می شود، در این سمت یکی از 2تیم پرسپولیس 
یا ســپاهان با ادامه تورنمنــت وداع خواهد کرد. 
سپاهان در مرحله قبلی پارس جنوبی جم را با 2گل 
برد و پرسپولیس هم 3بر صفر مقابل مس سونگون 

به برتری دست یافت.

3تقابل،با3سرمربی
ثبات نســبی در کادرفنی، یکــی از ویژگی های 
این سالیان پرسپولیس بوده اســت. با این حال 
سرخپوشــان در این فصل ترک عادت کردند و 
روزهای پیچیده و پرفراز و نشــیبی را پشت سر 
گذاشــتند. در تأیید این داستان، همین بس که 
مسابقه امروز، ســومین رویارویی پرسپولیس و 
سپاهان خواهد بود و این در حالی است که قرمزها 
در هر بازی، یک مربی متفاوت روی نیمکت خود 
داشتند! در بازی رفت لیگ خوان کارلوس گاریدو 
هدایت پرسپولیس را بر عهده داشت که تیمش 
با وجود ارائه بازی خوب، 10نفره شــد و با نتیجه 
2بر یک شکســت خورد، در دیدار سوپرجام هم 
کریم باقری هدایت قرمزها را بر عهده داشت که 
آن دیدار هم با یک گل زودهنگام به سود سپاهان 
پایان یافت و حالا نوبت اسماعیل کارتال شده که در 
دیدار حذفی، قرمزها را رهبری کند. امیدواریم کار 
برای سرمربی ترکیه ای خوب پیش برود و در بازی 

برگشت لیگی دیگر نوبت به مربی چهارم نرسد!

انتقامسرخیاهتتریکزرد؟
چنان که گفتیم، 2نبرد قبلی پرسپولیس و سپاهان 
در این فصل با برتری زردپوشان اصفهانی همراه 
شده و از همین رو، پرسپولیس لبالب از انگیزه انتقام 
است. البته که مشکل تازه وارد بودن کادرفنی این 
تیم و آزمون و خطاهایی که کارتال ناچار است انجام 
بدهد، همچنان پابرجاست. با این حال پرسپولیس 
از نظر فنی و انگیزشی پتانسیل بردن سپاهان را 
دارد؛ مخصوصا که 2نبرد قبلی هم خیلی نزدیک 
دنبال شد و برتری سپاهان در جزئیات رخ داد. آن 
طرف هم پاتریس کارترون که در شروع کار نتایج 
خوبی با ســپاهان گرفته، حالا با تحمل 2تساوی 
پی درپی در لیگ، از دست دادن صدر جدول و ارائه 
نمایش های نه چندان خوب وارد این دیدار می شود. 
قطعا بردن پرسپولیس و ثبت هت تریک برد مقابل 
این رقیب بزرگ در یک فصل، می تواند شرایط را 

برای کارترون در اصفهان بسیار بهتر کند.

دوئلها
چنین مسابقه بزرگی حتما پر از تقابل عای فردی و 
جذاب پرشمار است، اما اجازه بدهید به 2مورد ویژه 
اشاره کنیم. این طرف ســردار دورسون که با گل 
خوبش به گل گهر امیدواری هایی را به وجود آورده، 
رودرروی ســاختار دفاعی سپاهان و ازجمله پیام 
نیازمند قرار می گیرد که این فصل کلین شیت های 
کمی داشته اســت. در مســابقات قبلی، عیسی 
آل کثیر، علی علیپور و لوکاس ژوآئو به اندازه کافی 
مقابل دروازه سپاهان سختگیر نبودند، اما ممکن 
است رویکرد دورسون فرق داشته باشد. این طرف 
هم محمدحسین کنعانی زادگان که شاید بدترین 
فصلش را در پرسپولیس پشت سر می گذارد و در 
بازی رفت لیگ به مهدی لیموچی پاس گل داد، 
برای اعاده حیثیت خودش باید یک نمایش ایده آل 

و بدون نقص داشته باشد. آیا موفق خواهد بود؟

درنیمهراهصعود
تیم فوتبال تراکتور دیروز در ورزشگاه تقریبا 
خالی ملی بحرین تیم الخالدیــه را 2 بر یک 
شکســت داد و در یک قدمی  صعود به مرحله 
یک چهارم ســطح دوم لیگ قهرمانان آســیا 
قرارگرفــت. تراکتور مقابل تیم سرســختی 
قرار نگرفته و قابل  پیش بینی بود که برنده از 
این بازی بیرون بیاید، با این حال، شــاگردان 
اسکوچیچ بودند که گل اول را دریافت کردند. 
رومایهی دقیقه 48گل اول بــازی و تک گل 
تیم بحرینی را زد، 2دقیقه بعد امیرحســین  
حســین زاده بازی را به تســاوی کشــاند و 
دقیقه55 هــم دروژدک گل پیروزی تراکتور 
را زد. 2تیم سه شنبه هفته آینده در تبریز بازی 

برگشت را برگزار می کنند.

خبر آخر

پخشزنده

برنامهبازی

موناکو

بنفیکا
23:30

کلوب بروژ

آتالانتا
21:15

لیگ قهرمانان اروپا
پلی آف حذفی

سلتیک

بایرن مونیخ
23:30

فاینورد

آث میلان
23:30

شهرداری نوشهر

پالایش نفت بندرعباس
14:00

جام حذفی ایران

سپاهان

پرسپولیس
15:30

اورتون

لیورپول
23:00

لیگ برتر انگلیس
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15:30

17:30
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21:15
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لیگ اروپا
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نكته بازی

الان این چه حرفی بود مثلا؟
رضا درویش، مدیرعامل پرسپولیس این فصل به خصوص در داستان 
تأخیر باشگاه برای انتخاب سرمربی جدید تحت فشار بود و حالا به نظر 
می رسد از نتیجه کارش زیادی راضی است؛ چنان که بعد از نخستین 
برد مربی ترکیه ای مقابل گل گهر، بــا اعتمادبه نفس گفته: »کارتال 
بزرگ ترین مربی خارجی اســت که به ایران آمــده، حتی بزرگ تر از 
کی روش و برانکو.« اول اینکه با توجه به ســوابق مربیان یادشده، در 
درستی این گزاره کاملا می شود شک کرد، اما نکته دوم مهم تر است؛ 
اساسا چه ضرورتی برای بیان این مطلب وجود دارد؟ چرا با این سخنان 
اغراق آمیز، فشار اضافی روی شانه مردی می گذارید که تازه به ایران 
آمده و خودبه خود هزار و یک گرفتاری با این تیم ناقص دارد؟ مخصوصا 
مقایسه با برانکو که جایگاه خاصی بین هواداران دارد دیگر چه کاری 

بود؟ این الان مدیریت کردن است؟!

چقدر تماشاچی محروم می کنید!
گویا پیش فرض کمیته انضباطی فدراســیون فوتبال این است که تا 
تقی به توقی خورد، تماشاگران را از حضور در ورزشگاه ها محروم کند.

در حکم اخیر آنها مسابقات رفت و برگشت 2فصل آینده پرسپولیس 
و تراکتور بدون تماشاگر شده؛ 2فصل! حالا باز در رویارویی این دو تیم 
اتفاقاتی افتاد که جالب نبود،  از ایــن عجیب تر اما حکم بازی فولاد و 
پرسپولیس بود. در مورد مسابقه ای که در آن ورزشگاه تا خرخره پر از 
تماشاگر بود و خون از دماغ کسی نیامد، فدراسیون حکم داده در بازی 
بعدی فولاد و پرسپولیس، فقط نصف گنجایش ورزشگاه اهواز پر شود. 
خب چرا؟ چرا نخستین راه حل تان این است که مردم نیایند؟ اصولی 
و به قاعده راه دادن تماشاگران روی سکو، وظیفه مسئولان برگزاری 
بازی هاست. هوادار چه گناهی دارد که چپ و راست باید محروم شود؟

صالح تر از شما هم مگر داریم؟
انتخابات فدراسیون فوتبال  به قدری برای مردم مهم است که میلیون ها 
نفر لحظه به لحظه آن را دنبال می کنند. از آنجا که نتیجه این انتخابات 
تأثیر شگرفی در آینده فوتبال ایران دارد، کسی نمی تواند پلک بزند. 
وای خدای من؛ سرنوشت کفاشیان چه شد؟ عزیزی خادم چی؟ تاج به 
کرسی ریاست نزدیک تر است یا عابدینی؟ و ده ها سؤال دیگر... قشنگ 
معلوم شد داریم مسخره بازی در می آوریم یا نه؟ به هر حال در سردترین 
انتخابات تاریخ، شایعات ضد و نقیضی در مورد رد صلاحیت تاج وجود 
داشت که او، آنها را »بیخود« دانســت. خب راست هم می گوید بنده 
خدا، چه کسی صالح تر از ایشان؟ وضعیت فوتبال را در دوران مدیریت 
او ببینید؛ قهرمانی های پیاپی ملی و باشــگاهی ، کسب میزبانی های 
بزرگ و بین المللی، بهترین چمن ها در بهترین ورزشــگاه ها... و البته 
ویلموتس که 5میلیون یورو از جیبش به فوتبــال ایران کمک کرد! 

اصلا چرا احتمال رد صلاحیت یکی مثل تاج باید وجود داشته باشد؟

از از ولاسکوولاسکو و  و پیاتزاپیاتزا درس می گیرم  درس می گیرم 
Mehdi Mahdavi

لیلی خرسند |  هواداران تیم والیبال شــهداب یــزد به خواسته شان 
رسیدند. آنها از همان اردیبهشت امســال که مهدی مهدوی دستیار 
رحمان محمد ی راد شد، روی سکوها فریاد می زدند که مهدوی باید 

سرمربی باشــد نه محمدی راد. حتی همان روزها و در مسابقات 
جام باشگاه های آســیا که یزد و شــهداب میزبان بودند، شایعه 
شد که این نخســتین و آخرین تورنمنتی است که محمدی راد 
کنار تیم است و شهداب لیگ را با مهدوی آغاز می کند. این اتفاق 

نیفتاد اما حالا درحالی که مرحله گروهی لیگ روبه پایان است، خواسته 
تماشاگران یزدی اجابت شده اســت. البته قبل از این انتخاب شایعه 

دیگری هم مطرح بود، اینکه بازیکنان در ارتقای شــغلی مهدوی نقش 
مهمی داشتند. مهدوی در پایان فصل پیش و بعد از 25ســال بازی از دوره بازیکنی 

خداحافظی کرد. او در این دوره با تیم های مختلف باشگاهی و تیم ملی جام های زیادی را 
بالای سر برده و حالا می خواهد به عنوان سرمربی هم این خاطره ها را تکرار کند. مهدوی 
برای شغل جدیدش برنامه های ویژه هم دارد، اینکه کنار دست ولاسکو و پیاتزا، درس بگیرد.

   چند ماهی بود که هواداران شهداب می خواستند شما سرمربی تیم 
باشید و بالاخره این اتفاق افتاد.

این انتخاب فقط خواسته یک گروه نیست. آقا رحمان مربی باشخصیتی است و تا اینجای 
فصل هم خوب کار کــرده و نتایج بدی هم نگرفته بود، اما شــرایط طوری پیش رفت که 
مدیریت تصمیم گرفت تغییراتی را در کادر فنی ایجاد کند. البته خود آقا رحمان هم راضی 
بود که از تیم جدا شود. من در چند ماه گذشته تجربیات خوبی کنار او به دست آوردم. مردم 
یزد و هواداران شهداب هم به من خیلی لطف دارند. داشتن آنها برای هر تیمی مایه 

دلگرمی است.

   تیم در نیم فصل  دوم 4شکست پیاپی 
داشت و بعد از انتخاب شما به عنوان سرمربی 
این شائبه ایجاد شد که بعضی از بازیکنان 
با رغبت بازی نمی کردند تا ســرمربی 

برکنار شود.
شــاید در 

فوتبال از این اتفاقات بیفتد اما نه در والیبال و نه در تیم ما این مسائل 
پیش نمی آید. همه بازیکنان برای موفقیت تیــم تلاش کرده اند و 
کم کاری وجود نداشته. اگر بازیکنی کم   کاری کند، قبل از هر چیزی 
آبروی خودش را می برد، به هر حال همه بازی  او را می بینند. این 
تغییرات نتیجه تصمیمات مدیریت باشگاه بود. مدیران باشگاه 
در این چند سال به خوبی بحران هایی را که هرازگاهی تیم با 
آن مواجه بوده، مدیریت کرده اند و این بار هم برای اینکه به تیم 
شوک بدهند این تصمیم را گرفتند. تیم ما بهترین بازیکنان را دارد 
و آرزوی هر مربی داشتن آنهاست. هر یک از بازیکنان ما در هر تیمی 
باشند، می توانند نقش تعیین کننده ای داشته باشند، خوشبختانه ما 

همه آنها را یکجا و کنار هم داریم.

   در شرایط سختی سرمربی تیم شده اید؛ نزدیک پلی آف است و برای 
نخستین بار است که به عنوان سرمربی روی نیمکت می نشینید، بازی اول را هم 

در اردکان مهمان هستید.
همه اینها درست است ولی در کنار مدیریت خوب باشگاه، بازیکنان خوبی که داریم والبته 
هواداران امیدوارم بتوانیم نتایج خوبی بگیریم. خود من هم تجربه کمی ندارم؛ سال ها پاسور 
بودم، چند سال آخر را هم در شهداب بازی کردم و حالا هم به عنوان رفیق کنار بازیکنان 
هستم، نه کسی که بالای سر آنهاست. در این هفته ها من نمی توانم کار خاصی انجام بدهم، 
فقط باید روحیه جنگندگی تیم را بالا ببرم که این اتفــاق هم با همدلی و رفاقت می افتد. 
هفته های گذشته به خاطر نزدیکی بازی ها بدن  بازیکنان خسته بود و فقط به خاطر همین 
نتایج بالا و پایین شــد. برای بازی با چادرملو )امروز( با ریکاوری روحی آماده شــده ایم و 

امیدوارم بهترین نتیجه را بگیریم.

   توقع هواداران از شما بالاست. این به شما استرس نمی دهد؟
ورزش است و ممکن اســت هر اتفاقی بیفتد. ورزش همیشه با استرس همراه است، اصلا 
استرس نباشد، به درد نمی خورد. استرس است که مجبورت می کند برنامه داشته باشی، 
برای کارت وقت بگذاری و برایش تلاش کنی. فشار روی تیم زیاد است اما با مدیریت باشگاه 

که میدان دیده  است و همراه بازیکنان خوبمان، با این سنگینی کار کنار می آییم.

   جام می گیرید؟
صددرصد ما قهرمان می شویم.

   خیلی با اطمینان حرف می زنید.
از تیم مطمئنم.

   در دوران 

بازیکنی چهره موفقــی بودید، این 

موفقیت می تواند روی نیمکت هم تکرار شود؟ 

می توانیم مهدی را مربی ای در کلاس جهانی ببینیم؟

خواسته خودم همین اســت و برای رسیدن به این موفقیت 

استارت را زده ام  و برنامه هایی دارم. با ولاسکو صحبت کرده ام که 

یک دوره کنارش باشم، از فدراسیون هم خواسته ام اجازه بدهند 

یک مدت کنار دست پیاتزا، سرمربی تیم ملی باشم. می خواهم 

با حضور در کنار این مربیان، تجربه کسب کنم. از مدیریت 

باشگاه شهداب هم ممنونم که به من اعتماد کردند. من 

باید مربیگری را از یک جایی شــروع می کردم 

و این شــروع بــا یک تیــم بزرگ 

همراه شد.

مهدی مهدوی، پاسور سابق تیم ملی والیبال، از امروز به عنوان سرمربی روی نیمکت شهداب یزد می نشیند
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۱۰گلبهخودی|   ریچارد دان
7گلبهخودی|   مارتین اشکرتل، جیمی کرگر، فیل جاگیلکا و لوییس دانک

6گلبهخودی|   جانی ایوانز، شیمس کولمن، فرانک سینکلر، رایان شاوکراس و وز براون
5گلبهخودی|   مایکل دوبری، ریو فردیناند، هنینگ برگ، زت نایت، فدریکو فرناندس، اسکات دان، جان اوشی، فیل نویل، ریچارد روفوس، نیل رادوک، گرت مک آولی، بن می  و کریگ داوسون

یکی یکی ریچاردریچارد را بگیرد! را بگیرد!
بیشترینگلبهخودیدرتاریخلیگبرترراچهبازیکنانیزدند؟

فهرست بازیکنانی با بیشترین گل به خودی در تاریخ لیگ برتر

یکــی از عجیب ترین لحظــات تاریخ 
فوتبال در ســال۲۰۰۲ در جریان یک 
مســابقه در لیگ ملی ماداگاسکار رخ 
داد؛ جایی که استاده المپیک د لمِیرن 
)SOE( عمدا ۱۴۹گل به خودی مقابل 

حریف خود، آ اس آدما به ثمر رساند.

ریــکاردو فــری رکــورد بیشــترین 
گل به خودی را در سری آ دارد. اوکه بیشتر 
دوران حرفه ای اش را در اینتر گذراند، ۸بار 
به اشتباه دروازه تیمش را باز کرد. با اینکه 
فری به همراه تیم ملی ایتالیا تجربه حضور 
در جام جهانی، یورو و المپیک را داشت اما 
تعداد گل هایــش از گل به خودی هایش 

کمتر بود. او تنها ۶گل به ثمر رساند. 

فرانکو بارزی، یکی از اسطوره های فوتبال 
ایتالیا که نقش برجســته ای در میلان و 
تیم ملی داشت، ۷گل به خودی زده است. 
پائولو دا سیلوا، اسطوره تیم تولوکا رکورد 
بیشترین گل به خودی لیگ مکزیک را دارد. 
مدافع پاراگوئه ای در کشورها و باشگاه های 
مختلفی پا به توپ شــده امــا همه گل 

به خودی ها را در مکزیک به ثمر رسانده. 

14902
0807

ووت فس در دیدار لسترسیتی 
و لیورپول در ســال۲۰۲۲ در 
کمتر از ۱۰دقیقه، ۲گل به خودی 
به ثمر رســاند. مدافع بلژیکی 
عامل اصلی شکســت ۲ بر یک 

لستر بود.

این
 هفتــه لیــگ برتــر فوتبال 

انگلســتان تعطیل بود. فقط امشــب 
دربی مرسی ســاید بین اورتــون و لیورپول که 

دیداری عقب افتاده اســت، برگزار می شود. هفته 
پیش گل آرون ون بیســاکا به تیم خودشــان یعنی 
وستهم برای چلسی، یادآور بیش از هزار گل به خودی 
در تاریخ این رقابت ها بود. ببینیم کدام بازیکنان 

بیش از دیگران سســت پا بوده و بیشــتر 
دروازه خودشــان را باز کرده اند.

ریچارد دان دارنده ۲تا از نامطلوب ترین رکوردهای فردی در تاریخ ریچارد دان 
لیگ برتر است؛ بیشترین گل به خودی و بیشترین کارت قرمز به 
همراه پاتریک ویرا و دانکن فرگوسن )۸ کارت(. این پایان به این شکل برای این مدافع مرکزی ایرلندی 
نمی بایســت رخ می داد؛ او در ۶۰بازی برای اورتون هرگز دروازه خودی را باز نکرد. اما وقتی که دان 
زندگی در منچسترسیتی را پذیرفت، دروازه ها تاب مقابله با او را نیافتند، البته دروازه های خودی! از 
بازی برابر وست برومویچ در ۲۸دسامبر۲۰۰۴ شروع شد، زمانی که تیمش در حال پیروزی بود. یک 
توپ بلند به ساق او خارج از محوطه برخورد کرد و مستقیم به سمت دیوید جیمز رفت. رابرت ارنشاو 
ناامیدانه دنبال توپ دوید تا گل را به نام خود ثبت کند، اما ناکام ماند و دان برای نخستین بار با گل 

به خودی آشنا شد.
این اتفاق باعث شد که دان به نوعی به گل به خودی عادت کند؛ او هرگز وقتی دروازه تیم خودشان 
را باز می کرد، مزه پیروزی را نچشید و دقیقا نصف این گل ها در ۱۵دقیقه آخر بازی ها به ثمر رسید، 

ازجمله گلی در دقیقه۹۳ به نفع کیوپی آر در بازی برای استون ویلا در سال۲۰۱۱.
دان دهمین گل به خودی خود را در لیگ برتر برای کیوپــی آر مقابل لیورپول در ۱۹اکتبر۲۰۱۴ 
به ثمر رساند؛ مسابقه ای که در آن بازیکنان کیوپی آر، ۲بار دروازه خودی را باز کردند تا لیورپول به 
پیروزی ۳ بر ۲ دست یابد. حداقل دان می تواند بگوید که در دوران حضورش در لیگ برتر، ۱۳بار در 

جهت درست توپ را به گل رسانده است، یعنی ۳ گل بستانکار است.
تیمهایــیکــهازگلبهخودیهایریچــارددانبهــرهبردند؛وســتبرومویچ،
منچستریونایتد،ویگاناتلتیک،چلسی،نیوکاسلیونایتد،بولتونواندررز،بلکبرن

روورز،ساندرلند،کوئینزپارکرنجرزولیورپول.

Richard DunneRichard Dunne

بازیکنان لیورپول چه مرگ شــان اســت؟! اگرچه مارتین اشکرتل 
کرگر بیش از ۱۲ســال طول کشــید تا تعداد گل  
به خودی های خود را تا ۷عدد انباشته کند، مارتین اشکرتل موفق شد ۷گل به خودی خود را در یک 
دوره ۵ساله به ثمر برساند و رکورد لیگ برتر برای بیشترین تعداد گل به خودی در یک فصل را در 
طول یک دوره ۱۴-۲۰۱۳ ثبت کند، احتمالا باعث می شــد برندان راجرز موهایش را بکند بعد از 
اینکه ۴بار دروازه خودی را باز کرد؛ رکوردی که توسط لوییس دانک برای برایتون در طول فصل 

۱۸-۲۰۱۷ لیگ برتر هم به ثبت رسید.
خوشــبختانه برای این بازیکن اســلواکی، آن گل ها تأثیر زیادی بر نتایج لیورپول نداشتند زیرا قرمزها 
توانســتند ۳تا از ۴بازی را که در آنها برای حریف گل زد، ببرند، ازجمله پیروزی دراماتیک ۴ بر ۳ برابر 

سوانزی که در آن بازی یک پنالتی هم داد اما هر کاری کرد نتوانست مانع پیروزی تیمش شود!
در این فصل نفرین شده )۱۴-۲۰۱۳(، او همچنین یک گل به خودی در تیم ملی اسلواکی هم مقابل یونان 

ثبت کرد. شرایط به گونه ای بود که مربیانش باید یک بازیکن دیگر را مأمور مهار او می کردند.
تیمهاییکهازگلبهخودیهایمارتیناسکرتلســودبردند؛تاتنهام،فولام،هالسیتی،

وستهمیونایتد،سوانزیسیتیونیوکاسلیونایتد.

Richard Dunne

با وجود بهترین تلاش هایش، گل به خودی فیل جاگیلکا به نفع فیل جاگیلکا 
لیدز یونایتد در ۳آوریل۲۰۲۱ درحالی که در شفیلدیونایتد بازی 
می کرد، همچنان به او اجازه نداد تا عنوان ناخواسته مسن ترین بازیکن غیرمدافع را که در لیگ برتر گل 
به خودی به ثمر رسانده است کسب کند، چون استوارت پیرس فقط ۲۳روز بزرگ تر از او بود. یک بار 
هم پس از ثبت دومین گل به خودی اش به اجبار با مصدومیت پدی کنی درون دروازه شفیلد ایستاد و 

یکی از عوامل تنها پیروزی تیمش مقابل آرسنال در ۳۳سال اخیر شد.
تیمهاییکهازگلبهخودیهایفیلجاگیلکاسودبردند؛آرسنال،پورتسموث،ویگان

اتلتیک،استوکسیتی،استونویلاولیدزیونایتد.

Richard Dunne

به الانش نگاه نکنید که کارشــناس تلویزیونی است و از همه ایراد جیمی کرگر 
می گیرد. کرگر خــوب دریبل می خورد و خوب به خودشــان گل 
می زد. برخلاف ریچارد دان که ۱۳بار هم برای تیمش گل زده بود، کرگر چنین شم گلزنی برای جبران 
نداشــت. در ۵۰۸بازی لیگ برتر برای لیورپول، او تنها ۳بار گل زد، همان تعدادی که برای تاتنهام 

هاتسپر به دلیل مهارت در باز کردن دروازه خودی زده بود!
اولین گل به خودی او در برابر تاتنهام در سن ۲۰سال و ۳۱۱روز بود که او را جوان ترین گل به خودی زن 
این لیست کرد، اما نه در تاریخ لیگ برتر. مارتین کرینی این افتخار را دارد که در نخستین بازی خود 
برای ساوتهمپتون در برابر چلسی در ژانویه۲۰۰۴، در سن ۱۷سال و ۲۱۸روز، یک گل به خودی به 
ثمر رساند؛ تنها کودکی که در این رقابت ها گل به خودی زد. خدمات کرگر به تاتنهام برابر بیشترین 
تعداد گل به خودی هایی است که یک بازیکن به نفع یک تیم خاص در لیگ برتر به ثمر رسانده است؛ 
به همراه ریچارد روفوس که هواداران وستهم بدون شک از دیدن او در مقابل تیم شان خوشحال بودند. 
شاید بدترین روز کرگر در برابر منچستریونایتد در ۱۱سپتامبر۱۹۹۹ بود، وقتی که او ۲بار موفق شد 
دروازه تیم خودشان را در این شکست ۳ بر ۲ مقابل بزرگ ترین رقیب شان باز کند. در سومین دقیقه 
بازی، کرگر یک ضربه سر زیبا روی یک سانتر بی هدف از رایان گیگز زد و دروازه ساندور وسترولد را 
برای اولین بار باز کرد. مدافع میانی لیورپول حتی در لحظه پایان نیمه اول بدشانسی بیشتری داشت؛ 
یک ضربه آزاد از دیوید بکام ابتدا به ســر هنینگ برگ برخورد کرد، سپس به پای ریگوبرتو سونگ و 

درنهایت با برخورد به کرگر به دروازه رفت تا گل تعیین کننده بازی باشد.
کرگر نخســتین کســی بود که در یک بازی ۲گل به خودی زد، او قطعا آخرین نفر نیست. مایکل 
پروکتور همین کار را برای ســاندرلند در برابر چارلتون در ۲۰۰۳ انجــام داد، قبل از اینکه جاناتان 
والترز از استوک سیتی این کار را ۱۰سال بعد در برابر چلسی تکرار کند. این اتفاق ۲بار دیگر نیز رخ 
داده است؛ ووت فاس ۲گل به نفع لیورپول در دسامبر۲۰۲۲ زد با اینکه پیراهن لسترسیتی را بر تن 
داشت، درحالی که کریگ داوسون همین کار را به نفع اورتون درحالی که برای ولوز بازی می کرد در 

دسامبر۲۰۲۴ تکرار کرد.
تیمهاییکهازگلبهخودیهایجیمیکرگربهرهبردند؛تاتنهام،منچســتریونایتد،

هالسیتیوبلکبرنروورز.

کرگر و اشکرتل ممکن است جایزه کلی را برای لوییس دانک 
اکثر گل به خودی ها در لیگ برتر دریافت نکرده 
باشند، اما حداقل می توانند بگویند که هر دو بیشترین گل به خودی را برای یک باشگاه 

ثبت کردند. لوییس دانک به تازگی با گلی که هنگام بازی مقابل ناتینگهام فارست به دروازه تیمش – 
برایتون - زد، در اول فوریه۲۰۲۴ به آنها ملحق شده است.

تیمهاییکهازگلبهخودیهایلوییسدانکسودبردند؛منچسترسیتی،منچستریونایتد،
لیورپول،سوانسیسیتی،فولاموناتینگهامفارست.

در طول ۱۰سال حضور در استوک سیتی رایان شاوکراس 
و در طول ۴۰۱بازی در لیگ برتر، ۶بار وارد 

دروازه خودی و ۲۵بار دروازه حریفان را باز کرد. باز هم گلی به خودی به گوشه جمالش.
تنها یک بازی ملی هم در اکتبر۲۰۱۲ داشت، در همان بازی معروف که زلاتان گل آکروباتیک عجیبی 

به سه شیرها زد و هت تریک کرد.
تیمهاییکهازگلبهخودیهایرایانشاوکراسسودبردند؛پورتسموث،اورتون،لیورپول،

بورنموثوتاتنهام.

به عنوان یک مدافع باکیفیت، با کسب ۵عنوان وز براون 
لیگ برتــر و ۲جام لیــگ قهرمانــان اروپا، این 
همه گل به خودی از او بعیــد بود. البته فقط نیمی از آنهــا را وارد دروازه 

منچستریونایتد کرد و نیمی دیگر را در ساندرلند، ازجمله تک گل پیروزی بخش من یونایتد مقابل همین 
تیم توسط آقای قهوه ای )براون( وارد دروازه تیم خودی شد؛ در ۵نوامبر۲۰۱۱.

تیمهاییکهازگلبهخودیهایوزبراونســودبردند؛ساوتهمپتون،نیوکاسلیونایتد،
لیورپول،منچستریونایتد،اورتونوکریستالپالاس.

پادشاه اصلی لیگ برتر برای گل های فرانک سینکلر 
به خودی. سال ها، فرانک سینکلر 
به خاطر گل هایی که در دوران بازی برای چلسی و لسترسیتی به ثمر رساند، 

مورد تمسخر قرار می گرفت، اما بعدی ها روی او را که تنها ۶بار دورازه خودی را باز کرده بود، سفید کردند.
تیمهاییکهازگلبهخودیهایفرانکسینکلرسودبردند؛منچسترسیتی،استونویلا،

لسترسیتی،آرسنال،چلسیومیدلزبورو.

هنــوز هــم این جانی ایوانز 
امید وجود دارد 
که جانی ایوانز بتواند با امضای قرارداد کوتاه مدت 

دیگری با منچستریونایتد، رکورد دان را در صدر جدول به چالش بکشد.
تیمهاییکهازگلبهخودیهایجانیایوانزسودبردند؛چلسی،تاتنهام،نیوکاسلیونایتد،

بورنموثولیورپول.

با گل به خودی ای که سیموس کلمن، بازیکن سیموس کلمن 
اورتون، در مارس۲۰۲۴ مقابل بورنموث به 
ثمر رساند، تعداد گل  به خودی های او به ۶ رسید. همه این گل ها برای اورتون بوده و در 

طول تقریبا ۱۰سال پراکنده شده اند. نخستین گل به خودی او در آوریل۲۰۱۴ مقابل ساوتهمپتون بود.
تیمهاییکهازگلبهخودیهایسیموسکلمنسودبردند؛ساوتهمپتون،چلسی،واتفورد،

برنتفوردوبورنموث.
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افقی:
1- هنگام هیجان در بدن ساخته 

می شود - شهری در عراق
2- نوعی طــاق - ویروس مهلک 

قرن - دهمین خلیفه اموی
3- قطــره - حلقــه نورانی اطراف 

چیزی - سمت چپ - گشاده
4- یکی پس از دیگــری - همدم 

- تاش
5- فتنه انگیزی - غذای مجلسی 

ایرانی
6- دانش ذاتی - ترانه - دانشگاهی 

در فرانسه
7- واحــد اندازه گیــری تــوان 
الکتریکی - دربازکن برقی - دارای 

جنبه داستانی
8- کاهش هوشــیاری به واسطه 
بیماری عصبی - بالین – عشوه گر 

- عامل انتقال صفات ارثی
9- عنکبوت - اجاره دهنده - خلق 

و خو
10- اســاس - یاد -  ســاز بادی 

موسیقی کاسیک غربی
11- بزرگ ترین ماهی دریای خزر 

- شیطان
12- چین و چروک پوست - رود 
جاری در خراســان شــمالی - از 
ارتفاعات مهم سیستان و بلوچستان
13- یازده - پدالی زیر پای راننده - 

بانو - پول ژاپن
14- دروغگــوی آخرالزمــان - 

برانگیختگی درونی - اندامک دراز 
سلول

15- دریچه ای در قلب پستانداران 
- فیلمی ساخته استیون اسپیلبرگ

  
عمودی:

1- پایان - پرازدحام - در آفرینش 
ز یک گوهرند

2- کنایه از بسیار شجاع بودن است 
- امیدوار

3- رب النــوع خورشــید در مصر 
باســتان - فیلســوف آلمانی قرن 
هجدهم - به جا آوردن - گوشــت 

آذری
4- از خورش های محلی پاکستان 
- در بیان علت به کار می رود - گازی 

با بوی تند و زننده
5- نشانه - با دلیل به اثبات سخنی 

پرداختن
6- پرنــده ای بــا پاهــای بلند - 

خوابیدن - همسرگزیده
7- رفیــق مشــهدی - درختی 

برگ ریز - بیرونی
8- جدید - مونس - انتهای ناخن 

- مکان
9- استانی در شمال عراق - پرنده 

مقلد - محافظ گل
10- پرنده ای کوچــک با پرهای 
گرانبها - تکاور - فیلمی ســاخته 

داریوش مهرجویی
11- شــکلی معــــــــروف در 

مجسمه سازی  - گازی برای تصفیه آب
12- میانــه روز - از قالب هــای مرســوم 
موســیقی دســتگاهی ایران - وســیله 

اندازه گیری مقاومت الکتریکی
13- مخفف مشهدی - غیراختیاری - پاک 

از تهمت - سودای ناله
14- بیهوده - از داســتان های عاشــقانه 

شاهنامه
15- ســمبلیک - عامت - شــهری در 

مازندران

اجکطابنتساشیع
تابوبحهوایوکن

شملیروایسکلا
بیاتابدانمونف
یتماماتنایخر

اریتکلپیرتفگش
روکراپالویهلت
ماتروتپاداابه

عرضیرعتاسابوس
روحمتایحمیسلک
کسانورمینستو
هوبنافتاهلنوت
بحتسمتسوحننک
لکاورزردادیور
سملرونیمالتسد 15

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4977
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

182543967
943786512
675219843
498152736
261397458
357864291
839471625
726935184
514628379

متوسط

    7  5 4  
5  9   2   8
 7 4   1    
 8     2  1
         
1  5     7  
   3   6 2  
4   6   8  9
 2 8  5     593287164

621534879
478619352
962871543
815423796
734965281
347198625
289356417
156742938

ساده

متوسط

261879543
539462718
874531962
386745291
742196385
195283476
957318624
413627859
628954137

سخت

   5  3  6  
9    8     
6 7  2      
  8     3  
  1  9  4   
 5     2   
     1  2 5
    3    4
 1  6  8    

ساده

 9  2 8  1   
6   5   8 7  
4 7    9   2
   8 7  5 4 3
 1      9  
7 3 4  6 5    
3   1    2 5
 8 9   6   7
  6  4 2  3  

چشمی با مینیسک 
پاره بازی می کند؟

روزبه چشمی غایب بزرگ تمرین استقال در روزهای 
اخیر بود؛ بازیکنی که روز گذشــته بالاخره در تمرین 
حاضر شد. حالا یکی از باسابقه ترین بازیکنان استقال، 
با مصدومیتی جدی از ناحیه زانو مواجه است. چشمی 
در چند بازی اخیر اســتقال کم و بیش از ناحیه زانو 
احســاس درد می کرد و در نهایت یــک مصدومیت 
بدموقع نصیب این بازیکن شد و حالا هافبک آبی پوشان 
از ناحیه مینیسک آسیب دیده است. چشمی در جریان 
دیدار با مس رفسنجان مصدوم شد و پزشک استقال 
در ابتدا گفته بود این بازیکن مشــکلی برای همراهی 
آبی پوشان ندارد. روز دوشنبه اما پزشک استقال اعام 
کرد که چشمی نیاز به درمان بیشتری دارد و البته در 
مورد شدت مصدومیت و مدت زمان دوری این بازیکن 
از میادین فوتبال موضع روشــنی نداشت ولی آخرین 
خبرها حاکی از آن است که مینیسک چشمی پاره است 

و این بدترین خبر ممکن برای او محسوب می شود.
چشــمی بعد از بازی با مــس رفســنجان، از زانوی 
مصدومش MRI گرفت و پزشکان متخصص زانو به او 
اعام کردند که نیاز به جراحی کوچک دارد. این موضوع 
به باشگاه استقال هم اعام شــده است. با این حال، 
چشمی به دلیل بازی های حساسی که استقال در پیش 
دارد، قصد دارد با روش هــای دیگری مصدومیتش را 
برطرف کند. چشمی در واقع این ریسک را پذیرفته که 
با این شرایط در مسابقات حضور پیدا کند. این بازیکن 
در تمرین استقال حضور خواهد یافت، ولی با تصمیم 

پزشکان تمرینات اختصاصی را انجام می دهد.
اگر چشــمی تصمیم به جراحــی بگیرد، 
حداقــل تا 2مــاه نمی تواند اســتقال را 
همراهی کند و حتی شاید این اتفاق باعث 
شود تا او ادامه فصل را از دست بدهد. این 

در حالی است که استقال هم وضعیتی 
بحرانی دارد و به زودی باید در دربی 
تهران به مصاف پرســپولیس برود. 
چشــمی می خواهد با انجام مراحل 
درمانی یا حتــی بــه زور آمپول، 
اســتقال را در بازی هــای بعدی 
همراهی کند و این موضوع ممکن 
اســت مصدومیت زانویش را بدتر 
کند. پزشــکان تأکید به جراحی 
دارنــد و برخــی از نزدیــکان 
چشــمی هم به او گفته اند که 
زانویش را جراحی کند ولی 
چشمی فعا چنین تصمیمی 

نگرفته است.

امیرحسین اعظمی |   محمد قربانی که در پنجره نقل وانتقالات 
زمستانی، شــایعات زیادی درخصوص احتمال بازگشتش به لیگ 
برتر ایران و پیوستن به استقال مطرح بود، در نهایت فوتبال روسیه 
را به مقصد امارات ترک کرد. اورنبرگ مبلغ سنگینی را برای صدور 
رضایتنامه او درنظر گرفته بود که پرداخــت این مبلغ فقط از پس 
باشگاه الوحده بر می آمد؛ اتفاقی که باعث شد او راهی فوتبال امارات 
شود. قربانی نخستین بازی اش را در لیگ امارات دربرابر خورفکان 
انجام داد و با 93پاس صحیح و یک پاس گل، جزو بازیکنان تأثیرگذار 
تیمش در این بازی بود. قربانی درخصوص پیوستن به الوحده امارات 

و مسائل مختلف دیگر به سؤالات همشهری پاسخ می دهد.

   چه اتفاقی باعث شــد تا الوحده را برای ادامه 
فوتبالت انتخاب کنی؟

مدتی پیش مذاکرات باشگاه الوحده با باشگاه اورنبرگ روسیه آغاز 
شد و در نهایت طرفین به توافق رسیدند و من پیراهن این تیم را بر تن 
کردم. در این راه از احمد نوراللهی هم مشورت گرفتم و او به من گفت 
که حضور در فوتبال امارات می تواند به آینده فوتبالی ات کمک کند 
چون در امارات بازیکنان با کیفیت خارجی حضور دارند و کیفیت 
فوتبال امارات بالاســت. با چند بازیکن دیگر هم که اینجا هستند 

صحبت کردم و در نهایت به الوحده پیوستم.

   مبلــغ رضایتنامه تو بالا بود، آیــا قبول داری 
خوش شانس بودی که باشگاه الوحده اقدام به جذب تو کرد؟

واقعا اتفاق خوبی بود چون هر باشــگاهی نمی توانســت 
پول رضایتنامــه من را بدهد. مبلــغ رضایتنامه من به 
همراه آپشن هایی که درنظر گرفتند به 2میلیون دلار 

می رسد.

   آیا هنوز هم معتقدی که رفتن به 
فوتبال روسیه تصمیم درستی بود؟

فکر می کنم تصمیم درستی بود چون به پیشرفت 
فوتبالم کمک کرد ولی دیگر دوست نداشتم بمانم. 
اگر جدا نمی شدم قطعا ضرر می کردم و مشکاتی 
در آنجا وجود داشــت که در آینــده درباره اش 
صحبت خواهم کرد. این اواخر شرایط سختی برایم 
رقم خورد و دوست نداشتم در فوتبال روسیه بمانم.

   از سوی باشگاه اورنبرگ هم اذیت شدی؟
نه، فقط مشکل مبلغ رضایتنامه وجود داشت که در نهایت همه  چیز 
درست شد. من از لحاظ روحی اصا شرایط خوبی نداشتم ولی الان 
خوشحالم که پیراهن الوحده را بر تن دارم. فقط امیدوارم عملکرد 

خوبی داشته باشم.

   باشگاه اســتقلال هم دنبال جذب تو بود، چرا 
حضورت در این تیم منتفی شد؟

بله، آنها به من لطف داشــتند و باید از باشگاه استقال تشکر کنم. 
اســتقال به صورت رسمی به باشــگاه روســی نامه زد ولی مبلغ 

رضایتنامه ای که درخواست کردند بالا بود.

   از دیگر کشورهای اروپایی پیشنهاد نداشتی؟
من از لیگ دسته اول اسپانیا هم پیشنهاد داشتم ولی باز هم مشکل 
مبلغ رضایتنامه مطرح بود و هر تیمی نمی توانســت پول موردنظر 

باشگاه اورنبرگ را پرداخت کند.

   هدف تو این است که به صورت طولانی مدت در 
فوتبال امارات بمانی؟

طبیعتاً هدف من این است که اینجا بهترین عملکرد را داشته باشم و 
این موضوع قبل از جام جهانی برایم اهمیت بسیاری دارد.

   قبول داری الوحده شانس زیادی برای 
قهرمانی ندارد؟

در لیگ امارات شباب الاهلی و شارجه خودشان را از دیگران 
جدا کردند و تقریبا می توان گفت که کارمان سخت است 
ولی ناامید نیستیم و تاش می کنیم تا بهترین عملکرد را 

داشته باشیم. الوحده مدتی قبل هم قهرمان جام باشگاه های 
عربی شد و تیم ما از لحاظ فنی واقعا تیم خوبی است.

   در سیستم 2-4-4 در پست شماره6بازی 
می کنی، درست است؟

بله، من در پســت شــماره6به عنوان هافبک دفاعی بازی می کنم 
و نوراللهی هم در پســت شــماره8بازی می کند. بازی کردن کنار 
نوراللهی افتخار بسیار بزرگی است و امیدوارم از تجربیات او بیشترین 

استفاده را ببرم.

22  میلیون دلارمیلیون دلار
محمد قربانی از دلایل منتفی شدن حضورش در استقلال حرف می زند و البته می گوید برای رفتن به امارات از نوراللهی مشورت گرفته

پول رضایتنامه ام بودپول رضایتنامه ام بود
آرزوی جام جهانی

هر بازیکنی آرزو دارد در 
جام جهانی بازی کند و من هم 

از این قاعده مستثنی نیستم. 
رقابت بین بازیکنان سخت و 

فشرده است و همه  چیز به عملکرد 
خودم بستگی دارد. امیدوارم 

تا شروع جام جهانی، بهترین 
عملکرد ممکن را داشته 

باشم و در لیست نهایی 
قرار بگیرم.

   بعد از 2بازی 

تیم ملی دربرابر قرقیزســتان و 

کره شمالی، انتقادهای زیادی از تیم ملی 

صورت گرفت. در این مورد چه نظری داری؟

اگر به گذشــته برگردید، تیم ملی همیشــه مورد نقد 

قرار گرفته و فرقی هم ندارد ســرمربی چه کســی باشد. 

ما می پذیریم کــه توقعات از تیم ملی بالاســت ولی در 

حال حاضر صدرنشــین هســتیم و همراه بــا ژاپن 

16امتیاز گرفته ایم. اگر هم ضعف یا ایرادی وجود 

داشــته باشــد قطعا کادر فنی تیم ملی 

روی آنهــا کار خواهند کرد.
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بازیافت خلاقانه 
پسماندها

۳۰هزار مترمربع مسیر پیاده روی 
پیش بینی شده است

 مهدی چمران در جمع خبرنگاران:تست تراموا 
تا عید ادامه دارد

گشت و گذار  در مسیر 
9کیلومتری جنوب  تهران

تقدیر از حماسه میلیونی 

 ساخت ابرپروژه باغ راه حضرت زهرا س  
به مرز ۹۵درصد رسیده است

اعضای شورای شهر تهران، مشارکت مردم در راهپیمایی 
22بهمن امسال را ستودند 

صفحه 16

صفحه 14

صفحه 15

پنجمین نشست هم اندیشی نخبگان با موضوع 
مدیریت پسماند کلانشهر تهران برگزار شد

مجسمه های بوستان دانشجو ناپدید 
شده اند یا ...؟

بوستان دانشجو که در یکی از پرترددترین نقاط پایتخت واقع شده، به دلایل 
متعدد ازجمله قدمت تاریخی، قرارگیری ساختمان تئاتر شهر و اجرای برنامه های 
فرهنگی اجتماعی، موردتوجه شــهروندان اســت. در روزهای اخیر شایعه 
ناپدید شدن مجسمه های آبنما، نام این بوستان را بر سر زبان ها انداخته است. 
سراغ رضا افشار، مدیر زیباسازی شهرداری منطقه11 رفتیم و دلیل جابه جایی 

مجسمه ها را از او جویا شدیم.

 ناپدید شدن چند اثر حجمی
همه  چیز از انتشار عكس هایی در فضای مجازی شروع شد؛ تصاویری که ادعا می کردند 
مجسمه کودکان در حال بازی در آبنمای بوستان دانشجو ناپدید شده است! مجسمه 
آبنمای پارک دانشــجو که کودکان را در حال بازی نشــان می دهد، اثری سنگی از 
هنرمندی ایتالیایی و متعلق به نخســتین سمپوزیوم مجسمه ســازی تهران است. 
شایعه ها درباره این ماجرا بالا گرفت و پیش از آنكه دلیل اصلی جا به جایی مجسمه ها از 
سوی نهادهای رسمی اعلام شود، برخی رسانه ها با انتشار اخبار نادرست، به شایعه ها 

دامن زدند. اما اصل ماجرا چیست؟

 مجسمه ها مرمت و آبنما بازپیرایی می شود
رضا افشار، مدیر زیباسازی شهرداری منطقه 11 درگفت وگو با همشهری می گوید: 
مجسمه ها ناپدید یا تخریب نشده اند، بلكه برای انجام مرمت جا به جا شده اند. افشار 
تأکید می کند: پروژه توسعه بوستان دانشجو در بخش های مختلف در حال اجراست. 
بازپیرایی آبنما و مرمت مجسمه ها هم  بخشــی از این پروژه محسوب می شود. ایجاد 
صحنه اجرا، نصب روشنایی، بهسازی زمین بازی و زمین چمن بوستان، بخش های 
دیگری از این پروژه هستند که اجرای هر کدام در فضاهای مختلف بوستان در دست 

اقدام است.
 آثار به بوستان برمی گرد د

همچنین در این باره ناصر امانی، عضو شــورای اسلامی شــهر تهران هم در حساب 
شخصی خود در فضای مجازی در واکنش به خبر » جای خالی مجسمه های بوستان 
دانشجو« نوشت: پس از شنیدن خبر مجسمه های  بوستان دانشجو و پیگیری از مدیران 
مربوطه شهری، شهردار منطقه11، دلیل جابه جایی آنها را بازسازی محوطه بوستان 
دانشــجو عنوان و اضافه کرد پس از اتمام عملیات عمرانی، مجســمه ها در بوستان 

دانشجو نصب خواهند شد.

نیلوفر ذوالفقاری؛ روزنامه نگار

1۰۰۰۰
 کارگر در 

شرکت های 
پیمانکاری برای 
جمع آوری زباله 
مشغول هستند

5
 همت در حال 
حاضر هزینه 

 مستقیم 
جمع آوری پسماند 

تهران است

5۰۰۰۰
 مخزن زباله 
درحال حاضر 
در سطح شهر 
جانمایی شده 

است

مزیت های پروژه
درحال حاضر دسترسی از مسیر جنوب به شمال بزرگراه شهید 
چمران به سمت خیابان گیشا مسدود است و رانندگان برای تردد 
مجبورند از بزرگراه  چمران جنوب تا پل حكیم را طی کنند و پس 
از دور زدن و طی مســیر چندصد متری و ماندن در ترافیک، به 
سمت جلال آل احمد بروند تا بتوانند وارد محله کوی نصر شوند. اما 
با بهره برداری از دوربرگردان غیرهمسطح زیرگذر جنوب به جنوب 
در بزرگراه شــهید چمران، علاوه بر ایجاد این دسترسی و کوتاه 
شدن مسیر وسایل نقلیه، به گفته مسئولان ترافیک کمتر می شود. 
صداقتی می گوید: »دوربرگردان همســطح و ناایمن موجود و 
جا گزینی آن با دوربرگردان غیرهمسطح، دسترسی به کوی نصر 
را از شرق بزرگراه جلال آل احمد و جنوب بزرگراه شهید چمران 
تسهیل می کند.« مدیرعامل ســازمان مهندسی و عمران شهر 
تهران درباره آثار ترافیكی این پروژه هم توضیح داده و می گوید: 
»درحال حاضر سهولت دسترسی به گیشا از بین رفته است اما با 
ساخت زیرگذر بعد از تقاطع بزرگراه های جلال آل احمد  و شهید 
چمران مسیر کوتاه تر شده و شاهد کاهش 10درصدی ترافیک 
ورودی به گیشا هم خواهیم بود. علاوه بر این، از بارترافیكی تقاطع 
بزرگراه شــهید چمران و حكیم و همچنین میــدان توحید نیز 

کاسته خواهد شد.«

تسهیل دسترسی مردم
خرداد سال۹۸، پل نصر)گیشا( به دلیل ناایمن بودن برچیده و 
به جای آن زیرگذری در مســیر بزرگراه جلال آل احمد احداث 
شــد، اما ایجاد رمــپ ورودی خیابان کوی نصــر ازطریق این 
زیرگذرمسكوت ماند. این موضوع باعث شد خودروها برای ورود 
به خیابان نصر )گیشا( در ترافیک مانده یا مسیر بیشتری را طی 
کنند. دراین سال ها چند طرح برای دسترسی به محله کوی نصر 
پیشنهاد شد اما به مرحله اجرا نمی رسید تا اینكه دوربرگردان 
غیرهمسطح شهید چمران مطرح و عملیات اجرایی آن شروع 
شد. مهدی صداقتی، مدیرعامل سازمان مهندسی و عمران شهر 
تهران، می گوید: »پروژه در مرحله نصب دیواره هاست و در ادامه 
هم بحث قرنیز و هندریل را خواهیم داشــت. میزان پیشرفت 
پروژه درحال حاضر حدود 76درصد اســت. برنامه ریزی ما این 
است که زیرگذر را تا پایان سال یا حداکثر اوایل فروردین سال 

آینده تكمیل کنیم و به بهره برداری برسانیم.« 

2. تردد از جنوب به شمال بزرگراه 
چمران، دور زدن نخستین 

دوربرگردان بعد از تونل توحید، 
حرکت در مسیر شمال به جنوب 
بزرگراه شهید چمران، ورود به 
خیابان ملکوتی، عبور از خیابان 
پاتریس لومومبا، ورود به بزرگراه 

جلال آل احمد، دورزدن در 
تقاطع جلال آل احمد و بزرگراه 
شهید چمران، ورود به بزرگراه 

جلال آل احمد غرب 
تردد از جنوب به 

شمال بزرگراه شهید 
چمران، ورود به پل 

شهید حکیم، ورود به 
بزرگراه شهید چمران 
جنوب، ورود به بزرگراه 

جلال آل احمد غرب

1

2

مسیر ورود به 
خیابان کوی نصر 
در شرایط فعلی 
چه سختی هایی 

دارد؟

مشخصات پروژه
طول دور برگردان: 61متر 
عرض دوربرگردان: 15.2متر 
تعداد لاین: 2مسیر
)به همراه یک خط اضطرار و پیاده راه(
زمان بهره برداری: فروردین 1404

میزان پیشرفت پروژه 

 %76

اگر گذرتان به بزرگراه شهید چمران و محدوده 
بوستان گفتگو افتاده باشد، احتمالا صابون 
ترافیک سنگین این محدوه به تن تان خورده 
است. حال تصور کنید حال و روز آنهایی را که 
هر روز دقایق زیادی از عمرشــان پشت این 
ترافیک حوصله سوز تلف می شود. بخشی از 
این ترافیک در نتیجه تداخلات حرکتی صورت 
می گیرد و برای رفع این مشکل از چندی پیش 
طرح زیرگذر جنوب به جنوب بزرگراه شهید 
چمران در حال اجراست. این پروژه اوایل سال 

آینده به بهره برداری می رسد.

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

موقعیت ورودی 
دوربرگردان
مسیر کندروی 
بزرگراه 
چمران)جنوب به 
شمال(بعد از تقاطع 
 بزرگراه
 جلال آل احمد

موقعیت خروجی 
دوربرگردان

شمال به جنوب 
چمران بعد از بوستان 

گفتگو)بعد از در 
خروجی ایستگاه مترو 

بوستان گفتگو(

پروژه دوربرگردان غیرهمسطح شهید چمران با سرعت در حال پیشرفت است 
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25
دلار هزینه 

بازدیدکنندگان 
خارجی از 

سکوی دید 
باز، دوطبقه 

موزه مشاهیر 
و موزه 

شهرداری 
است.

350
هزار تومان 
نرخ بلیت 

دوطبقه موزه 
مشاهیر و 

موزه شهرداری 
و گنبد آسمان 

است.

مریم باقرپورگزارش
تقدیرازحماسهمیلیونیروزنامهنگار

اعضایشورایشهرتهران،مشارکتمردمدرراهپیمایی22بهمنامسالراستودند

چهارشنبه  چهارشنبه  2424 بهمن  بهمن 14031403- شماره  - شماره  93289328
آغازبهکارمجددیکیازخطوطزبالهسوزآرادکوه

محسن قضاتلو، سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری تهران: مرکزامآرافغربفعالاست.
برایامآرافشرقنیزکهاکنونغیرفعالاست،درحالرایزنیهستیمکهبهخطبازگرداندهشودوفعالیتخود

راآغازکند.مازبالهسوز2۰۰تنیآرادکوهراتعمیرکردهایمواکنونیکیازخطهایآنراهاندازیشدهاست.

کاهشآلودگیهوایتهرانبابرقیسازیناوگانعمومی
مهدی پیرهادی، عضو شورای اسلامی شهر تهران: وروداتوبوس،تاکسیوموتوربرقیبهپایتختاقدام
محیطزیستیبسیارمثبتیبرایکاهشآلودگیهواست.هرچهاتوبوس،تاکسیوموتوربرقیبیشتریبه

شهراضافهشود،اقداممحیطزیستیمثبتتریانجامدادهایم.

مکث

صفحهآرا:آرششاهسمندی

معابر کشور و تهران در جشــن انقلاب امسال با 
وجود سرمای هوا، شاهد حضور   میلیونی مردم بود؛ 
به همین دلیل بسیاری از این موضوع تقدیر کردند 
و این موضوع در صحن سیصد وچهارمین جلسه 
شورای شهر نیز مطرح شد و اعضای پارلمان شهری 
هم از حضور میلیونی مردم قدردانی کردند. در این 
میان دستاوردهای نظام در نطق پیش از دستور 
مهدی عباسی، رئیس کمیســیون شهرسازی و 
معماری شورای اسلامی شــهر تهران نیز مورد 

توجه قرار گرفت.

دستور 
جلسه 

دوم

موضوع: نامهفرماندارتهراندرخصوصاعتراض
هیأتتطبیــقبهمصوبهعــوارضصدورمجوز
احداثونصبتاسیســاتشــهری)آنتنهاو

دکلها(درسال14۰4
نظر اعضا:

میثم مظفر:فرمانداری2ایــرادبهایتمدید
مجوزهاومیزانافزایشبهارامطرحکردهبود.

مهدی بابایی:امیدواریمپیشنهادیکهازسوی
برخیازاعضادربارهافزایشمبلغمطرحشــده،

نتیجهدهد.
مهدی چمران: اینعوارضمختصچندشرکت
استکهدرحالبهرهمندیازاینظرفیتهستند
وعمومینیستکهتأثیریبربحثگرانیوسایر

مسائلداشتهباشد.
نتیجه:پیشــنهادفرمانــدارتهرانبــابرخی

اصلاحاتبهاتفاقآرایاعضاتصویبشد.

دستور 
جلسه 

سوم

موضوع:بررســیلایحهبهایخدماتاستفادهاز
مجموعههایورزشیشهرداریتهراندرسال14۰4

نظر اعضا: 
میثم مظفر: میزانافزایشبرایســالآینده
۳۵درصدپیشبینیشدهوتخفیفاتپیشنهادی
برایاقشارمختلفنیزبراساسجداولتخفیف

سایرلوایحخواهدبود.
نرگس معدنی پور:درجهبندیمجموعههای
ورزشیشــهرداریانجاموبرهمیناساسنرخ

اعلامشود.
نتیجه: افزایش۳۵درصدینرخنسبتبهسال

14۰۳با1۵رأیموافقتصویبشد.

 

دستور 
جلسه
 اول

موضوع:عــوارضونرخبهــایخدماتمراکز
تفریحیپایتخت

نظر اعضا:
میثم مظفر: علاوهبرافزایــشقیمتها،ضریب
تخفیفاتنیزبهنحویتنظیمشودکهضمنحفظ
درآمدهایمجموعه،عدالتاجتماعیرعایتشود.
نرگس معدنی پور: نــرختخفیفاتخانوادههای
شهدا،جانبازانوایثارگرانبهطورثابت1۰۰درصد

باشدوسایرتخفیفاتنیزهماهنگاعمالشود.
مهدی پیرهادی:پیشنهادمیشودکهبرایدبیران
کانونهایفعالدرســراهایمحله،سازمانهای
مردمنهادوگروههایجهادی،تخفیف۵۰درصدی

لحاظشودتاازاینامکاناتبهرهمندشوند.
نتیجه: میانگینافزایــشنرخخدماتتفریحی
برایبازدیدکنندگانداخلــی۳2درصدوبرای
بازدیدکنندگانخارجیبیــن۳۰تا۳۳درصدو
تخفیفهایویژهبرایبرخیازگروههایخاص

ازجملهتوانیابانمشخصشد.


رئیس پارلمان شهری در جمع خبرنگاران:

تست تراموا تا عید ادامه دارد
مهدی چمــران، رئیس شورای شــهر تهــران پیش از 
سیصدوچهارمین جلسه پارلمان شهری در جمع خبرنگاران 

حاضر شد و به پرسش های  اصحاب رسانه پاسخ داد.

آغاز تست تراموا:بایکبارآزمایشنمیتواننتیجهگیری
دربارهاینمدحملونقلعمومیداشت،بلکهبایداینآزمایش
چندبارتکرارشودوتاایامعیدوسالنواستمرارداشتهباشد.


اعتبار حوزه حمل ونقل:امسالچوندرخودمتنلایحه
رقمبالاییبرایاینحوزهپیشنهادشدهبود،بودجهاضافی
راکمترازسالگذشتهدرنظرگرفتیم؛البتهبازهماحتمال

افزایشبودجهوجوددارد.

رونمایی از تاکسی های برقی:هنوزتاریخدقیقیبرای
اینکارمشخصنشدهومامنتظررسیدناتوبوسهایبرقی
هستیمکهاگرباتأخیرمواجهشویم،ممکناستباهمین

تعدادمحدودصدواندیدستگاهرونماییانجامشود.

نوسازی تاکسی ها:نوسازیوظیفهشهردارینیست.بهدلیل
نرخبالایاینتاکســیهامقررشــدمبلغ۹۰۰میلیونوامبه
رانندگاندادهشود.شرایطبازپرداختآنهمماهانه1۰میلیون
تومانباشد.برایاینمنظورصندوقیهمشکلگرفتتادولت

مبلغمابهالتفاوتمصرفسوخترابهاینصندوقواریزکند.

اتباع بیگانه:تهراندارایبیشــترینتعداداتباعاستکه
مشکلاتفراوانیراایجادکردهاند.اینموضوعبایدقانونمند

شودوتنهاافراددارایمجوزاقامتبایدبهکارگیریشوند.

الحاق مرتضی گرد:ســؤالاتیدراینبارهدرفرمانداریو
استانداریمطرحشــدکهابتدالازماستبهآنهاپاسخداده
شود؛البتهماناچاریمالحاقآنرابهتهرانبپذیریم؛چوندر

غیراینصورتشرایطبدترخواهدشد.

نمایش قدرت 
مهدیچمران،رئیسشــورایاســلامیشهر
تهراندرابتدایجلســه،باتأکیدبراینکهمردم
باردیگرحماسهرقمزدند،گفت:راهپیماییدر
تهرانوسایرشــهرهاوحتیروستاهایکشور
باوجودهوایسردوشــرایطنامساعدجویدر
باشــکوهترینحالتممکنبرگزارشد؛ازاینرو
مابهسهمخودمانازمردمخوبتهرانتشکرو
سپاسگزاریمیکنیمکهدراینراهپیماییبزرگ

شرکتوقدرتنماییکردند.

دسترسی همه به برق 
مهدیعباســی،رئیسکمیســیونشهرسازی
ومعماریشورایاسلامیشــهرتهرانهمکه
نطقپیشازدســتورداشــت،باقرارگرفتندر
جایگاهتأکیدکردکهتوسعهانســانی،اقتصاد،
بهداشتوسلامت،علموفناوری،علوموخدمات
مهندســی،انرژیواقتدارمنطقهایودفاعیو
نظامیازبخشهایمختلفپیشرفتدرکشور
بهشمارمیآید؛بهطوریکهسبدصادراتیکشور
درسال1۹۹۵مبتنیبرنفتخامبود،اماامروز
باتمامکارشــکنیهاســبدصادراتیکشوردر
سال2۰22باتغییریمعنادارمواجهاست.گرچه
اوضاعکشوربهدلیلمشکلاتدرزیرساختهادر
حوزهبرقمناسبنیست،اماماامروزدرشهرها
1۰۰درصدودرروستاها۹۹/۵درصددسترسیبه
برقداریم.بایدبراساستوانموجودبرایآینده

برنامهریزیکرد.
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خانواده شهدا، جانبازان، 
ایثارگران، کارکنان شهرداری 
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سردرگمی نهادها برای مدیریت بحران

علی نصیری، رئیس سازمان مدیریت بحران شهرداری: یکی از چالش های اصلی در زمینه مدیریت 
بحران پراکندگی وظایف و مسئولیت ها در سازمان ها و نهادهاست که هریک براساس قوانین خاص خود ایفای 

نقش  می کنند و همین باعث سردرگمی و ضعف در هماهنگی میان نهادها می شود.

ساماندهی 20هزار دستفروش در تهران
مجتبی اقوامی پناه، مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر:شناسایی و ایجاد بازارهای 
فاخر به منظور ساماندهی ۲۰هزار دستفروش در تهران ضروری است. همکاری بخش های مختلف می تواند 

به تسریع در اجرای طرح کمک کند. 

صفحه آرا: آرش شاه سمندی

بازیافت خلاقانه پسماندها
پنجمین نشست هم اندیشی نخبگان با موضوع مدیریت پسماند کلانشهر تهران برگزار شد

 مدیریت »پسماندهای جزء« در تهران با دانش افزایی 
هومن غلامپور ارباســتان، پژوهشگر 
ارشد محیط زیست : پسماند جزء هرگونه 
پسماندی است که عفونی، اشتعال زا و سمی 
و خاصیت خورندگی داشــته باشــد. سهم 
این دســته از پســماندها در تهران بین یک 
تا 4درصد اســت. در فصل زمســتان میزان 

این پســماندهای خطرناک به خاطر خانه تکانی های نوروز به شــدت 
بالا و در فصل تابســتان مقدارش کمتر اســت. اگر این پسماندهای 
خطرناک خانگی را جداسازی نکنیم مشکلات عدیده ای برایمان ایجاد 
می کنند. در طرح جامع پســماند برنامه ای برای مدیریت این دسته 
از پســماندها تدوین، در زمینه اجرایی نیز کارهایی انجام شده مثل 
آموزش آموزشگران اداره های آموزش شهروندی و آگاه سازی  مردم با 
پویش هایی مثل خانه تکانی سبز و... ولی اینها کافی نیست. پیشنهاد 
می کنیم آمار دقیقی از میزان پسماندهای جزء ویژه تهران شناسایی 
و ارائه و آموزش های شهروندی بیشتر شود. بیش از 5۰درصد از مردم 

اطلاع دقیقی از خطر پســماندهای جزء ندارند. اگر 
آگاهی مردم در این زمینه افزایــش یابد، قطعا 

خودشان برای تفکیک این دسته از پسماندها 
مشارکت می کنند.

 38هزار کاربر فعال در نوماند داریم 
محســن قضاتلو، مدیرعامل سازمان 
مدیریت پسماند شــهرداری تهران: 
پیمانــکاران حوزه پســماند بــه این حوزه 
به چشــم درآمدزایــی نــگاه می کنند. ما 
می خواهیم ایــن نگاه درآمــدی را از بحث 
پسماند خشــک کاهش دهیم و بیشتر در 

حوزه ایجاد مراکز پرتولید و نوماند فعالیت کنیم. نرم افزار نوماند در 
آذرماه گذشته شروع به کار کرده اســت. 311هزار کاربر و 38هزار 
کاربر فعال در نوماند داریم و این رشــد تقریبا هر ماه صعودی است. 
ما 457غرفــه تفکیک داریم و روزانه 3۲تن جمــع آوری می کنیم و 
با 35۰۰مرکز پرتولید قرارداد داریم که قرار اســت تا آخر ســال آن 
را به 5هزار مرکز برســانیم. از ماه گذشــته 3۰۰تن افزایش ظرفیت 
تولید پســماند خشــک داشــتیم و در حال حاضر هرماه هزار تن 
جمع آوری می کنیــم. در آرادکوه موضوع ایجاد زباله ســوز را دنبال 

می کنیم. همچنین به دنبال خرید زباله سوز ۲۰۰تنی 
بیمارستانی هستیم. در کل اقدامات خوبی در این 

حوزه در دست انجام است که امیدواریم به زودی 
تکمیل شود و شــهروندان نتیجه اش را در 

حوزه مدیریت پسماند ببینند.

 مشارکت دستگاه ها برای مدیریت پسماند
حلیاسادات حسینی شکرابی، مدیرکل 
توســعه نیروگاه های زیســت توده 
ســازمان انرژی های تجدیدپذیر: در 
1۰ســال اخیر روند افزایشــی را در توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر داشــتیم؛ به ویژه در 
بحث انرژی خورشــیدی و بادی که ســهم 
این موضوعــات در حال افزایش بوده اســت. ســال۲۰۲3 حدود 
8هزارو3۲1ترابایت در ساعت سهم برق از نیروگاه های تجدیدپذیر 
بوده که حدود 8درصد را به خود اختصاص داده اســت. راهکارهای 
علمی بسیاری ازجمله استفاده از زباله سوز، هاضم و... برای افزایش 
این انرژی های تجدیدپذیر داریم که قطعا در همه جا نمی توانیم یک 
نسخه تجویز کنیم. ما باید اینها را با شرایط جغرافیایی تفکیک کنیم. 
موضوع مشارکت مردم و NGO ها و شبکه های مردم نهاد هم بسیار 
حائز اهمیت است. یک طرح و تجربه خوبی به نام جمع آوری خشکاله 
از ابتدای سال14۰۲ به عنوان پویش مردمی توسط 
این نهادها اجرایی شد که هنوز هم با موفقیت به 
کارش ادامه می دهــد. موضوع دیگر هم افزایی 
در همه دستگاه هاست که می تواند معضل 

مدیریت پسماند را به نوعی حل کند.

 پیامدهای زباله گردی را جدی بگیریم
حسن پاسالاری، عضو هیأت علمی 
دانشــگاه علــوم پزشــکی ایران 
: طبق بررســی ها در شــهر تهران حدود 
14هزار زباله گــرد فعالیت دارنــد که از 
لحاظ زیباشــناختی تأثیرات منفی ایجاد 
می کنند. علاوه بر آن در پشــت این قضایا 
بیماری هایی هســت که از طریق این افراد به خانواده ها و جامعه 
منتقل می شود. باید این پیامدهای اجتماعی و بهداشتی را مدنظر 
داشته باشیم. با توسعه شهرنشینی شاهد افزایش تولید پسماند 
هســتیم که باید به موضوع بازیافت پسماند به عنوان یک وظیفه 
انسانی نگاه کنیم تا همه افراد در این بحث مشارکت لازم را داشته 
باشند. بیش از 7۰درصد پسماند تولیدی شهروندان از نوع آلی و 
قابل بازیافت است که می شود وارد چرخه اقتصادی شود. در بحث 
بازیافت بیشتر از نگاه اقتصادی باید نگاهی آسیب شناسی داشته 
باشیم و پیامدهای ناشــی از مواجهه با زباله های 
خطرنــاک و آلاینده های میکروبــی را درنظر 
بگیریم. ایــن آلاینده ها پس از ســال ها در 
بدن فرد مبتلا ســبب ایجاد بیماری های 

خطرناک می شوند.

داوود گودرزی، معاون خدمات شــهری و 
محیط زیست شــهردار تهران:ســند جامع 
پسماند نسبتا سند خوبی اســت و در آن مطرح 
شده که میانگین تولید پسماند باید کم شود. الان 
هر شهروند روزانه 7۰۰گرم زباله تولید می کند که 
باید این میزان کم شود. نکته های بعدی تفکیک 
زباله در مبدأ و انتقال به شــیوه بهداشتی و بهینه 
بدون تولید شیرابه است. بحث دیگر این سند هم 
به افزایش پردازش و بازیافت و کاهش مقدار دفن 
زباله می پردازد. ما برای اینکه بتوانیم این سند را در 
شهر اجرا کنیم با چالش هایی مواجه هستیم. عنصر 
اول خود شهروند است که باید ساعت گذاشتن زباله 
در مخزن و تفکیــک آن را در مبدأ مدیریت کند. 
نکته دوم فرهنگ عمومی ماست؛ اینکه چقدر از 
اسراف دور شــویم و تولید زباله مان را به حداقل 

برســانیم. برای جمع آوری زباله حدود 1۰هزار 
کارگر در شــرکت های پیمانکاری مشغول 
نظافت هستند که بخش زیادی از آنها اتباع 
و غیرمجازند و براســاس سیاست عمومی 
کشور باید عذرشــان را بخواهیم و به جای 

آنها کارگر ایرانی جایگزین کنیم که 
کارگر ایرانی انتظار دســتمزد 

بالا و مزایا و... دارد که اینها 
هزینه بر است.

* باید به قرار ساعت21 
برگردیم 

در حــال حاضر 5هزار 
میلیــارد تومان هزینه 
مســتقیم جمع آوری 

پسماند تهران است و این 
هزینه را نبایــد افزایش دهیم. 
موضوع دیگر پیمانکاران هستند 

که هرکدام موضوعات مرتبط با خودشان را دارند. 
اکنون 5۰هزار مخزن در ســطح شــهر داریم که 
شهروندان هر ساعت بخواهند زباله هایشان را در 
آن می ریزند و بعد با حضور کتفی کولی ها و... این 
زباله ها به اطراف هم سرایت می کند؛ یعنی با دست 
خودمان 5۰هزار نقطــه را برای آلودگی محیطی 
در شــهر ایجاد کرده ایم. سیاست ما این است که 
این مخازن را کم کنیم و به فرهنگ قرار ســاعت 

9شب برگردیم.

 زباله سوز 6هزار تنی
البته در 3، 4 ماه اخیر نظارت ها را بیشتر کردیم که 
دیگر صبح های زود شهر تمیز و مخازن همه خالی 
باشند، ولی بعد از گذشت یکی، دو ساعت دوباره 
مخازن و اطرافشان پر از زباله می شوند. معضلات 
و چالش های پیش روی ما زیاد اســت که 
بخشــی از آنهــا را به عنوان ســرفصل 
مســائل مطرح کردیم. البته اینها را در 
سازمان جلسات کارشناسی گذاشتیم و 
جمع بندی کردیم و رو به جلو می رویم؛ 
مثلا در موضوع زباله ســوز جمع بندی 
شــد که دســتگاه 6هزار تنی 
وارد کنیم، ولــی نصبش ۲تا 
3ســال زمان می برد. سایر 
موضوعات را هــم برایش 
راه حل داریــم. درواقع به 
ســهم خودمان در این 
4،3ماه  بــه راه حل ها و 
اقداماتی رسیده ایم، اما 
همچنان گوشمان برای 
حرف بهتر و ایده و خلاقیت 
شنواست و دست یاری نخبگان 

را به گرمی می فشاریم.

شنوای ایده های نو هستیم 

فروردین  1400 بود که با بررســی و تصویب لایحه طرح جامع مدیریت 
پسماند در صحن شورای اســلامی، ریل گذاری جدیدی برای یکی از 
مهم ترین حوزه های خدماتی مدیریت شهری در افق زمانی 20سال آینده 
ترسیم شد. حالا با گذشت حدود 4سال، جمعی از نخبگان، پژوهشگران 
و مدیران حوزه پسماند دورهم جمع شده اند تا با ارائه طرح ها و ایده های 
علمی راهکارهای بهتری را برای حل موضوعات مرتبط با پســماند در 
پایتخت پیدا کنند. در این نشست که پنجمین جلسه هم اندیشی نخبگان 
و جامعه علمی با بدنه شهرداری برای گره گشایی از مشکلات کلانشهر 
تهران بود، حاضران ایده ها و راهکارهای خود را در مباحث مختلف مرتبط 

با پسماند ارائه کردند.

گزارش کار امروز

مهم تریــن اقدامــات مدیریت شــهری،کف مناطــق رخ می دهد و 
همشــهری در پی مطالبه گــری از شــهرداری های مناطق اســت تا 
مشخص شود هر منطقه در هر روز چه اقدامی انجام داده است.

منطقه 

پروژه های احداث مخزن آب دفنی با هدف بهبود 1
مدیریت منابع آب و کاهش هدررفت آن در شهرک 

لاله و محله سوهانک به پایان رسید.

منطقه 

بیــش از ۷۰۰نفــر از نیروهــای خدمــات شــهری و 9
پســماند بعد از اتمام راهپیمایــی 22بهمن، معابر 

را پاکسازی کردند.

منطقه 

خیابان بیمــه دوم، کوچه23 با هــدف جلوگیری از 5
آب ماندگی، پیاده روسازی و نهر آن اصلاح شد.

منطقه 

دیدار مردمی شهردار منطقه با نمازگزاران مسجد 12
موســی بــن جعفــر)ع( محلــه پامنــار در راســتای 

پیگیری مشکلات شهروندان برگزار شد.

منطقه 

ســاختمان دی کلینیک کارکنان به منظــور جبران 18
کمبود ســرانه فضاهای خدماتی و درمانی تا پایان 

امسال افتتاح می شود.

منطقه 

دورهمی »فعال شو« با حضور افراد دارای معلولیت 3
در پردیس فرهنگی و ورزشی قلهک برگزار شد.

منطقه 

عملیات هرس و نگهداری درختان منطقه با هدف 11
افزایش شادابی درختان انجام شد.

منطقه 

دومیــن مجتمــع شــوق زندگــی در قالــب پردیس 16
توانمندسازی و مجتمع زندگی کودکان و نوجوانان 

در بوستان بعثت افتتاح شد.

منطقه 

شــهردار منطقه بــا اعضای تیم فوتســال کــودکان 7
کم تــوان ذهنی اســتان تهــران دیــدار کــرد و وعده 

تجهیز امکانات موردنیاز مجموعه آنها را داد.

منطقه 

معاونت حمل ونقــل و ترافیک با همــکاری پلیس 14
راهور این منطقه در اقدامی تشویقی، کلاه ایمنی 

بین موتورسواران توزیع کرد.

منطقه 

نشست هم اندیشی علما و ائمه جماعات منطقه 20
در مجموعه فرهنگی ایوان ری برگزار شد.

منطقه 

معضل پارک حاشیه ای خودروها در بلوار شهدای 2
صادقیه و خیابان سیمای ایران ساماندهی شد.

منطقه 

زمیــن معــروف بــه گــود آزادی در پــی درخواســت 10
مجموعــه  بــه  محلــه  امنــای  هیــأت  اعضــای 

چند منظوره تبدیل می شود.

منطقه 

برنامه »قرار وسط شــهر« در خیابان انقلاب جنب 6
دانشگاه تهران از ساعت ۱۸ تا ساعت 2۰ برپاست.

منطقه 

پردیس اجتماعی و فرهنگی با اجــرای برنامه های 13
مختلف فرهنگی، ورزشــی، آموزشی، سلامت و... 

در مسیر راهپیمایی برگزار شد.

منطقه 

عملیات آســفالت ۶۸۰ مترمربع از معابر شهری با 19
صرف ۱2۰ تن آسفالت انجام شد.

منطقه 

مرمــت و مناسب ســازی  پیاده روهــای ســاختمان 4
میوه  و تره بار میدان طجرلو انجام شد.

منطقه 

ترمیــم ســقف، دیــوار و کــف کانال هــای جوانــه و 17
ابطحــی در دســتور کار معاونــت فنــی و عمرانــی 

منطقه قرار گرفته است.

منطقه 

عملیات بهســازی آبنمای بوســتان فــدک با نصب 8
تجهیزات به مراحل پایانی نزدیک شد.

منطقه 

۶۰۰ مبلمان پارکی شامل نیمکت، سطل زباله، میز 15
شطرنج، آبخوری و میز پینگ پنگ در بوستان های 

منطقه نصب شد.

منطقه 

3تن از نمایندگان مجمع اســتان تهــران با حضور 21
در منطقه به بازدید از برخی پروژه ها پرداختند.

منطقه 

و 22 نوجوانــان  کانــون  نخبه هــای  جشــنواره 
دانش پژوهــان روباتیــک منطقــه در ســرای محله 

کوهک برگزار شد.

10000
 کارگر در شرکت های 

پیمانکاری برای 
جمع آوری زباله

 مشغول هستند.

700
گرم زباله هر 

شهروند روزانه 
تولید می کند.

 50000
    مخزن زباله 

درحال حاضر در 
سطح شهر جانمایی 

شده است.

311000
کاربر و 3۸هزار کاربر 

فعال در نوماند 
داریم.

5
همت در حال حاضر 

هزینه مستقیم 
جمع آوری پسماند 

تهران است.

1000
تن زباله خشک در 
حال حاضر هر ماه 
جمع آوری می شود.

پریسا نوریگزارش
روزنامه نگار
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در متـرومتـرودیدهشوید
تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو

تبلیغات بدنه قطار
تبلیغات درون واگن ها

1پذیرش آگهی 8 1 9



16

گشت و گذار در مسیر ۹کیلومتری جنوب تهران
ساختابرپروژهباغراهحضرتزهراسبهمرز۹۵درصدرسیدهوتاپایانسالافتتاحمیشود

چهارشنبه  چهارشنبه  2424 بهمن  بهمن 14031403- شماره  - شماره  93289328
بهسازی گلزار شهدا برای نسل آینده ضروری است

اصغر جهانگیر، معاون پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه: حفظ آثار شهدا بر همه ما لازم و ضروری است. در 
این میان، اقدام خوب مدیریت شهری در بهسازی گلزار شهدا یکی از کارهای ارزشمندی است که شهرداری 

آغاز کرده و برای نسل آینده ضروری است.   

طرح جامع حمل ونقل و ترافیک پایتخت بازبینی می شود
میثم نوروزیان، مدیرعامل شــرکت مطالعات جامع حمل ونقل و ترافیک:    طرح جامــع حمل ونقل و ترافیک 
پایتخت یکی از مهم ترین برنامه های این شرکت در سال۱۴۰۴ اســت. این اقدام با همکاری مجامع علمی، 

نهادهای دانشگاهی و شرکت های دانش بنیان انجام می شود و پس از تکمیل  سال۱۴۰۵  به اجرا در می آید.

همسان سازي    سال 99 شــامل بازنشستگان سازمان 
بهزيستي نشد

در سال نخســت اجراي قانون همسان سازي افزايش 
حقوق ها مقرر بود 40 درصد حقوق مشابه هم طراز شامل 
بازنشستگان شود و طي دو سال حقوق بازنشستگان به 
معادل 90درصد شاغلان برسد. به دليل تنوع  شغلی و 
رسته های مختلف در زيرمجموعه بهزيستي از جمله 
بهيار، پرســتار، فيزيوتراپ، مددکار، مدديار معلول  و 
هرآنچه که يک بيمارســتان دارد، براي همه ما جدول 
يكساني از سوي سازمان امور اداری و استخدامی منظور 
شد، در حالي که افزايش حقوق  بازنشستگان آموزش 
و پرورش در رسته آموزشــی و بازنشستگان وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكی در جداول جداگانه 
قرار گرفــت و آنها از افزايش چشــمگيری برخوردار 
شدند. در کل در سال 99 بر اســاس يک جدول، تمام 
بازنشستگان کشــوری از افزايش مناسب برخوردار 
شدند. اکنون درخواســت ما اين است که مسئولان از 
نقش نظارتی خود استفاده کرده  وآنچه را که تصويب 
شده، اما اجرايي نشــده بررســي کند و جلوي اين 
بي عدالتي را بگيرند. چنانچه مشكل تا پايان سال حل 
نشود احتمال دارد از 30 درصد سالهاي بعد نيز محروم 
شويم. در مراجعه به مسئولان صندوق ما را به سازمان 
امور اداري و اســتخدامي ارجاع مي دهند و آنها نيز به 

عكس. لطفا صداي ما باشيد.
جمعي از بازنشستگان سازمان بهزيستی

گودبرداری غيراصولی باعث هدررفت آب در کرمانشاه 
می شود

بيش از يک دهه اســت کــه پيمانــكاران   اقدام به 
گودبرداری های غيرمجاز و غيراصولی می کنند و باعث 
تخريب محيط زيست می شوند. در کرمانشاه با حدود 
10تا 15متر پی کنی به آب می رســند و برای راه اندازی 
کار خودشــان اين آب ها را به داخل جوی های شهری 
پمپاژ می کنند. متأسفانه در چند سال اخير اين پی کنی 
عميق بيشتر شده و عمدتا برای ساختمان های تجاری 
مجوزهايی صادر می شــود که برای پی کنی آن به آب 
رســيده و آب ها را به داخل جوی ها و سطح خيابان ها 
پمپاژ می کنند تا هدر برود که با  ادامه اين روند جدای از 
هدررفت آب ، زمينه فرونشست زمين فراهم می شود.
هرقدر هم به شهرداری و مســئولان منتقل می کنيم 

فايده ای ندارد.
نويدی از کرمانشاه 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبامردم

صفحهآرا:مهردادهاشمیان

کاهش فاصله شــمال و جنوب تهران و 
توسعه و افزايش خدمات رفاهی، اجتماعی، 

فرهنگی، ورزشی و... در مناطق جنوبی، 
شهرداری تهران را بر آن داشت تا ابرپروژه 
باغ راه حضرت زهرا)س( را عملياتی کند؛ 
پروژه ای که 9کيلومتر طول و 34متر عرض 
دارد و باتوجه  به طراحی آن، قرار اســت 

اين پروژه به يک مجموعه گردشــگری 
تبديل شود. شهروندان می توانند پياده 
يا بــا دوچرخه طول اين مســير را تردد 
کنند و از تماشای فضاهای آن لذت ببرند. 
سيدمهدی هدايت، مديرعامل سازمان 

نوسازی در گفت وگو با همشهری آخرين 
وضعيت اين ابرپــروژه را توضيح داده و 
گفته که پيشــرفت فيزيكی فاز اول آن 
به 95درصد رســيده و تا پايان سال به 

بهره برداری می رسد.

زينب زينال زادهگزارش
روزنامهنگار

  فضاسازی روی بام تونل قطار
دهه۹۰مدیرانشــهریقولدادندکهتاسطحفوقانیقطارتهران

-تبریزرابهیکفضایعمومیتبدیــلوازاینظرفیتبرایتأمین
سرانههایموردنیازشهرونداناستفادهکنند.البتهتامدتهااینامرمحقق

نشدواینفضاتوسطافرادآسیبدیدهازجملهمعتادانمتجاهرقرقوبهیک
محوربیدفاعشهریتبدیلشد.درایندورههمکاریمشترکشهرداریتهرانو

راهآهنجمهوریاسلامیایرانزمینهفضاسازیرویبامتونلقطاررافراهمکرد.

   ظرفيت ۲۷هكتاری
طبقهفوقانیتونلراهآهنتهران-تبریزبا۲۷هکتاروسعت

میتواندتأمینکنندهســرانههایخدماتی،رفاهی،ورزشــی،
فرهنگــیو...مناطــق۱۷و۱۸باشــد؛بنابرایــنابرپــروژهباغراه

حضرتزهرا)س(کلیدخوردوباتوجهبهوســعتطرح،مقررشددرچندفازاجرا
شود.فازاولآنبهطول۹کیلومترتاپایانسالبهبهرهبرداریمیرسدوعملیاتاجرایی
فازدومهمبهطول۷۰۰مترسالآیندهآغازوپروژهبهبوستانولایتمتصلمیشود.

   پيوستگی مسيرها
مسیردوچرخهدرپروژهباغراهحضرتزهرا)س(بهصورتپیوسته
استواینمسیرهیچاتصالوتقاطعیبامعابرندارد.شهروندانمیتوانند
حرکتخودرابادوچرخهازمیدانشهدایمدافعحرمدرمنطقه۱۷آغاز
کنندودرمسیرپلنورددرمنطقه۱۸خاتمهدهند.درحاشیهاینمسیرحدود
۳۰هزارمترمربعمسیرپیادهرویپیشبینیشدهکهاینمسیرهمپیوستهاستوعابران

دغدغهایبرایمواجههباوسایلنقلیهاعمازموتوروخودرونخواهندداشت.

  ارائه خدمات متنوع
درمجموعهگردشگریباغراهحضرتزهرا)س(علاوهبر
فضاهایعمومیومســیرپیادهرویودوچرخهسواری،
حــدود۲۸هزارو۵۰۰مترمربعفضایمســقفبرایارائه
خدماتفرهنگی،فراغتی،ورزشــی،آموزشی،بهداشتی
و...پیشبینیشدهاســت.باتوجهبهموقعیتجغرافیایی
پروژهونیازشهروندان،پارکینگیباظرفیت۳۵۰۰دستگاه
خودرو،طراحیواجراشدهاست.درواقعاینپروژهپساز
بهرهبرداریکاملقطعابهمحلبرگزاریرویدادهایبزرگ

ملیومذهبیتبدیلمیشود.

۹
کیلومتر

۷۰۰
متر

۳۰
هزار

۳۵۰۰
ظرفیت

طول پروژه باغ راه 
حضرت زهرا س است.

 از پروژه سال آینده با اتصال
 به بوستان ولایت

 به بهره برداری می رسد.

مترمربع مسیر پیاده روی 
پیش بینی شده است.

پارک خودرو در پروژه 
تامین شده است.

این پروژه به پیشرفت
۹5 فیزیکی رسیده است.

درصد فضای تفریحی - فراغتی             ۲۴5۰مترمربع

 اهم فضاهای 
پیش بینی شده

فضای تجاری              ۶۸5۹مترمربع

فضای ورزشی              ۴۶۳5مترمربع

فضای فرهنگی              ۸۸5۶مترمربع
فضای آموزشی              ۱۶۰۲مترمربع
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قند تلخ
بار اقتصادی دیابت در ایران 10 میلیارد  دلار است  که با مدیریت آن می توان حوزه سلامت را متحول کرد

اگر هزینه های دیابت کنترل شود
بار اقتصادی دیابت بر نظام سلامت و بودجه کشور بسیار زیاد است و اگر متولیان این حوزه موفق 
به کاهش این هزینه ها و خسارت های ناشی از آن شوند و بخشی از این 10میلیارد دلار را آزاد کنند، 
به طور ملموس می توان اقدامات مهمی را برای ارتقای حوزه بهداشت و سلامت کشور انجام داد که 

ازجمله آنها می توان به موارد زیر اشاره کرد: 

زیرساخت های بهداشتی
با این بودجه می توان 200بیمارستان مدرن با هزینه متوسط   هر بیمارستان حدود 50میلیون 1

دلار ساخت. همچنین می توان 2000کلینیک مراقبت های اولیه برای افزایش دسترسی به مراقبت های 
پیشگیرانه احداث و تجهیز کرد.

آموزش پرسنل پزشکی
ارائه آموزش 30هزار کارمند مراقبت های بهداشــتی در زمینه پیشــگیری و مدیریت 2

بیماری با چنین بودجه ای میسر می شود.

تجهیز تخت های بیمارستانی
هزینه هر تخت بیمارســتانی کامــا مجهز بــا امکاناتی ازجمله سیســتم های 3

مانیتورینگ، ونتیاتورها و تجهیزات ضروری، چیزی حدود 50هزار دلار است و با کاهش 
بار اقتصادی دیابت می توان تجهیز 200هزار تخت بیمارستانی را محقق کرد که به طور 
قابل توجهی ظرفیت بیمارستان ها به ویژه در بخش های مراقبت های ویژه و تخصصی را 

بهبود می بخشد.

ساخت خانه های بهداشت  
هزینه هر خانه بهداشــت چیزی حدود 500هزار دلار برآورد می شــود و 4

با این بودجه ساخت 20هزار خانه بهداشــت با قابلیت های تشخیصی، مراقبت 
بارداری و نظارت بر بیماری های مزمن در سراســر مناطق روســتایی محقق 
می شود. خانه های بهداشت فشار بر بیمارستان ها را کاهش می دهند و منجر به 

پیشگیری از بیماری ها یا تشخیص زودهنگام آنها می شوند.

برنامه های ملی پیشگیری از بیماری
هزینه سالانه برای کمپین های فراگیر در سراسر ایران چیزی حدود 5

200میلیون دلار برآورد می شود. کمپین هایی برای تغذیه سالم، ورزش و 
غربالگری ها، آموزش بهداشت مدارس، آموزش به پزشکان عمومی و حتی 
راه اندازی سامانه های حوزه سامت برای ردیابی و آموزش بیماری ها که 
با کاهش بار اقتصادی دیابت می توان برای 5سال بودجه آن را در اختیار 
داشت. اجرای برنامه های پیشگیری از بیماری های غیرواگیر می تواند 

از مرگ 549هزار نفر جلوگیری کند.

نوسازی تجهیزات پزشکی 
هزینه ارتقای تجهیزات بیمارستانی برای مواردی 6

ازجمله CT ،MRI اسکنر و تجهیزات آزمایشگاهی در هر 
بیمارستان چیزی حدود 20میلیون دلار برآورد می شود. 
ارتقای تجهیزات برای 500بیمارستان با بودجه صرف شده 
بابت کنترل دیابت و آسیب های ناشی از آن امکان پذیر 

است.

سرمایه گذاری در فناوری 
هزینه سیستم جامع اطاعات ملی سامت 7

چیزی حدود یک میلیارد دلار برآورد می شــود که 
براســاس آن می توان توســعه پرونده الکترونیک 
سامت، دورا پزشکی)پزشکی از راه دور( ، ابزارهای 
تشــخیصی مبتنی بر هوش مصنوعی را محقق 
کرد و ارائه خدمات بهداشــتی به ویژه در مناطق 

دورافتاده را توسعه داد.

تغذیه

7خطر بیخ گوش افرادی 
که زیاد می خوابند

خواب، یکی از ضروری تریــن نیازهای بدن برای 
بازســازی انرژی و حفظ سامت اســت؛ اما مثل 
ســایر جنبه های زندگی، تعــادل در آن اهمیت 
ویژه ای دارد. براساس پژوهش ها، خوابیدن بیش 
از حد )معمولا بیش از 9ساعت در شبانه روز برای 
بزرگســالان( می تواند تأثیرات منفی بر سامت 

جسمی و روانی داشته باشد.
میزان خواب مورد نیاز افراد بســته به سن، سبک 
زندگی و شرایط جســمی آنان متفاوت است؛ اما 
به طور کلی بزرگسالان به ۷ تا 9 ساعت خواب در 
شــبانه روز نیاز دارند. خوابیدن بیش از 9 ساعت 
در شب یا داشتن چرت های طولانی در طول روز 
می تواند نشانه ای از یک مشکل باشد که بر سامت 

فرد تأثیر منفی می گذارد.
خیلی از افراد تصور می کنند زیاد خوابیدن برای 
سامت قلب و مغز مفید است یا به بدن این امکان 
را می دهد که خود را ریکاوری کند و آن را افتخار 
خود می دانند که شــام  نخورده می خوابند که از 
قافله خواب عقب نمانند و خســتگی  روزانه شان 
رفع شــود؛ غافل از اینکه افراط در خوابیدن هم 
ضررهای متعــددی دارد؛ به خصوص برای قلب و 
مغز. در این گزارش، به بررســی خطرات ناشی از 

خواب طولانی مدت می پردازیم.

   افزایش خطر بیماری های قلبی و عروقی:  
مطالعات نشان می دهد افرادی که به طور مداوم 
بیش از 9ساعت می خوابند، نسبت به کسانی که 
۷ تا ۸ ســاعت خواب دارند، 34درصد بیشتر در 
معرض بیماری های قلبی قرار می گیرند. خواب 
طولانی مدت ممکن است با ایجاد التهاب در بدن، 
افزایش فشــارخون و اختال در سوخت و ســاز 

چربی ها، سامت قلب را تهدید کند.

    اختلال در متابولیســم و خطر دیابت:  
مطالعات نشان داده که هم کم خوابی و هم خواب 
بیش از حد می توانند خطر ابتا به دیابت نوع2 
را افزایش دهند. خواب زیاد با کاهش حساسیت 
به انسولین و اختال در تنظیم قندخون مرتبط 
اســت. تحقیقات انجمن دیابت آمریکا نشــان 
می دهد که خــواب بیش از حد، خطــر ابتا به 
دیابت نــوع2 را تا 50درصــد افزایش می دهد. 
این مســئله ناشــی از کاهش فعالیــت بدنی و 
اختال در ترشــح هورمون های مرتبط با اشتها 

و سوخت و ساز است.

     افزایش وزن و چاقی: کم تحرکی ناشــی 
از خواب طولانی باعــث کاهش مصرف انرژی و 
کُند شدن متابولیسم می شود. افرادی که بیش از 
9ساعت می خوابند، 2۱درصد بیشتر در معرض 
چاقی قرار دارند. دلیلش هم این است که فردی 
که روزانه مثا ۱0ساعت می خوابد، زمان کمتری 

برای فعالیت بدنی یا پیاده روی خواهد داشت.

    کاهــش عملکرد مغــز و ضعف حافظه:  
افرادی که زیــاد می خوابند، ممکن اســت در 
طول روز در تمرکز، حل مسائل و یادگیری دچار 
مشکل شــوند. خواب طولانی می تواند عملکرد 
شــناختی را کاهش و در بلندمدت خطر ابتا به 

بیماری هایی مانند آلزایمر را افزایش دهد.

     تأثیر منفی بر سلامت روان:  خواب بیش 
از حد با اختــالات خلقی مانند افســردگی و 
اضطراب مرتبط است. در برخی موارد، افسردگی 
خود عامل خواب طولانی است و در موارد دیگر، 
خواب زیاد باعث تشــدید احســاس خستگی و 
بی حوصلگی و حتی افســردگی می شــود. یک 
پژوهش در دانشــگاه کمبریج نشــان داده که 
۱5درصد از افراد مبتا به افسردگی، خوابی بیش 
از حد طبیعی دارند. معمولا افراد افسرده تمایل 
بیشتری به خوابیدن مدام دارند که این موضوع 
می تواند یک چرخه معیوب ایجاد و شرایط روانی 

را وخیم تر کند.

    خطر مــرگ زودرس:  بررســی داده های 
چندین مطالعه بین المللی حاکی از آن اســت 
که خوابیدن طولانی مدت )بیش از 9ســاعت( 
با 20درصد افزایش خطــر مرگ زودرس همراه 
اســت. اگرچه این ارتباط ممکن است ناشی از 
بیماری های زمینه ای باشد که خود عامل خواب 
زیاد هســتند، اما اصاح الگوی خواب همچنان 

به عنوان یک عامل پیشگیرانه توصیه می شود.

   افراد میانسال بیشتر مراقب باشند
خواب طولانی در افراد میانسال )بالای 45سال( 
می تواند خطرات بیشــتری نسبت به جوان ترها 
داشته باشد. چون با افزایش سن، بدن تغییرات 
فیزیولوژیکی را تجربه می کند که باعث می شود 
تأثیرات خواب طولانی مدت بیشتر شود. افزایش 
خطر بیماری های قلبی و سکته، تشدید مشکات 
شــناختی به علت کاهش عملکرد مغز، افزایش 
وزن به دلیل بی تحرکی، ابتا بــه بیماری هایی 
مانند دیابت نوع2 و افزایش احساس افسردگی 
و انزوا مهم ترین خطرات خواب بیش از 9ساعت 
در این گروه سنی هستند. خواب بیش از حد در 
این سن می تواند نشانه یا عامل افسردگی باشد، 
به خصوص اگر بــا کاهش تعامــات اجتماعی 

همراه باشد.

 5شیرینی جایگزین 
زمستانی

زمانی که صحبت از مصرف 
جایگزین های قند ســالم 
به جای شکر تصفیه شده 
شــیرینی های  بــرای 
زمستانی می شود، برخی 
از مهم ترین گزینه ها برای 
شما شــیرین کننده های 
طبیعــی هســتند. این 
شیرین کننده ها علاوه بر 
کمک به طعم های مختلف 
در دستورالعمل های غذایی 
شما در طول زمستان، یک 

جزء تغذیه ای نیز دارند. 

خرما 
خرما سرشار از فیبر و مواد 
مغذی ضروری مانند پتاسیم 
است و برای افزودن شیرینی 
بدون افزایش شدید سطح 

قند خون عالی است.

شکر نارگیل
این گیاه از شیره گل های 
نخــل نارگیل به دســت 
می آید و دارای طعم شیرین 
کاراملی و شاخص گلیسمی 

بسیار پایین است. 

شربت افرا
 از شــیره درخت افرا قند 
درست می شود  و شربت 
افرای خالص چیزی است 
که باید به دنبال آن باشید تا 
طعم و مزه و فواید سلامتی 
آن را به دســت 

آورید.
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80درصد مرگ ومیرها در کشــور ناشــی از 
بیماری های غیرواگیــر ازجمله دیابت، چاقی، 
فشارخون و... اســت؛ بیماری هایی که شیب 
صعودی آنها به چالش جدی نظام سلامت بدل 
شــده و هزینه قابل توجهی از بودجه سلامت 
کشور را می بلعد. سال 98هزینه سالانه درمان 
بیماری های غیرواگیر رقمــی حدود 45هزار 
میلیارد تومان بود و در 1401این رقم به 65هزار 

میلیارد تومان رسید. آمار جدیدتری هم درباره 
هزینه های افزایش یافتــه درمان بیماری های 
غیرواگیر اعلام نشده اما براساس یک مطالعه 
انجام شده با عنوان »بار اقتصادی دیابت نوع 
2در ایران« که سال 2022منتشر شده هزینه 
تحمیلی دیابت بر بودجــه به 2.9میلیارد دلار 
رسیده اســت؛ عددی که البته واقعی نیست 
و براساس شــاخص PPP به بیش از 10میلیارد 
دلار می رســد. شــاخص PPP قدرت خرید 
براساس ارزش نسبی ارز در هر کشوری است 
که طبق تورم و تحریم های بین المللی در ایران 
و همچنین یارانه درنظر گرفته شده در بخش 

دولتی، هزینه های مســتقیم و غیرمستقیم 
دیابت را بیش از 3برابر رقم واقعی کرده است. 
یعنی دولت در برابر برخی کالاها سوبســید 
ارائه می کند تا منجر به تعادل در قدرت خرید 
شود اما با شــاخص  PPP با ضریب افزایشی 
بار اقتصادی هزینه ها بیشــتر می شود؛ هزینه 
قابل توجهی که با پیشــگیری از افزایش آمار 
آن، می توان تحول و توسعه در سایر بخش های 
نظام ســلامت ازجمله تقویت زیرساخت های 
بیمارستانی، توسعه شبکه بهداشت، کمپین های 
آگاهی بخش و آموزش پرسنل بهداشتی و... را در 

ابعاد قابل توجهی محقق کرد.

مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

آمار مبتلایان 
براســاس آخرین مطالعات انجام 
شده )2022میلادی( آمار مبتلایان 
به دیابــت در ایران براســاس 
قند خون ناشتا حدود 14.15درصد 
جمعیت بالای 25سال را تشکیل 
می دهد. اما براساس یک شاخص 
دیگر یعنی هموگلوبین ای وان سی 
17.8درصــد جمعیــت بالای 
25سال مبتلا به دیابت هستند. 
آمار مبتلایان به پیش دیابت هم 
24.79درصد پیش بینی می شود 
و نکته قابل تامل اینکه ســالانه 
چیزی حدود 200 تا 500هزار نفر به 
جمعیت دیابتی ها اضافه می شوند. 
دیابت نوع 2 در آن سال باعث مرگ 
62726نفر شد که 14278مورد 
آن مستقیماً به دلیل ابتلا به همین 
بیماری جان خود را از دست دادند.

5عامل خطر

سبک زندگی 
 شامل فعالیت بدنی کم

و افزایش مصرف مواد غذایی 
فرآوری شده و شیرین

چاقی
طی چند دهه اخیر شمار افراد چاق در ایران ۵/۵ برابر و تعداد افراد 

دارای اضافه وزن، 3/5 برابر شده است. تحقیقات نشان می دهد که 
افراد چاق، ۸۰ برابر بیشتر از افراد با BMI کمتر از ۲۲ در معرض ابتلا 

به دیابت نوع ۲ هستند.

عادات غذایی
رژیم های غذایی سنتی که از محصولات 

تازه تهیه می شد، اکنون با فست فودها و 
میان وعده های شیرین جایگزین شده اند.

عدم مراقبت های پیشگیرانه
انجام نشدن غربالگری ها 

و کمپین های آگاهی 
می تواند در ابتلای بیشتر 

جامعه به دیابت مؤثر باشد.

سالخوردگی 
به طور طبیعی افراد در سنین 

بالا مستعد ابتلا به دیابت 
نوع 2هستند.

کارشناسان اقتصادی حوزه سامت بارها 
بر اجــرای طرح های پیشــگیرانه و افزایش 
سواد ســامت درباره بیماری های غیرواگیر 
تأکید کرده اند؛ ازجمله اطاع سبک زندگی 
که در مرحله اول کاهش عوامل خطر رفتاری 
ازجمله تغذیه نامناسب، مصرف سیگار و الکل 
و فعالیت بدنی است. درواقع شواهد علمی بسیار 

جدی وجــود دارد که اصاح شــدن هــر کدام از 
این عوامل خطر تا حدود خیلی زیــادی می تواند از 

هزینه های بعدی جلوگیری کنــد و مطالعات در ایران 
و نتایج آن را ثابت کرده اســت. یعنــی مداخات ارزان و 

هزینه  اثربخشی وجود دارد که اگر روی آنها سرمایه گذاری 
شــود هم منجر به کاهش هزینه درمان و هم بازگشت سرمایه 

خواهد بود. به عنــوان مثال، اگر روی افزایــش فعالیت بدنی یک 
 ریال سرمایه گذاری شود تا 36برابر بازگشت سرمایه را رقم می زند.

چه باید کرد؟ 

درباره بیماری دیابت، بیشترین بار اقتصادی درباره نارسایی های 
کلیوی رقم می خورد و اگر در زمینه پیشگیری موفق عمل شود، 
به میزان قابل توجهی از عوارض این بیماری جلوگیری خواهد 
شد. در رتبه بعدی اختلال بینایی، بیماری های قلبی، اختلال 
اعصاب یا نوروپاتی هم از عوارض جدی دیابت هستند و بار 
اقتصادی این بیماری را افزایش می دهند. عوارضی ازجمله 
زخم پای دیابتی هم یکی دیگر از بخش های مهم هزینه ساز 
این بیماری است. این موارد فارغ از هزینه های مستقیم شامل 
بستری شدن، داروها و خدمات سرپایی، بودجه نظام سلامت 

را تحت تأثیر قرار می دهند.

عوارض دیابت

عسل
عسل یک شیرین کننده 
کلاســیک اســت که 
به خوبی با دســرهای 
زمســتانی ماننــد 
کیک، انــواع پای و 
سنتی  شیرینی های 

ترکیب می شود. 

سبک زندگی
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 گران شــدن دلار و طلا، بســیاری از ما را 
دچار ترس از آینده کرده است. ناامیدانه به 
قیمت ها نگاه می کنیم و خود را از آرزوهایمان 
دور می بینیم. بســیاری از ما نگران وضعیت 
قیمت کالاهای اساسی مانند داروی بیماران 
صعب العلاج هســتیم و اکثرا هم دلمان شور 
آینده فرزندانمان را می زند. فضای مجازی و 
روایت ها و تحلیل های پرشمار و بی نام و نشان 
در آن هم به این دل آشوبی مان دامن می زند. 
کافی است که یک ساعت در این فضا پرسه 
بزنید، درجه وحشت چندین برابر می شود. اما 
میان این موج بلند ناامیدی چه باید کرد؟ در 
منجلاب آن غوطه ور و افسرده و خموده شد یا 
باید مقابل آن ایستاد و برای زندگی تلاش کرد؟ 
لعیا فهمیده، روانشناس اجتماعی در گفت وگو 
با همشهری راهکارهایی را  ارائه داده  که در 

ادامه می خوانید:

نبرد با ناامیدی
 چند راهکار برای مقابله با ناامیدی و یأس ناشی از شرایط اقتصادی سخت 

که روانشناسان پیشنهاد می دهند

فهیمه طباطباییگزارش
روزنامه نگار

4هزار دانشجو به عمره مفرده می روند
امســال از بین ۱۳۰ هزار نفر ثبت نام کننده برای تشــرف به 
حج عمره، اسامی 4هزار نفر انتخاب شده است؛ این را رئیس نهاد 
نمایندگی رهبری در دانشگاه ها، حجت الاسلام مصطفی رستمی 
گفته اســت. وزیر علوم، تحقیقات و فناوری نیز که به سرزمین 
وحی ســفر کرده اســت، در دفتر نمایندگی بعثه مقام معظم 
رهبری در مدینه در نشست با مدیران و روحانیان کاروان های 
دانشگاهیان، قول پیگیری افزایش تعداد سهمیه عمره دانشجویی 
را داد. حسین سیمایی صراف گفته است که ما باید تسهیلات 
بدهیم و هرچند افزایش تسهیلاتی که داده می شود سخت است 
اما اگر بتوانیم زمان سفر را کمتر کنیم، می توانیم تعداد و رقم آن 
را افزایش دهیم. مسئول دفتر نمایندگی بعثه مقام معظم رهبری 
حجت الاسلام والمسلمین نجفی روحانی نیز در مدینه در این 
نشست گفته که فضای امروز در عربستان نسبت به دهه گذشته 
برای انجام اعمال عمره و زیارت ها مناسب تر شده و وزیر علوم هم 
در هیأت دولت با پشتیبانی از عمره دانشجویی به افزایش تعداد 

دانشجویان و گسترش این موضوع کمک خواهد کرد.

جزئیات تازه از کنکور 1404
حسن زارعی، رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت وزارت 
آموزش و پرورش گفــت: در کنکور ۱4۰4، ســوابق تحصیلی 
دانش آموزان سهم 6۰درصدی خواهد داشت که شامل دروس 
عمومی و تخصصی پایه های یازدهم و دوازدهم است. وی افزود: 
سهم نمره کل سابقه تحصیلی پایه های یازدهم و دوازدهم نظام 
6.۳.۳در گروه های آزمایشــی اصلی علوم ریاضی و فنی، علوم 
تجربی و علوم انسانی آزمون سراسری سال ۱4۰4به ترتیب به 
میزان 2۰و 4۰درصــد )در مجموع 6۰درصــد( با تأثیر قطعی 
است. زارعی همچنین بیان کرد: ۱۰تا ۱۱درس در پایه دوازدهم 
و به همیــن تعداد در پایــه یازدهم در ســال تحصیلی جاری، 
امتحان نهایی خواهند داشــت و نمرات این دروس برای کنکور 
۱4۰4درنظر گرفته می شود. تأکید داریم که تعداد دروس عمومی 
و سهم آنها برای ایجاد ســوابق تحصیلی کاهش نیافته است. او 
درباره تأثیر معدل پایه دهم در کنکور نیز گفت: تصمیم گیری 
نهایی درباره زمان اجرای حذف امتحانــات نهایی پایه دهم در 
نخستین جلسه شورای عالی آموزش و پرورش انجام خواهد شد.

حج

آموزش

صفحه آرا: علی حسنی

داده نما

وام ازدواج 300میلیون شد
وام ازدواج برای ســال ۱4۰4افزایش پیدا کرد و این خبر 
خوبی می تواند باشد برای کســانی که قصد ازدواج دارند. 
معاون امور جوانان وزیــر ورزش و جوانان در این باره گفته 
است: در ســال آینده مبلغ مصوب »وام ازدواج« برای افراد 
بالای 2۵ سال، ۳۰۰ میلیون تومان است. علیرضا رحیمی، 
معاون امور جوانان هم با بیان اینکه سختگیری های عجیب 
و غریب برای ضامن های جوانان متقاضــی وام قابل قبول 
نیســت، جزئیاتی از ارائه وام ازدواج اعلام کرده که در زیر 

آمده است.

جشنواره قصه گویی؛ ۲۷ تا ۳۰ بهمن در یزد
حامد علامتی، مدیرعامل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان: بیست و ششمین جشنواره قصه گویی 
از ۲۷ تا ۳۰ بهمن با شعار »راز قصه ها  ساز زندگیست« در یزد برگزار می شود. حدود ۳۴ هزار قصه ثبت شده 

است و هیأت داوران پس از داوری در بخش ملی و استانی نهایتاً به ۶۰۰ قصه رسید. 

محفل قرآنی امام زمانی ها در جمکران برگزار می شود
حجت الاسلام محمدجواد امینی، مســئول مرکز رسانه اداره کل تبلیغات اسلامی اســتان قم: محفل قرآنی 
امام زمانی ها، با حضور حجت الاســلام غلامرضا قاســمیان و حامد شــاکرنژاد همزمان با شــب نیمه شــعبان 

پنجشنبه ۲۵ بهمن ماه از ساعت ۲۰ در صحن اصلی مسجد مقدس جمکران برگزار می شود. 

فضای مجازی را حساب شده رصد کنیم
صحبت کردن درباره امیدواری و حتی مبارزه با ناامیدی در چند سال اخیر 
به ویژه حالا که دلار روزانه گران می شود و معلوم نیست چه زمانی این روند 
متوقف شود، نه تنها آسان نیست بلکه می تواند عده زیادی را خشمگین تر کند. 
اما واقعیت این است که غوطه ور شدن در ناامیدی،  بستن  روزنه های امیدواری 
و نشــخوار فکری در این باره می تواند ضربات جبران ناپذیر روحی و جسمی 
به بار بیاورد. شبکه های اجتماعی دره ناامیدی را عمیق تر و پهناورتر می کند و 

همه  چیز را از دست رفته و تمام شده نشان می دهد.
به طور نمونه، کافی است در اکسپلورر اینستاگرام یک کارشناس طلا و دلار را 
دنبال کنید، بعد از آن ده ها کارشناس به شما پیشنهاد می شود که رو به دوربین 
نشسته و در قالب کارشناس، دائم شما را تشویق به تبدیل داشته هایتان به طلا 
و دلار و... می کنند و می گویند که اگر این مســیر را نروید، بازنده هستید. از 
خودتان بپرسید این رصد مجازی دائم و لحظه ای چنین صفحاتی، چه تأثیری 

برای شما دارد؟ اگر مضرات آن از فوایدش کمتر است آن را محدود کنید.

لزوم محافظت از کودکان در برابر اخبار بد
مرتضی افسری، مشاور و روانشــناس هم از لزوم محافظت از کودکان و 
نوجوانان در مقابل اخبار منفی می گوید. او معتقد است که نباید والدین 
دائم درباره گرانی و تورم، قیمت ها و... در حضور کودکان و نوجوانان خود 
صحبت کنند. مثلا اینکه دلار چه قیمتی شده، گوشت و حبوبات چند 
اســت یا طلا از مرز فلان قیمت عبور کرده، اطلاعات غیرضروری برای 
کودک و نوجوانی است که باید دغدغه ذهنی اش، تلاش، یادگیری، بازی و 
خوشحالی باشد. ما با والدینی روبه رو هستیم که دائم درباره این اخبار در 
جمعی که فرزندانشان حضور دارند، صحبت می کنند و کاملا ناآگاهانه در 

آنها بذر استرس و اضطراب می آفرینند.
والدین باید از این کار بپرهیزند و حتی اگر فرزندشان از طریق جامعه یا 
گروه دوستی از این اطلاعات باخبر شد، تلاش کنند به او آرامش ذهنی 
دهند و اجازه ندهند در موضوعی که او هیچ نقش و توانایی در بهبودش 
نمی تواند داشته باشد، غوطه ور شود و تنش ذهنی جدیدی را تجربه کند.

ورزش کــردن ابزاری اســت در مقابل ناامیــدی و یأس. این 
توصیه ای است که اغلب روانشناسان آن را پیشنهاد می کنند. 
لعیا فهمیده، روانشــناس دراین باره می گوید: این توصیه در 
این روزها خیلی کلیشه ای و پیش پا افتاده به نظر می رسد اما 
واقعیت این است که ورزش کردن، نظم و آرامش ذهن را برای 

تصمیم گیری درست و ســنجیده بالا می برد و کمک می کند 
استرس کمتر شود و قلب منظم و بهتر کار کند. تأکید داریم که 
استرس برای سلامت جسم به شدت خطرناک است و باید با یک 
روتین منظم ورزشی تا حد امکان آن را کاهش داد. ورزش کردن 
بزرگ ترین داروی آرامبخش برای ذهن و بدن به حساب می آید.

ورزش کنید

۳۰۰میلیون تومان
وام ازدواج افراد بالای ۲۵سال

94۷,9۳1نفر
در نوبت وام ازدواج

4۰6,۷۳4
تعداد وام های داده شده در سال جاری

۲۷۰همت
برای پرداخت وام ازدواج در سال آینده
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حمایت بنیاد ملی نخبگان از دانشجویان برتر  معلول

ســعید خدایگان، قائم مقام بنیاد ملی نخبگان:  این بنیاد موظف اســت اســتعدادهای برتر را فــارغ از وجود 
محدودیت های ناشی از معلولیت جسمی شناسایی و حمایت کند. در راستای حمایت از جامعه معلولان در 

همایش ملی نخبگان برای نخستین بار نمایندگانی از دانشجویان برتر معلول دعوت می شوند.

اطمینان مردم از امنیت حریم خصوصی
محمدرضا عــارف، معــاون اول رئیس جمهــور:  باید ایــن اطمینــان را به همه مــردم بدهیم کــه امنیت حریم 
خصوصی و داده های آنها با دقت حفظ می شود. حریم خصوصی در فضای فناوری های نوین، مسئله بسیار 

مهمی است که ممکن است مایه نگرانی هموطنان باشد.

هوش مصنوعی ، 2 سیمرغ گرفت
هوش مصنوعی به عنوان یک ابزار نوین تغییرات عمیقی در صنعت سینما ایجاد کرده است

ساسان شادمان منفردگزارش
روزنامه نگار

هوش مصنوعی

دستاورد

پاسخ عجیب آلتمن به پیشنهاد ماسک
گروهی از سرمایه گذاران به 
رهبری ایلان ماســک حدود 
97.4میلیارد دلار برای خرید 
شرکت توسعه دهنده هوش 
مصنوعی OpenAI پیشنهاد 
داده اند. مارک توبروف، وکیل ماســک، ماســک و اســتارت آپ 
هوش مصنوعی آنها با نام xAI و کنسرســیومی از شــرکت های 
سرمایه گذاری می خواهند کنترل سازنده ChatGPT را در دست 
بگیرند و آن را به عنوان یک آزمایشگاه تحقیقاتی غیرانتفاعی معرفی 
کنند. اما ســم آلتمن، مدیرعامل OpenAI به سرعت پیشنهاد 
ناخواسته ماسک را رد کرد و گفت: »نه متشکرم، اما اگر بخواهید 
توییتر یا همان ایکس را به قیمت 9.74میلیارد دلار می خریم.« 
ماســک توییتر را که اکنــون ایکس نامیده می شــود، به قیمت 
44میلیارد دلار در سال2022 خریداری کرد. ماسک و آلتمن با هم 
در راه اندازی OpenAI در سال2015 همکاری کردند و بعدا بر سر 
اینکه چه کسی باید آن را رهبری کند به رقابت پرداختند. از زمانی 
که ماسک از هیأت مدیره آن در سال2018 استعفا داد، درگیری 

طولانی مدت بر سر هدایت این استارت آپ داشتند.

اوضاع خراب هارلی-دیویدسون
گزارش سالانه هارلی-دیویدسون برای سال۲۰۲۴ منتشر 
شد که ارقام در آن چندان امیدوارکننده به نظر نمی رسد. 

این گزارش نشان می دهد که آنها کاهش ۶۰درصدی درآمد 
مربوط به موتورسیکلت ها را ثبت کرده اند و در آخرین 3 ماه 
نسبت به همین دوره در سال۲۰۲3میلادی، ۵3 درصد کمتر 

موتورسیکلت فروخته اند. اصلی ترین دلیل این سقوط، 
ناپایداری اقتصادی و نرخ بهره وری بالا می تواند باشد. در عین 
حال نباید فراموش کرد که رقبا هم بیکار نبوده اند و رشدشان 

باعث افول هارلی-دیویدسون افسانه ای شده است.

عکس نوشت

اینفوگرافیک

گوشی تاشوی اوپو هم به بازار می آید
شــرکت اوپو به زودی از گوشــی تاشــوی خــود رونمایی 
خواهد کرد. برخی از مشخصات این گوشــی را که با تراشه 

اسنپ دراگون8الیت عرضه می شود ملاحظه می فرمایید.

صفحه آرا: مجید اصغری

صفحه نمایش
8.12اینچ

رم
16گیگابایت

حافظه
256و 512گیگابایت

و یک ترابایت

رزولوشن
2440×2268پیکسل

باتری
5600میلی آمپر ساعت

دوربین اصلی
50مگاپیکسل

دوربین سلفی
8مگاپیکسل

بزرگ ترین جشن ســینمایی کشور 
دوشنبه شــب در مرکز همایش های 
میلاد  برج  بین المللی 
تهران به پایان رسید. 
در کنار اوج جذابیت 
و هیجان در صنعت 

ی  ســینما

کشور، موضوع اســتفاده از فناوری و 
دانش روز نیز مورد توجه قرار گرفت. در 
همین راستا، حسین افشین، همزمان با 
اختتامیه چهل وسومین جشنواره فیلم 
فجر با اشــاره به اهمیت همسوشدن 
فعالیت های سینمایی کشور با روند رشد 
فناوری های روز صنعت سینما در دنیا 
از حمایت ویژه معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیــان معاونت علمی 
از فیلم هــای منتخب 
حاضر در جشــنواره 
که در مراحل ساخت 
از فنــاوری هــوش 
مصنوعی بهره  برده اند، 

خبر داد.

جایزه ویژه معاونت علمی برای 2 فیلم
به گفته معــاون علمی و فنــاوری رئیس جمهور 
پس از بررســی های تخصصــی صورت گرفته بر 
آثار به نمایش درآمده در بخش ســودای سیمرغ 
چهل و سومین جشــنواره فیلم فجر، جایزه ویژه 
فناوری معاونت علمی برای اســتفاده از فناوری 
هوش مصنوعی و واقعیت افزوده به گروه های  هوش 
 مصنوعی برای 2 فیلم »موسی کلیم الله« و »صیاد« 
تعلق گرفت. افشین گفت: »ما در معاونت علمی و 
فناوری به عنوان نهاد متولی هوش  مصنوعی بر خود 

لازم می دانیم که از این جریان نوظهور در 
صنعت سینما حمایت کنیم و همانگونه 
که براساس رســالت خود در توسعه 

زیست بوم نرم و خلاق با شرکت در 

بخش »تجلی اراده ملی« این دوره از جشــنواره 
تلاش کردیم تا حامی آثار برگزیده باشیم درنظر 

داریم تا گرنت)بودجه پژوهشــی( ویژه ای را 
برای استفاده از فناوری هوش مصنوعی 

در آثار منتخب به نمایش درآمده 
در بخش سودای سیمرغ 

جشنواره فجر اهدا 
کنیم.«

هوش مصنوعی در سینما
در دنیای امروز هوش مصنوعی به عنوان یکی 
از ابزارهای نوین در بســیاری از صنایع نقش 
بســزایی ایفا می کند و صنعت ســینما از این 

قاعده مستثنی نیســت. از پیش تولید گرفته تا 
پخش نهایی فیلم هوش مصنوعی به هنرمندان، 

کارگردانان و تیم های تولید کمک می کند تا فرآیند 
ساخت فیلم را بهبود بخشند، به داستان های نوآورانه 

دست یابند و تجربه بصری تماشــاگران را به سطح 
جدیدی ارتقا دهند.

تولید و جلوه های ویژه
اســتفاده از الگوریتم های یادگیری عمیق و 
شبکه های عصبی باعث شده تا امروزه امکان 
ایجاد انیمیشن های بسیار واقعی و شبیه سازی 
صحنه های پیچیــده در فیلم هــای گوناگون 

سینمایی به راحتی فراهم شود.
 همچنیــن هــوش مصنوعی در بهبــود کیفیت 
تصاویــر، افزایش وضوح، اصــلاح رنگ ها و حتی 
ایجاد جلوه های ویژه ای کــه پیش تر تصورش هم 

دشوار بود، نقش مهمی ایفا می کند.

پیش تولید و داستان سرایی
الگوریتم های پیچیده با تجزیه و تحلیل داســتان های موفق 
گذشته، الگوهای مشترک را استخراج  و به نویسندگان در خلق 
داستان هایی جذاب و مخاطب پسند کمک می کنند. برخی از 
نرم افزارهای هوشمند حتی می توانند پیشنهادهایی برای بهبود 

سناریو ارائه دهند یا نقاط ضعف داستان را شناسایی کنند.

پس تولید و تدوین
نرم افزارهای تدوین هوشمند می توانند به طور خودکار بهترین نماها 
را انتخاب و به تدوینگران در زمانبندی و سازماندهی محتوا کمک 
کنند. این ابزارها با تحلیل حجم عظیمــی از داده های تصویری 
قادرند الگوهای مناسبی را تشخیص دهند و به کارگردانان در ایجاد 

ریتم و هماهنگی مناسب در فیلم یاری رسانند.

تبدیل سلول های سرطانی به سلول سالم
تیم تحقیقاتی پروفسور کوانگ هیون چو به تازگی موفق به ابداع 
روش جدیدی برای غلبه بر سرطان شده است. طبق این تحقیق، 
آنها روی توسعه یک فناوری اصلی برای درمان معکوس سرطان 
که سلول های ســرطانی را از بین نمی برد و فقط ویژگی های آنها 
را تغییر می دهد تا آن را به حالتی شــبیه به سلول های طبیعی 
برگرداند متمرکز هستند. آنها موفق شدند برای نخستین بار نشان 
دهند  یک سوئیچ مولکولی که می تواند در لحظه ای که سلول های 
طبیعی به سلول های سرطانی تبدیل می شوند، سرطان را وارونه 
کند، در شبکه ژنتیک پنهان شده اســت. تیم تحقیقاتی کشف 
کردند که سلول های نرمال می توانند وارد یک حالت انتقال بحرانی 
ناپایدار شوند که در آن سلول های طبیعی درست قبل از تبدیل 
شدن به سلول های سرطانی در طول تومورزایی، تولید یا توسعه 

تومور، همزیستی  کنند .
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صفحهآرا:علیرضابهرامی

 بســیاری از آنها که دور میز اجتماعی 
به تماشای دسته جمعی مسابقات مهم 
فوتبال یا انجام بازی های گروهی رومیزی 
مشغولند در دورهمی شان از سلایق و 

عقاید مشترک حرف می زنند

همنشینی اجباری و رفاقت های بعد از این

کافهاســمورســمداردیگریکهآن
همانحوالی،گرداگردمیزاجتماعی

اتوقکافهگردانفراواناســت،جمعیتیقابلتوجهازدانشجو،نقاش،
نیزپ

نویســندهوکارمندهمنشیناند...یکهمنشــینیِکافهایکهاغلبجای

خالیدرآنیافتنمیشــود.میزسوشــیالاینکافه،مستطیلشکلبا

گنجایشی10نفرهاستکههادیراویتر،سروریاپیشخدمتاختصاصی

نگماردهاند:»ازچندسالپیشکهپاخورکافهبیشترازمحیطومساحت
آ

آنشد،اینمیزاجتماعیراوســطشجادادیمتاضمنفضاگیریکمتر،

شکنیم...بااینکهمیزاجتماعیتازهمُدشدهبودولی
مشتریهایبیشترپذیر

مشتریهارویخوشبهآننشاننمیدادند...انگاردوستنداشتندغریبهای

ارشاندرآورد...«.کارکرداصلیاینمیزهاکهابعاد
کنارشانبنشیندوسرازک

بزرگشانتناسبیباهویتاولیهکافههانداردوباالصاقصفت»اجتماعی«،

یشده،تنهااستفادهحداکثریازفضابودهاست.کارکردیکه
شیکوامروز

درتکراربهعادتتبدیلشدهوذائقهمعدودیازمشتریهاراتغییردادهاست.

حواسشبهمشتریهاست؛چهکسیآمده،چهسفارشیدادهوچهکسیهم

میرود:»کمیکهگذشت،میزاجتماعیمشتریهایخودشراپیداکرد؛

مثلآنهاکهعادتدارندبرایبرگزاریجشنیابرنامهریزیپروژهای،گروهی

کافهبیایندیامثلهمهآنهاکهاولباتوفیقاجباری

پشتاینمیزنشستندوبعدبهخاطررفاقتیکه

شکلگرفتمشــتاقششدند...حالاآنقدر

مشتریداردکهمنپیشخدمتخاصه
آنهستم«.

 درباره میزهای اجتماعی عجیب و غریبی که 
در کافه مد شده است

غریبه هایی هســتند که گرد میزهای 
اجتماعی یا سوشیال تیِبلِ وسط کافه 
و کافه رســتوران های گوناگون با هم 
شناس و آشنا می شوند. اغلبشان   2 تا 
چندنفره اند که ماجراجویانه، اقبال اوقات فراغت خود را برجای دنج نشینی های 
معمول کافه های کلاســیک تا مدرن با جمع نشینی های اتفاقی، پشت همین 
میزهای گروهی ترندشده می جویند؛ میزهایی چوبی یا فلزی در ابعاد بزرگ 
با شــکل و طرح هایی مینیمال و به رنگ های خنثی .گردنشینان این میزهای 
بزرگ گاه که چانه هاشــان گرم می شود وحرف هاشــان گل می کند، صدای 
خنده هاشان بلند می شــود؛آنقدر که موج بلند فرکانس خنده هاشان به هر 
کنج از کافه  می رسد و خلوت آنها را که تک و جفت نشسته اند، 
درهم می شکند؛آن هم برخلاف قانون نانوشته کافه ها، 

یعنی رعایت احــوال خلوت گزیدگانی که به 
صرف فنجانی نوشیدنی یا بشقابی خوردنی 
آمده اند. حکایت میزهای اجتماعی کافه ها 

حکایت دگرگونــی روال ها و یا 
روال شــدن تضادهای پیش از 

این است.

سحر جعفریان عصرزندگی
  روزنامهنگار

مولکولهایعطرانواعقهوهازلایتومدیومتادارکواسپشــیالیتیهایهندوانه سربسته میزهای اجتماعی
گراندرفضایکمنورکافهرستورانیپرآوازهدریکیازخیابانهایقدیمی
مرکزشهر،آکندهوپراکندهاند.زمان،غروباستوهوا،زمستانتازهبهبرف
وسرماافتاده...هرچنددیروقتوســرد،اماکافهپرآوازههمچنانشلوغاز


آمدوشــدهایبســیاراســت.مبلهایراحتی،نیمکتهای2تا4نفره،
صندلیها،چهارپایههایبلندچوبیوفلزی،پیوســتهدرحالپروخالی
شدنازحضورکسانیهســتندکههنوزبهقانوننانوشتهوکهنهکافهها
پایبندندوهموارهبادرآمدنبهمکانهرکدامازآنها،مبلمانیبااقلظرفیت،
آنهمدرگوشــهوزاویهایکمتردمدســتبرایخلوتوفراغتانتخاب
میکنند.بااینهمهمیزاجتماعیسنتشکنکافههاوبهویژههمینکافه
موضوعگزارشمشتریهایخودرادارد.نشانبهآننشانکهکنارههای
کشیدهاششلوغازجمعوجمعیتغریبههاییاستکهتنگهمنشستهاند.
غریبههادراینهمنشــینیاتفاقیکهبههندوانهسربســتهشبیهاستیا
تلخیداغقهوههاشــانراسرمیکشــندیادندانههایچنگالرابهخمیر
پختهوسسخوردهپاســتافرومیبرند.برخیشانتکوبرخیدیگرشان
زوجاندکهحینقهوهنوشــییاخوراکخوریووارسیسوراخسنبههای
بازوآزادوقفلوممنوعگوشیهایهمراهیاکاربارایانههایشخصیخود
شماهممیاید؟«حرفاهاتون؛میخوایممافیابازیکنیم»بلاگرییاادمین؟«،»ببخشیدمیاملابهلایمیگیرند:»معلومهروزخستهکنندهایداشتی«،ناگاهسرِرشتهگپوگفتبابغلدستیشانرادست

کمی که گذشت، میز اجتماعی 
مشتری های خودش را پیدا کرد؛ مثل 

آنها که عادت دارند برای برگزاری 
جشن یا برنامه ریزی پروژه  ای، گروهی 
کافه بیایند یا مثل همه آنها که اول با 

توفیق اجباری پشت این میز نشستند 
و بعد به خاطر رفاقتی که شکل گرفت 

مشتاقش شدند

» سوشیال بودن این میزها رو کردن ژانر کافه شون و با اداهاش مشتری جذب می کنن«. این را سوگل می گوید که هیچ خوش ندارد کافه نشینی را با نشستن پشت میزهای 
اجتماعی تجربه کند:»فکر کن درست زمانی که  در حال کیفوری از خلوت و نوشیدن قهوه ات هستی کنار دستت آدم هفت پشت غریبه ای نشسته باشد که می خواهد از 
زیر و بم زندگی ات سردرآورد.« نخودی می خندد و برای اینکه تأیید دوست همراهش را بگیرد، ادامه می دهد: »اصلا بگذار به ما بگویند کافه نشینی تان مثل دیکتاتورهاست؛ 

یا بگویند مثل افسرده هایی هستید که گاهی انزوایشان را می آورند وسط شهر... چه کنیم که از دموکراسی میزهای اجتماعی لذت نمی بریم.«    

دیکتاتوری کافه ای  
دموکراسی میزی

دورهمی بیگانه ها
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 مهم ترین پیام رهبری حمایت از 
بخش خصوصی بود

 دستاوردهایی که  اطلاع  مردم
از آنها ضروری است

از نوآوری های صنعتی تا 
فناوری های آینده

  علیه یأس 
و ناامیدی

  رهبر انقلاب در بازدید از نمایشگاه
  پیشگامان پیشرفت و دیدار فعالان 

 اقتصادی با ایشان، چه گفتند 



2

توصیه رهبری به رسانه ها چه بود؟
رهبر معظم انقاب اســامی در دیدار با صدها نفر از کارآفرینان، سرمایه گذاران 
و فعالان اقتصادی، پیشرفت ها و ابتکارات بخش خصوصی را مایه امید و حرکت 
خواندند و انجام کار جدی رسانه ای برای آگاه شــدن مردم به ویژه جوانان از این 
دستاورد های خرســندکننده را ضروری دانســتند. حضرت آیت الله خامنه ای 
نمایشگاه برگزار شــده را بسیار شیرین و مفید و ســخنان و گزارش های فعالان 

اقتصادی را به خصوص باتوجه به تاش دشمنان برای ایجاد فضای یاس و ناامیدی، 
مایه حیات و پیشرفت برشمردند و گفتند: متأسفانه به علت کم کاری های رسانه ای، 
جوانان، دانشجویان و قشرهای دیگر از این خبرهای خوش و پیشرفت های به دست 
آمده مطلع نیستند که مسئولان این امر باید با بحث و بررسی دقیق، یک کار مهم 

رسانه ای را در این زمینه برنامه ریزی و اجرا کنند.

رشد اقتصاد

حضــرت آیــت الله خامنــه ای، عمــل بــه 
سیاســت های اصل ۴۴ را اقدامی مهم در رفع 
موانع رشد اقتصادی کشور خواندند و گفتند: 
این سیاســت ها مورد تأیید همه مســئولان و 
صاحب نظران قرار گرفت اما مسئولان ذیربط 
باوجود توصیه های مکرر،  به آنها عمل نکردند 
و این مســئله از علل تنزل اقتصادی کشور در 

دهه ۹۰ بود.
حضرت آیت الله خامنه ای با ابراز خرســندی 
از تشــکیل کارگروه هــای تخصصی در بخش 
خصوصی برای دســتیابی به رشــد ۸ درصد 
افزودند: این صاحب نظران با بررسی توانایی ها 
و آماده کــردن طرح هــای ســرمایه گذاری، 
 راه حــل مشــکات را مشــخص کرده اند که 
مســئولان دولتی باید جــداً نتایــج کار این 
کارگروه ها را دنبال و اجــرا کنند.رهبر انقاب 
با انتقاد از کســانی که تحقق رشــد اقتصادی 
۸ درصــد را امکان ناپذیر می داننــد و آن را به 
سرمایه گذاری های ناممکن و هنگفت خارجی 
منوط می کنند افزودند: صاحب نظرانی که در 
کارگروه های تخصصی، رشد ۸ درصد را پیگیر 
هستند،  آن را به»اینگونه سرمایه گذاری های 
خارجــی« منــوط نکرده انــد و بــا تمرکز بر 
توانایی های داخلی به دنبال تحقق آن هستند 
و دولت باید حتماً به آنهــا توجه و کمک کند.
ایشان با اشاره به ضرورت استمرار رشد بالای 
اقتصادی گفتند: رشد ۸ درصدی البته معجزه 
نمی کند اما اگر اســتمرار پیدا کند و عواید و 
نتایج آن عادلانه تقسیم شود،  وضع کشور تغییر 

محسوس خواهد کرد.

علت تنزل اقتصاد ایران 
در دهه 90

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح سه شنبه 
دوم بهمن ماه به مدت 2 ساعت و نیم از نمایشگاه »پیشگامان پیشرفت، 
رویداد ملی توانمندی ها و دستاوردهای بخش خصوصی« بازدید و فردای 
همان روز با صدها نفر از کارآفرینان، سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی 
دیدار و در جمع آنان سخنرانی کردند.در این نمایشگاه توانمندی ها و 
دستاوردهای بخش خصوصی در بخش های ارتباطات و فناوری اطلاعات، 

 تجهیزات ســاخت ماهواره ای، هوش مصنوعی، ساخت تجهیزات و 
ابزارآلات تعمیر هواپیما، صنایع معدنی و زمین شناسی، صنایع نفت و گاز 
و پتروشیمی، صنعت فولاد و آلومینیوم، لوازم خانگی، صنایع دریایی، 
صنعت فرش، صنعت آب و برق، صنایع نســاجی، تجهیزات پزشکی 
و بیمارستانی و تولید دارو، پژوهشــگاه رویان، تولیدات کشاورزی و 

دامپروری و صنایع دستی و گردشگری ارائه شده بود.

 علیه یأس و ناامیدی
رهبر انقلاب در بازدید از نمایشگاه پیشگامان پیشرفت و دیدار فعالان اقتصادی  با ایشان ،چه گفتند

رهبر انقلاب به وزرا چه گفتند؟

رهبری بابت چه موضوعی ابراز شرمندگی کردند؟

در بازدید از نمایشــگاه پیشــگامان پیشرفت، رهبر 
انقاب خطاب به وزیران حاضر در نمایشــگاه تأکید 
کردند: باید دولت و مسئولان دولتی کاری کنند که 
گایه های بخش خصوصی برطرف شود زیرا پیشرفت 
کشــور در گرو میدان دادن به بخش خصوصی است 
و تنها راه پیشــبرد کشــور اســتفاده از ظرفیت ها و 
توانمندی های بخش خصوصی اســت.رهبر انقاب 
همچنین در بخش صنعت آب و برق بعد از توضیحات 
وزیر نیرو درباره رفع ناترازی ها در بخش برق گفتند: 
این حرف ها، ســخنان خوب و صحیحی اســت اما 
باید به مرحله عمل برســند زیرا موضوع ناترازی ها و 
راه حل های آن در سال های اخیر همواره مطرح بوده 

اما هنوز با نقطه مطلوب فاصله زیادی وجود دارد.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین درخصوص گایه 
شرکت های بخش خصوصی از روند طولانی و پیچیده 
صدور مجوزها خاطرنشان کردند: موضوع مجوزها یک 
موضوع مهم اســت که دولت و دستگاه های مسئول 
باید برای برطرف کردن موانع صدور سریع مجوزها، 

فکر اساسی کنند.
رهبــر انقاب،پیگیــری آقــای عارف معــاون اول 
رئیس جمهور از وزیران را بــرای رفع چنین موانعی، 
الزامی برشــمردند و گفتند ممکن اســت رفع موانع 
نیاز به اصاح قوانین و مقررات داشــته باشد که باید 

انجام شود.

رهبر انقاب با اشــاره به گایه یکی از تولیدکنندگان در نمایشگاه 
پیشگامان پیشرفت مبنی بر طولانی تر شدن زمان صدور یک مجوز، 
با وجود تذکر این موضوع در سخنرانی ســال گذشته شان، تأکید 
کردند: من از این مسئله واقعاً شرمنده شدم. این مسائل را باید حل 
کرد و حل آنها در گرو باور و پایبندی عملــی به ضرورت کمک به 
بخش خصوصی است؛ به گونه ای که بخش خصوصی احساس کند 
که پشتش به کمک های دولتی گرم است و امور بدون مانع تراشی، 

سهل و روان انجام می شود.

تأکید رهبری به نظام 
تصمیم گیری و اجرایی 

کشور چه بود؟
رهبر معظــم انقاب اســامی افزودنــد: نظام 
تصمیم گیری و اجرایی کشور به عنوان یک الزام 
کاماً جدی، به بخش خصوصــی کمک کند و 

موانع را از مسیر تحرک و پیشرفت آن بردارد.
نظام تصمیم گیری و اجرایی بــه مفهوم واقعی 
کلمه »باید« به بخــش خصوصی کمک و موانع 

پیشرفت آن را رفع کنند.
ایشــان برخی اقدامات دســتگاه های دولتی و 
نظارتی را به »ایجاد سرعت گیر« در مسیر تحرک 
بخش خصوصی تشــبیه کردنــد و گفتند: یک 
مسئله که انســان را شــرمنده می کند، واردات 
تولیدات مشابه داخل است که عماً به ضرر کارگر 
و تولیدکننده اســت و راه را برای به زانو درآمدن 
ســرمایه گذار داخلی در مقابــل رقبای خارجی 

هموار می کند.

رهبر معظم انقلاب اســلامی با اشاره 
به ۵ دیــدار با فعــالان اقتصادی در 
ســال های اخیر گفتند: در سال ۸۹ و 
در اوج تحریم ها و تهدیدهای مضاعف، 
تولیدکننــدگان و کارآفرینــان را 
فرماندهان خط مقدم جنگ اقتصادی 
نامیدیم و رشد تولید را خواستار شدیم 
که جلسات ســال های بعد نشان داد 
بخش خصوصی در روند افزایش قدرت 
و خلاقیت حرکت می کند و امســال 
هم مشخص شــد که فعالان اقتصادی 
با تجربیــات میدانی خــود، به دنبال 
گسترش تولید و افزایش سرمایه گذاری 

هستند.
رهبر انقلاب گفتند: این نمایشــگاه 
بخش کوچکی از واقعیات کشــور را 
نشان می دهد اما در عین حال آشکار 
می کند که بخش خصوصــی با وجود 
فشارها و تحریم ها و تهدیدات،  به سطح 
قابل قبولی از پیشرفت دست یافته و 
حرکت کشور رو به جلو است که باید 

این نعمت بزرگ الهی را قدر بدانیم.

5دیدار 

ضرورت توجه  سران 
3قوه به صنعت 

رهبر انقاب بازدید سران سه قوه و 
دیگر مسئولان را از نمایشگاه پیشگامان 

پیشرفت، مفید و ضروری خواندند و گفتند: 
سال گذشته نیز شهید رئیسی پس از 
بازدید از نمایشگاه بسیار خرسند و 

امیدوار شده بود.
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پیام مهم رهبری در دیدار فعالان اقتصادی
رهبر انقاب در جریان بازدید از نمایشگاه پیشگامان پیشرفت و همچنین دیدار 
فعالان اقتصادی با ایشان بر لزوم توجه به توسعه فعالیت های بخش خصوصی 

تأکیدی ویژه داشتند. 
مجید ســیاری، رئیس کانون کارآفرینان برتر رسمی با اشــاره به این موضوع 
می گوید: مهم ترین پیام مقام معظم رهبری در دیدار با فعالان اقتصادی تأکید 

بر حمایت از بخش خصوصی بود. اگر در عمل بخواهیم به پیشرفت برسیم باید 
بخش خصوصی تقویت و کارهای تولیدی و اقتصادی کشور به این بخش واگذار 
شــود. اخبار دیدار کارآفرینان و فعالان اقتصادی با رهبری و بازدید ایشان از 
نمایشگاه پیشرفت در رسانه ها منتشر شد که مهم ترین بخش این اخبار تأکید 

رهبری بر حمایت از بخش خصوصی بود.

 همکاری دولت 
با بخش خصوصی

در حال حاضر دولت به وسیله نهادهای مختلفی 
مانند اتاق ایران، کانون کارآفرینان برتر رسمی، 
خانه صنعــت و معدن و اتــاق اصناف همکاری 
نســبتا خوبی با بخش خصوصــی دارد. مجید 
سیاری توضیح می دهد: این نهادها به خصوص 
اتاق گفت وگوها طبق قانون بهبود کســب وکار 
با بخــش خصوصی همکاری می کننــد. ما نیاز 
داریم تا بخش خصوصی به عنوان موتور محرک 
اقتصاد به لحاظ ذهنی، اســتراتژیک و عملیاتی 
مورد پذیرش قرار بگیرد، این در حالی است که 
هنوز مدیران دولتی به خاطــر قانون و مقررات 
در نهادهــای نظارتــی از همــکاری با بخش 
خصوصی ترس دارند. مقــام معظم رهبری در 
دیدار کارآفرینان گفتند که نهادهای نظارتی و 
دولت باید شجاعت داشته باشند و اجازه بدهند 
تا بخش خصوصــی کارها را به دســت بگیرد. 
متأسفانه به دلیل اتفاقات، تخلفات و فسادهایی 
که در ســال های اخیر رخ داده اســت، مدیران 
دولتی نیز دچار ترس شده اند تا مبادا مورد اتهام 
قرار بگیرند. تا این ذهنیت تغییر نکند و تفاوت 
بین کارآفرین دارای اهلیتی که قصد خلق ارزش 
دارد با کارآفرین نماها و افرادی که آمده اند ثروت 
کشــور را در یک فضای ناســالم چپاول کنند 
مشخص نشود، مدیران دولتی نیز شجاعت لازم 
برای اتخاذ تصمیمات جدی را به دست نخواهند 
آورد. با نگاه به تاریخ ۴5ســال گذشته در کشور 
متوجه می شویم که کارها و بازدهی های بزرگ 
اقتصادی در زمان مدیریت افراد شجاع و کاربلد 

اتفاق افتاده است.

 مهم ترین چالش
 بخش خصوصی

مهم ترین چالش بخش خصوصی گذر از اقتصاد 
دولتی متکی بر نفت به سمت اقتصاد کارآفرین 
و اقتصادی دارای فضای رقابتی اســت. مجید 
ســیاری تأکید می کند: در این گــذار خیلی از 
سازمان ها و نهادها هســتند که دوست ندارند 
موقعیت های اقتصادی و قدرت را از دست بدهند. 
اقتصاد برای گذر از این مرحله نیازمند جراحی 
اســت، همچنین نیاز مبرم بــه حمایت دولت، 
شــخص رئیس جمهور، ســران قوا و پشتیبانی 
رهبری دارد. اگر این اتفاق بیفتد شاهد خواهیم 
بود که کارآفرینانی کــه به مملکت و مردم خود 
عرق دارند وارد میدان شده و اقتصاد را به دست 
می گیرند. در این شــرایط ما صاحب برندهای 
بین المللــی خواهیم شــد و در پی آن شــاهد 
ارزآوری، شــکوفایی و رونق در اقتصاد کشــور 
خواهیم بود. این شــرایط و این افراد می توانند 
نویدبخش آینده ای روشن برای جوانانی باشند که 
در حال حاضر آینده شان پر از ابهام، پیچیدگی و 

ناپایداری  است.

حمایت
 مهم ترین پیام رهبری حمایت از بخش خصوصی بود

مجید سیاری، رئیس کانون کارآفرینان برتر رسمی: 

دیدار اخیر فعالان اقتصادی با رهبری نویدبخش تغییرات مثبت در فضای کسب وکار کشور به نفع بخش خصوصی بوده است. در 
گفت وگو با مجید سیاری، رئیس کانون کارآفرینان برتر رسمی کشور، به بررسی چالش های پیش روی بخش خصوصی، راهکارهای 

پیشنهادی برای رفع این چالش ها و نقش دولت در حمایت از بخش خصوصی پرداخته ایم.

دیدار با رهبری، فرصتی برای بخش خصوصی

نتایج دیدار با رهبری

اقتصاد پیچیدگی های خاص خود را دارد.
 مجید سیاری در این باره توضیح می دهد: در حال حاضر 
موضوعات و مشکات بســیاری در حوزه های اقتصادی و 
درارتباط باخصولتی ها، همچنین نهادهای مختلف وجود 
دارد که باید مدیریت شود. در نمایشگاه سال قبل نیز دکتر 
اوجی، وزیر وقت نفت گفتند فان پروژه مالی به ســتاد 
اجرایی سپرده شده است و مقام معظم رهبری در پاسخ به 
ایشان گفتند ستاد اجرایی بخش خصوصی نیست، کارها 
را به بخش خصوصی واگذار کنید. این گفته رهبری یک 
پیام بزرگ برای مسئولان بود، در وهله اول این واگذاری ها 

باید از بدنه نهادهاگذر کند و در گام دوم نیز پروژه های ملی 
باید به بخش خصوصی دارای اهلیت واگذار شده و نهادهای 
دیگر دولتی نباید به این مســئله ورود کنند. وقتی نهاد 
قدرت به پروژه های مالی ورود کند، دیگر رقابت معنی خود 
را از دست می دهد و بخش خصوصی نیز دچار ضرر می شود 
و بعد از مدتی ســرمایه ها و مهم تــر از آن افراد متخصص 
به سوی دیگر کشورها ســوق پیدا می کنند. سال ها پیش 
مهاجرت تنها در حوزه دانشجویان خاصه می شد، اما الان 
مهاجرت به کارآفرینان و سرمایه گذاران نیز سرایت کرده 

است که بدترین نوع مهاجرت محسوب می شود.

انتظار فعــالان اقتصادی و کارآفرینــان از دیدار با رهبری 
چیســت؟ مجیــد ســیاری در پاســخ به این پرســش 
می گوید:کارها باید به بخش خصوصی واگذار شــود، البته 
بخش خصوصی دارای اهلیت، چراکه پیش از این شــاهد 
2موضوع در پروســه خصوصی ســازی بوده ایــم، ابتدا به 
نام خصوصی ســازی بســیاری از بنگاه ها و مراکز متعدد و 
مهم کشــور به خصولتی ها واگذار شدند که در واقع بخش 
خصوصی واقعی محسوب نمی شــدند و مهم تر از آن اینکه 
دارای اهلیت نبودند. اگر بخواهیم که اقتصاد کشــور رشد 
پیدا کند و در یک فضــای رقابتی قرار بگیــرد و بتواند به 
جامعه داخلی و در ســطح بین المللی سرویس دهی کند، 
باید بخش خصوصی را تقویت و امــور اقتصادی و تولیدی 
کشــور را به این بخش واگذار کنیم. برای رســیدن به این 

ســطح 2موضوع وجود دارد، اول اینکه دولت، قوه قضاییه 
و دیگر مســئولان حاکمیتی از این موضوع مهم پشتیبانی 
و حمایت کنند. همانطور که مقام معظم رهبری در جلسه 
دیدار با فعالان اقتصادی اشاره کردند که اگر مشکات را از 
طریق دولت و سران قوا پیگیری کردید و پاسخی دریافت 
نکردید، مستقیما به کارگروه اقتصادی مقام معظم رهبری 
 نامه نگاری و مســائل و مشــکات را از این طریق پیگیری

 کنید. در کل به هیچ عنوان پروژه های ملی نباید روی زمین 
بماند. دومین موضوع اینکه پیشــنهاد می کنم یک کمیته 
ویژه در راســتای حمایت از پروژه های ملی و کارآفرینان 
دارای اهلیت، ذیل کارگــروه اقتصادی مقام معظم رهبری 
تشکیل شود تا بتوانند موضوع اقتصاد و رشد ۸ درصدی را 

تحقق ببخشند.

مدل های مختلفی از 
برنامه ریزی و حکمرانی در 
دنیا وجود دارد، اما مجید 
سیاری تأکید می کند: 
مدل رشد 8درصدی، یک 
برنامه ریزی استراتژیک 
است که در یک مدت 
مشخص باید محقق شود. 
در مدل های استراتژیک 
یک چشم انداز رویایی، 
اما دست یافتنی طراحی 
می شود، این مدل بزرگ 
و سخت است اما برای 
فعالان اقتصادی انگیزه 
ایجاد می کند. اگر موانع 
و مشکلات برداشته شود، 
حتما به این چشم انداز 
رشد 8درصدی در موعد 
مقرر خواهیم رسید. 
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دموی سکوی ملی هوش مصنوعی 
در این نمایشگاه همچنین از دموی سکوی ملی هوش مصنوعی رونمایی شد. سکوی 
هوش مصنوعی )AI Platform( یک زیرســاخت یا محیط نرم افزاری اســت که برای 
توسعه، آموزش، استقرار و مدیریت مدل های هوش مصنوعی طراحی شده است. این 
سکو می تواند شامل مجموعه ای از ابزارها، سرویس ها و فناوری هایی باشد که به محققان، 
توسعه دهندگان و سازمان ها کمک می کند تا به صورت کارآمدتر و سریع تر پروژه های 

هوش مصنوعی خود را پیاده سازی کنند.سکوی هوش مصنوعی ملی ایران نیز به طور 
خاص برای فراهم کردن این امکانات برای محققان و پژوهشگران داخلی ایجاد شده و قرار 
است در آینده با ارتقای زیرساخت ها، به پیشرفت های علمی و صنعتی کشور کمک کند.

قرار است تا اسفند سال جاری نسخه اولیه سکوی هوش مصنوعی در دسترس قرار بگیرد. 
تا اردیبهشت ماه هم زیرساخت مرکز پردازش سریع در کشور افتتاح می شود.

از دهه ۹۰ دیدارها و رویدادهایی با محوریت فعالیت های بخش خصوصی در اقتصاد ایران با حضور 
رهبر انقلاب به صورت سالانه برگزار شده اســت. همواره در این نوع دیدارها و رویدادها، حضرت 
آیت الله خامنه ای با تقدیر از پیشرفت ها و توانمندی های بخش خصوصی، اطلاع مردم از جزئیات این 
دستاوردها را لازم دانسته اند. امسال نیز نمایشگاه »پیشگامان پیشرفت؛ رویداد ملی توانمندی ها 
و دستاوردهای بخش خصوصی« با حضور شرکت ها و اســتارت آپ های فعال بخش خصوصی و با 
هدف معرفی توانمندی های بخش خصوصی در حوزه های مختلف ازجمله صنعت، فناوری، خدمات 
و کشاورزی برگزار شد. در این نمایشگاه شــرکت های دانش بنیان با عرضه آخرین دستاوردهای 
فناورانه خود، مسئولان کشور را در جریان توانمندی های موجود در کشور قرار دادند که تعدادی از 

این دستاوردها و توانمندی های ارائه شده را در ادامه معرفی می کنیم.

فناوری

در غرفه سازمان فضایی، دســتاوردهای فضایی 
کشور به نمایش گذاشته شد. در این بخش عاوه بر 
نمونه ماهواره های ساخته شده در کشور، دوربین 
تصویربرداری ماهواره نور۳ و مودم زمینی فرمان 
و داده ماهواره و آخرین وضعیــت پایگاه فضایی 

چابهار تشریح شد.
فاز اول این پایگاه با پیشرفت ۸۰ درصدی، کشور را 
در زیرساخت های پرتاب ماهواره یاری خواهد کرد.

 تک پیشرانه جدید
تراستر تک پیشرانه، هم از دیگر دستاوردهای این 
سازمان در نمایشگاه مزبور بود. این قطعه در کنترل 
وضعیت، حفظ موقعیــت و خروج از مدار و اصاح 

مسیر ماهواره کاربرد دارد.

 پایان ماموریت
موتور اســپین با کاربردهای اسپین و دی اسپین 
بلوک انتقال مداری به کار می رود. موتور دی اوربیت 
محققان فضایی در خارج کردن ماهواره از مدار بعد 

از اتمام ماموریت مورد استفاده قرار می گیرد.

 همکاری نهاد ها
در زنجیــره تامین کننــدگان پــروژه ماهــواره 
»پارس-۱« ۱۸ شرکت دانش بنیان، دانشگاه های 
خواجه نصیرالدین طوســی، صنعتی شــریف و 
تربیت مدرس و پژوهشکده  رانشگرهای فضایی، 
پژوهشــکده مکانیک و پژوهشــکده حمل ونقل 

همکاری دارند.
همچنین در زنجیــره تامین کننــدگان ماهواره 
»ناهیــد-2« تعــداد ۱۳ شــرکت دانش بنیان و 
دانشــگاه های امیرکبیر، صنعتی شریف و تهران 

همکاری دارند.

  ایجاد زنجیره 
ارزش صنعت فضایی

  جزئیات دستاوردهایی که رهبر انقلاب
 اطلاع مردم از آنها را ضروری دانسته اند

دارویی برای طول عمر بیماران پیوند مغز استخوان

 توانمندی در تعمیر موتور هواپیما

یکی از شرکت های دانش بنیان توانمندی خود را در حوزه طراحی و ساخت و تولید پیچیده ترین ابزارآلات و تعمیرات 
موتور هواپیما در این نمایشگاه به نمایش گذاشت. بازسازی قطعات هواپیما از دیگر توانمندی های این شرکت بوده 

است.

 بومی سازی قطعات صنعتی با چاپگرهای سه بعدی

یکی از شــرکت های دانش بنیان تولیدی سطح یک و 
تولیدکننده قطعــات و محصولات کلیــدی مورد نیاز 
صنایع کشور، به عنوان یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان 
انواع قطعات کمپرسورها دســتاوردهای خود را در این 

نمایشگاه عرضه کرد.
این شــرکت محصولات خــود را در راســتای ایجاد 

خودکفایی در تولیــد قطعات پیچیده اســتراتژیک و 
ایفای نقش به عنوان شریک راهبردی صنایع نفت، گاز، 
پتروشیمی و فولاد به تولید رساند. این شرکت توانسته 
است با توسعه پرینترهای سه بعدی فلزی بیش از ۳۰۰ 
قطعه صنعتی را در کشــور بومی سازی و به بخش های 

صنعتی کشور عرضه کند.

دستگاه شبیه سازی جراحی چشم

محققان شرکتی دانش بنیان توانستند با ساخت دستگاه شبیه ساز آموزشی عمل جراحی چشم مبتنی بر فناوری 
واقعیت مجازی، به رقیبی قدر برای شرکت آلمانی تولیدکننده این محصول بدل شوند.این دستگاه یک رویکرد نوین 
برای آموزش حرفه ای در حوزه  سامت است که به متخصصان کمک می کند تا شرایط واقعی را از طریق مدل های 
فیزیکی یا واقعیت مجازی )VR( در شرایطی کاما کنترل شده، تجربه کنند و مهارت های خودشان را افزایش دهند.

تولیــد داروی پیوند مغز اســتخوان: داروی 
سلول درمانی آلوژنیک »دستروسل« مختص 
بیماران پیوند مغز استخوان با همکاری چند 

شرکت دانش بنیان به تولید رسید.
یکی از مشــکاتی کــه بعــد از پیوند ممکن 
اســت رخ دهد، پس زدن پیوند اســت؛ یعنی 
سیســتم ایمنی بدن، ســلولی که پیوند زده 
شــده را از بین می بــرد و اگــر بخواهیم به 
سیســتم ایمنی آموزش دهیم که این سلول 
پیوندزده شــده را پس نزند بایــد از فراورده 
دستروسل که رونمایی شــد، استفاده کنیم. 
این دارو یک فراورده ســلول درمانی تزریقی 
تولیدشــده توسط یک شــرکت دانش بنیان 
ایرانی اســت که شــانس زنده ماندن بیماران 
 را پــس از پیونــد مغــز اســتخوان بیشــتر

 می کند.

روبات های شست وشوی پنل خورشیدی
روبات شست وشــوی پنل خورشــیدی یکی دیگر از 
شرکت های دانش بنیان که در این نمایشگاه عرضه شد، 
با بهره گیری از تکنولوژی های پیشرفته، دارای مزایای 
متعددی است که ازجمله آن می توان به افزایش راندمان 
پنل ها اشاره کرد؛ چرا که این روبات با حذف گردوغبار، 
آلودگی ها و ذرات تجمع یافتــه روی پنل ها، جذب نور 
خورشید را به حداکثر رســانده و بدین ترتیب راندمان 

تولید انرژی افزایش می یابد.
صرفه جویی در مصرف آب، صرفه جویی در زمان و نیروی 
انسانی، طراحی مدرن و هوشمند و دوام بالا و سازگاری 

با شــرایط محیطی از دیگر مزایای این روبات به شمار 
می رود.این روبات قابلیت برنامه ریزی و تنظیم براساس 
شرایط محیطی و نیازهای خاص مزرعه خورشیدی را 
دارد. همچنین امکان کنترل از راه دور یا خودکارسازی 
کامل فرایند شست وشو فراهم است. عاوه بر آن روبات با 
استفاده از مواد مقاوم در برابر خوردگی و شرایط سخت 
آب وهوایی طراحی شده و می تواند در مناطق مختلف 

)گرم، خشک یا مرطوب( به خوبی عمل کند.
ایــن روبــات توانایی شست وشــوی انــواع پنل های 
خورشیدی با چینش ها و اندازه های مختلف را داراست.

گام های پیشرفت

یکی دیگر از دستاوردهای فناوران 
کشور طراحی و ســاخت دستگاه 
آنالیز عنصری است. این دستگاه 
قادر است در زنجیره تولید از مرحله 
مواد معدنی تا محصول نهایی فلزی 
را آنالیز و مواد و ناخالصی های آن را 

تعیین کند.
این دستگاه در حال حاضر در صنایع 
دفاعی کشور برای آنالیز بردهای 

الکترونیکی کاربردی شده است.

دستگاه 
آنالیز عنصری 

مواد
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 برنامه ملی رفع ناترازی انرژی
»برنامه ملی رفع ناترازی انرژی« طرحی است که با هدف متعادل سازی تولید و 
مصرف انرژی در کشور تدوین شده است. این برنامه به دنبال رفع عدم توازن میان 
عرضه و تقاضای انرژی است که در ســال های اخیر به دلیل انحراف از برنامه های 

توسعه ای و کمبود سرمایه گذاری در حوزه انرژی به وجود آمده است.
این برنامه در دستور کار کنسرسیومی متشکل از 5۰ شرکت قرار گرفته تا براساس 

آن مسئله ناترازی انرژی و ناعادلانه بودن یارانه انرژی با رویکرد نرم افزاری مرتفع 
شود.

برای این منظور با طرح هایی که از سوی این شرکت ها ارائه شد، یک برنامه ملی 
برای رفع ناترازی انرژی در قالب ۶ مگاپروژه تعریف شد تا در قالب آن اقدام به ارائه 

راهکارهایی برای رفع ناترازی انرژی شود.

 محصولات باغبانی و ترویج آب و خاک

دارویی برای طول عمر بیماران پیوند مغز استخوان
اسفنج حاوی 

پروژسترون
یکی از شرکت های دانش بنیان، نخستین 

تولیدکننده اسفنج حاوی پروژسترون در کشور است. 
این محصول در جهت همزمان سازی فحلی در گوسفند 

و بز به تولید رسید که کیفیتی مشابه نمونه اروپایی دارد و 
یک سوم قیمت مشابه خارجی در کشور عرضه شده است.
تنظیم زمان زایش در گله های عشایری، امکان افزایش 

راندمان تولید مثلی )3 زایش در 2 سال(، مدیریت بهینه گله 
به لحاظ تغذیه ای و بهداشتی، کاهش تلفات بره و بزغاله 

و امکان تولید بره و بزغاله در تمام طول سال از دیگر 
مزایای این محصول است. دستیابی به دانش فنی 

این محصول، موجب صرفه جویی ارزی ۶ 
میلیون دلاری شده است.

تولید سوخت
زیست پالایشگاه: طرح احداث زیست پالایشگاه 

در استان کرمانشاه و کهگیلویه و بویراحمد دستاورد یکی 
از شرکت های دانش بنیان است که با سرمایه گذاری 5 همتی 

توسعه یافته است. ظرفیت این پالایشگاه تولید ۶۶ میلیون لیتر اتانول 
سوختی و ۶۶ هزار تن کنجاله تخمیری در سال برنامه ریزی شده ولی در 

حال حاضر ظرفیت این پالایشگاه تولید 5.۳ میلیون لیتر اتانول سوختی و 5.۳ 
تن کنجاله تخمیری است.

فناوری پزشکی
تولید انواع بیوایمپلنت: طرح تولید انواع آلوگرافت )پایه انسانی( قابل استفاده 

در جراحی در دستور کار یکی از شرکت های دانش بنیان قرار گرفت و در 
حال حاضر تولید انواع محصولات ایمپلنت پایه انسانی چون استخوانی 

قلبی، عروقی و تاندون و لیگامان مطابق با آخرین دانش روز جهان 
را به تولید می  رساند.این ایمپلنت ها قابل استفاده در 

جراحی مغز و اعصاب، ستون فقرات، ارتوپدی، 
قلبی، عروقی و دندانپزشکی است.

 محققان در این حوزه با تولید 5۶۰ هزار تن بذر در کشور، یک میلیارد دلار 
صرفه جویی ارزی را به ارمغان آوردند.

همچنین با اجرای برنامه خودکفایی شکر، کشور به افزایش تولید ۱۰.۸ 
میلیون تن در سال رسید که صرفه جویی ارزی ۶۰۰ میلیون دلاری را در 

پی داشته است.

تولید
 انواع بذر

یکی از شــرکت ها هم اقدام به تولیــد ورقه های MDF بــر پایه درخت 
اکالیپتوس کرد، چرا که این درخت خواب زمستانی ندارد و چوب آن جزو 

چوب های سخت به شمار می رود.

تولید 
چوب از 

اکالیپتوس

براســاس برآوردها تعداد بره مورد نیاز اضافی بــرای خودکفایی و تامین 
امنیت غذایی 2.۶ میلیون بره پرواری است و یکی از شرکت ها از روش های 
دانش بنیانی برای ازدیاد تولید بره در گوسفندان استفاده کرده است. این 
روش ۷۰ درصد بره زایی و ۱2 درصد دوقلوزایی را میان گوسفندان افزایش 

داده است.

افزایش 
بره زایی

 این محصول حاوی باکتری مفید و غالب جداسازی شده از دستگاه گوارش 
میگو است. این پروبیوتیک بومی از باسیل های اسپوردار مقاوم به حرارت 

بوده و سازگار با شوری و دمای بالای آب است.
این محصول دارای کاربرد در صنعت پرورش میگوی سفید غربی است.

پروبیوتیک 
بومی میگو

 اصاح نژاد و پــرورش مرغ بومی از دســتاوردهای یکــی دیگر از 
شرکت هاست که در راستای ایجاد اقتصاد مقاومتی و افزایش تولید 

بومی صورت گرفته است.

اصلاح نژاد 
مرغ

  یکی از شــرکت ها عاوه بر احیای ۱2۰۰ هکتار مرتع بیابانی و افزایش 
۱۰ برابری تولید علوفه مرتعی، اقدام به اصاح نژاد گله شــتری کرد. این 
اقدام منجر به ارتقای ۳۰ درصدی راندمان نرخ تولید مثل و بهره مندی از 
مدیریت هوشمند چرای شتر برای نخستین بار در کشور از طریق فناوری 

اینترنت اشیا شد.

پرورش 
و اصلاح نژاد 

شتر

اصلاح نژاد مرغ یک شرکت موجب افزایش 
وزن تخم مرغ از ۳۵ گرم به ۵۵ گرم، افزایش 
جوجه آوری از ۴۳ درصد به 8۵ درصد و افزایش 
تولید جوجه از ۴۰۰ هزار به ۲ میلیون در سال 
شده است.

الکتروپمپ های کم مصرف آب با مصرف 
خانگی و کاربرد در ساختمان های بزرگ 
تا ۸۰ درصد موجب کاهش مصرف برق 
می شوند و دارای قابلیت تنظیم خودکار 

سرعت موتور هستند.
الکتروموتورهای این شــرکت نیز برای 
انواع کولرهای آبی 3۵۰۰ و بیشتر طراحی 
و ساخته شده است. این موتورها قابلیت 
اتصال مســتقیم به پنل خورشیدی را 
دارد و در برابر پاشش آب مقاوم است. 
استفاده از این موتور برای کولرها نیازمند 

تعویض سیم کشی فعلی نیست.

 الکتروپمپ و 
الکتروموتورهای 

کم مصرف
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تحقق رشد 8 درصدی اقتصاد
رهبر انقاب در دیدار اخیــر خود با فعالان بخش خصوصــی بر لزوم تحقق 
رشد ۸درصدی تأکیدی ویژه داشتند. پیام خلیلی، مدیرعامل گروه توسعه و 
نوآوری صنایع گداختار می گوید: امیدواریم طبق توافقنامه ای که با معاونت 
علمی منعقد شده، بتوانیم به سمت توسعه زیرساخت ها حرکت کنیم و یک 

زیست بوم نوآوری انرژی را با مسئولیت خودمان ایجاد کنیم. 

این موضوع می تواند باعث رشد شــرکت های دانش بنیان و فن آور در حوزه 
انرژی شــود و این موضوع در ادامه می تواند توسعه صادرات این شرکت ها را 
در پی داشته باشــد. اعتقاد ما بر این است که اگر شــرایط اقتصادی مناسب 
 و امکان جذب ســرمایه گذاری فراهم شود، رشــد ۸درصدی محقق خواهد 

شد.

صنعت

رهبر انقاب در جریان بازدید از نمایشگاه و همچنین 
دیدار با فعالان بخش خصوصی ضمن اشاره به وجود 
برخی موانع در مسیر پیشــرفت رهنمودهایی در 
این زمینه ارائه دادند. پیام خلیلی ضمن اشــاره به 
توصیه های رهبری می گوید: در مسیر توسعه و تولید 
۴چالش اصلی وجود دارد که من آنها را به این ترتیب 

دسته بندی کرده ام. 
اول: سقف اعتبار مالیاتی قانون جهش تولید، از یک 
درصد نانوشته فعلی کل مالیات کشور افزایش یابد. 
قانون جهش تولید یک قانون بســیار مترقی است 
که متأسفانه با سقف گذاشتن روی اعتبار مالیاتی 
تحقیق و توســعه از کارایی آن کاسته شده و امید 
بخش خصوصی دانش بنیان را برای رسیدن به سهم 
5 درصدی از تولید ناخالص ملی کم رنگ کرده است. 
دوم:پرداخــت به موقــع مطالبــات پیمانکاران و 
سازندگان از ســوی دســتگاه های دولتی، امری 
حیاتی برای حفظ چرخه تولید و توســعه اقتصاد 
کشور است. تأخیر در پرداخت این مطالبات، عاوه 
بر ایجاد مشکات مالی برای پیمانکاران، به کاهش 
انگیزه سرمایه گذاری و نوآوری در بخش خصوصی 
منجر می شــود. این امر به ویژه برای شرکت های 
دانش بنیان که اغلب منابع مالی محدودی دارند، 
بســیار زیانبار است. پیشــنهاد می شود صندوق 
نوآوری و شــکوفایی با همکاری دولت و مجلس، 
مکانیزم هایــی را برای تضمیــن پرداخت به موقع 

مطالبات این شرکت ها تدوین کند. 
ســوم: برای حمایت از شــرکت های دانش بنیان، 
ضروری اســت که بانک ها و بانک مرکزی، قوانین 
و مقررات تامین مالی این واحدها را بازنگری کنند. 
دارایی های فکری که ارزشــمندترین دارایی این 
شرکت ها محسوب می شــود، باید در ارزیابی ها و 
رتبه بندی های اعتباری نقش پررنگ تری ایفا کند 

تا دسترسی آنها به تسهیات مالی تسهیل شود. 
چهارم: شرکت های دانش بنیان در ارائه خدمات فنی 
و مهندســی به دلیل الزام به ارائه ضمانت نامه های 
بانکی با چالش جدی روبه رو هســتند. پیشــنهاد 
می شــود با بهره گیری از ســپرده های ارزی ایران 
در بانک هــای خارجی، مکانیزمی برای تســهیل 
صدور این ضمانت نامه ها ایجاد شود تا شرکت های 
دانش بنیــان بتوانند بهتــر در پروژه های خارجی 

مشارکت کنند.

چالش های مسیر توسعه

فراتر از یک دیدار
پیام خلیلی، مدیرعامل گروه توسعه و نوآوری صنایع گداختار از دیدار بار هبر انقلاب می گوید

زیست بوم نوآوری انرژی را توسعه می دهیم

در جریان برگزاری نمایشگاه »پیشگامان پیشرفت« و سپس دیدار فعالان 
اقتصادی با مقام معظم رهبری، ایشــان بر اهمیــت نقش بخش خصوصی 
در توسعه اقتصاد کشور تأکید فراوانی داشــتند. به باور فعالان اقتصادی 
این نمایشــگاه و دیدار متعاقب آن، نقطه عطفــی در جهت تقویت حضور 
بخش خصوصی در آینده اقتصاد کشور محســوب می شود. با پیام خلیلی، 

مدیرعامل گروه توسعه و نوآوری صنایع گداختار که در نمایشگاه »پیشگامان پیشرفت« برخی 
دستاوردهایشان به نمایش گذاشته شده بود، درباره تاثیر دیدار با رهبری گفت وگو  کرده ایم. گروه 
صنعتی گداختار ایده هایی را برای ایجاد یک زیست بوم نوآوری در حوزه انرژی و تربیت نیروی 

انسانی متخصص دنبال کرده است.

ارزیابی دیدار با رهبری

کمبود نیروی متخصص در بخش خصوصی

در شــرایطی که رهبر انقاب، در نمایشــگاه اخیر از 
پیگیری نشــدن برخــی موضوعات مطرح شــده در 
دیدارهای سال گذشته ایشان با فعالان بخش خصوصی 
در دســتگاه های دولتی گایه مند بودند، پیام خلیلی، 
مدیرعامل گروه توســعه و نوآوری صنایــع گداختار 
می گوید: مســائل و مشــکاتی که بر ســر راه بخش 
خصوصی وجود دارد بسیار زیاد اســت، البته اینگونه 
دیدارها می تواند تأثیرات مثبتی در پی داشــته باشد، 
اما برای حصول نتیجه به پیگیری مسئولان نیاز دارد. 

وقتی که مقام معظم رهبری خط مشــی و مسیری را 
برای حل مشــکات تعیین می کنند و می خواهند که 
تمرکز روی بخش خصوصی بیشتر باشد و اولویت در 

فعالیت های اقتصادی را حق بخش خصوصی می دانند، 
ما نیز امیدوار می شویم که مسئولان دولتی توصیه های 
ایشان را به طور جدی دنبال کنند و به بخش خصوصی 
توجه ویژه داشته باشند تا فضا برای این بخش باز شود. 
دولت جدید نیــز رویکرد مثبتی نســبت به تحولات 
اقتصادی دارد و توجه خود را به بخش خصوصی بیشتر 

از قبل معطوف کرده است.
 مقام معظم رهبری تأکید می کنند که فضا باید برای 
بخش خصوصی باز شــود و کارها بایــد به این بخش 
داده شــود، امیدواریم که شــرایط اقتصادی حاضر، 
تصمیم گیری ها و سیاســتگذاری ها باعث باز شــدن 

فضای فعالیت بخش خصوصی شود.

کمبود نیروی متخصص در همه بخش ها هر سال بیشتر احساس می شود، این کمبود، بخش خصوصی را نیز در تنگنا 
قرار داده است. پیام خلیلی درباره تاش هایی که برای رفع  این مشکل انجام شده توضیح می دهد: ما می خواهیم با 
ایجاد رشته های دانشگاهی و در پی آن اشتغال افراد تحصیل کرده در بازار کار از مهاجرت این افراد جلوگیری کرده و 
حتی مهاجرت معکوس ایجاد کنیم. وقتی فرصت های شغلی مناسب ایجاد شود، حتی افرادی که از کشور مهاجرت 

کرده اند برای بازگشت به کشور انگیزه پیدا می کنند.

شــرکت های حاضر در نمایشگاه 
پیشــگامان پیشــرفت اغلب 
اقدامــات نوآورانه خــود را به 
محضر رهبر انقلاب ارائه کردند.

پیام خلیلــی، مدیرعامل گروه 
توسعه و نوآوری صنایع گداختار 
در این باره توضیــح می دهدکه 
طرح نوآورانه» فــرآ« که مخفف 
فردای روشــن آموزش است را با 
همکاری دانشگاه اراک راه اندازی 
کرده انــد: این طرح بــا ترکیب 
آموزش های دانشگاهی و عملی، 
بستری مناسب برای توسعه یک 
الگوی نوین در نظام آموزش عالی 
فراهــم می کند که بــا تغییرات 
سریع فناوری در جهان همخوانی 
دارد و همچنین به نســل جوان 
مســئولیت پذیر و متعهد کشور 

امید می بخشد.
 ما توانســته ایم دو کد رشــته 
مهندســی مکانیک و مهندسی 
علم مواد را در دفترچه ســازمان 
ســنجش قرار دهیم و از طریق 
کنکور و مصاحبه، طی 2ســال 
گذشته ۱۰۰ دانشجو را انتخاب و 
جذب کنیم.   چشم انداز، ایجاد یک 
زیست بوم نوآوری در حوزه انرژی 
است. ما در تلاشیم تا یک پلتفرم 
جامع راه انــدازی کنیم که صدها 
شرکت دانش بنیان و فن آور را در 

این حوزه گرد هم بیاورد. 

مقایسه
 با سال های گذشته

 فرصت های جدید
 در حوزه صنعت و تولید

شناســایی فرصت های جدید و بومی ســازی از 
نکات مورد تأکید رهبر انقاب در دیدار با فعالان 
اقتصــادی بوده اســت. پیام خلیلــی می گوید: 
برای بومی ســازی  تجهیزاتی که در حوزه نفت، 
گاز، پتروشــیمی و نیروگاهی استفاده می شوند 
اقداماتی انجام داده ایــم. در بخش صادرات نیز 
فرصت هایی را شناسایی و در پی سرمایه گذاری 

برای توسعه این بخش هستیم.
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 از باغ های البرز تا مزارع آسیای میانه
سید مجتبی حسینی، مدیرعامل شرکت دانش بنیان زیست فناوری رویش پایدار 
البرز در حاشیه بازدید رهبر انقاب از نمایشگاه »پیشگامان پیشرفت« گفت: شرکت 
دانش بنیان زیست فناوری رویش پایدار البرز در زمینه تولید انواع نهال درختان میوه 
به شیوه کشت بافت فعالیت می کند.در سال گذشــته حدود ۳۰۰هزار اصله نهال 
تولید داشته ایم و امسال تولید را به 5۰۰ هزار اصله رسانده ایم. بیشتر تولیدات ما در 

بازار داخلی عرضه می شود، البته به صورت جزئی نیز صادرات به کشورهای همسایه 
را داریم. در حال حاضر بیشتر روی گسترش دانش فنی تمرکز داریم، به این دلیل که 
محصولات ما به واسطه تره باری بودن امکان صادرات را ندارند، اما صدور دانش فنی 
کار امکان پذیر است. امیدواریم بتوانیم محصولات و همچنین دانش فنی خودمان را 

به کشورهای همسایه مثل ارمنستان، ازبکستان و قزاقستان صادر کنیم.

مکث

طرح ملی 
هوشمندسازی انرژی

میرعلی ســیدی، نماینده مجموعه شرکت های 
دانش بنیــان فعــال در حوزه هوشمندســازی 

زیرساخت های انرژی:
 مجموعــه شــرکت های 
در  فعــال  دانش بنیــان 
هوشمندســازی  حــوزه 
نــرژی  زیرســاخت های ا
5۰ شــرکت  ترکیبــی از
دانش بنیــان فعال در حوزه 

هوشمندسازی و تحول دیجیتال زیرساخت های 
انرژی است. ما در این شــرکت یک بسته تحول 
دیجیتال برای بهینه ســازی و مدیریت مصرف 
انرژی طراحــی کرده ایم وخوشــبختانه برای 
نخستین بار در ســال های اخیر این بسته های 
هوشمندســازی در قالب ۶پروژه دسته بندی و 
برای نخستین بار یک تیم ستاد اقتصادی تحول 
ریاست جمهوری و همچنین مجلس به اشتراک 

گذاشته شد. 

اقتصاددان های معتبر کشور که در این ستادها 
فعالیــت می کردند به ما پیوســتند و این پروژه 
به یک برنامه ملی مبدل شــد. ایــن طرح های 
هوشمندسازی و همچنین اثرات اقتصادی آنها 
در توزیع عادلانه یارانه هــا و جلوگیری از اتاف 
یارانه ها تأثیرات بســیار خوبی خواهد داشت و 
دولت را در این زمینه بســیار یاری خواهد داد. 
مهم ترین مزیت این موضوع این است که عمده 
اقداماتی که در گذشته انجام شده ناظر بر افزایش 
ظرفیت تولید بــوده، اما این برنامه هــا ناظر بر 
بهینه سازی و مدیریت مصرف خواهد بود که با 
سرمایه کم قابل اجراســت. برای بخش صنعت، 
سیستم های مدیریت انرژی را پیشنهاد کردیم 
که در یک واحد صنعتی یک سیســتم مدیریت 
انرژی می تواند تا 2۰درصــد و ظرف مدت ۶ ماه 
مصرف انرژی را کاهش دهد. در حوزه خانگی نیز 
موضوع اعتبار انرژی را پیش می بریم و پیشنهاد 
ما این است که یارانه های انرژی به اعتبار انرژی 
تبدیل شود و افراد با این برنامه می توانند به شکل 
مستقیم این اعتبار را برای مخارج انرژی استفاده 
کنند. این برنامه ها این فرصت را به ما می دهند 
که فرصت بازتوزیع نظام یارانه را داشته باشیم تا 

هرچه بیشتر در این زمینه عدالت رعایت شود.

پیشــگامان  نمایشــگاه  در 
پیشرفت، نوآوری های چشمگیر 
و دستاوردهای بزرگی در عرصه 
صنعت و فناوری کشور به نمایش 
گذاشته شــد. این رویداد که با 
حضور مقام معظم رهبری برگزار 
شد، فرصتی مغتنم برای معرفی 
توانمندی های داخلی و تأکید 
بر اهمیــت خودکفایی بود. در 
ادامه، به بررســی برخی از این 
دستاوردها و چالش های پیش 
روی بخش خصوصی می پردازیم 
و با فعــالان اقتصادی گفت وگو 
خواهیــم کرد تــا از نزدیک با 
تلاش های آنها برای توســعه 

کشور آشنا شویم.

گارانتی سه ماهه تعمیرات هواپیما  شبیه ساز ایرانی برای ۱۲ نوع جراحی چشم

 انتقال ژنتیک برترین گاوهای دنیا با فناوری پیشرفته تولید جنین

تحول صنعت با دست های ایرانی

از دامپتراک تا شبیه ساز جراحی

محمدمهدی حیدری، مدیرشــرکت آینده نگاری افق 
تولیدکننده محصولات شبیه سازی جراحی:

 شــرکت آینده نگاری افــق تولیدکننــده محصولات 
شبیه ســازی جراحی  اســت که محصولات خود را با 
برند ســیمیدیکس به بازار ارائه می کند. ما دســتگاه 
شبیه سازی چشــم را در این نمایشگاه در معرض دید 
عموم قرار داده ایم. این دستگاه توانایی انجام ۱2گونه 
جراحی داخل چشمی را شبیه ســازی می کند و عما 
کاربرد اصلی این دســتگاه در بخش آموزش پزشکی و 
تخصصی پزشکی است. تقریبا ۱۰۰درصد این دستگاه 
در داخل کشور ساخته می شود، به جز وسایل خام و پایه 
که به صورت نرمال دراین دســتگاه استفاده کاربردی 
دارد. می توان گفت ساخت این دستگاه نسبت به نمونه 
خارجی، ارزبری بســیار کمتری دارد. قیمت تمام شده 

این محصول تقریبا نصف نمونه خارجی آن است. 

همچنین شــاهد یک بازار رو به 
رشد در چند ســال اخیر بوده ایم، 
در سال های ۱۴۰2و ۱۴۰۳رشد 
خیلی خوبی در قســمت فروش و 
صادرات اتفاق افتادو امیدواریم این 
رشد همچنان ادامه داشته باشد. 

حدود 5۰درصد از تولید این دســتگاه به کشور چین 
صادر می شود. در مسیر ساخت و تولید این تجهیزات از 
نظر ثبت سفارش و نقل و انتقال ارز موانع و مشکاتی 
نیز وجود دارد، اما برای این مشــکل نیز راه حل هایی 
ایجاد کرده ایم. 2مشــکل اصلی ما بخش حمایت های 
مالی و محدودیت ارتباطات خارجی است، ضمن اینکه 
قوانین رفع تعهد و مسئله قیمت ارز صادراتی نیز جزو 
موانع ما در مسیر تولید و صادرات این دستگاه محسوب 

می شود.

محمدمهدی نادری
مدیرعامل شرکت سینا فناوران ماندگار:

 کار شــرکت ســینا فناوران ماندگار تکثیــر گاوهای 
پربازده با اســتفاده از فناوری تولید جنین است. این 
فناوری تنها راه و سریع ترین راه رسیدن به خودکفایی 
در تولید گوشت در کشور اســت. در حال حاضر تمام 
راه های رسیدن به خودکفایی در تولید گوشت، راه های 
عامتی هستند، به شکلی که گوساله یا خود گوشت را 
وارد می کنند یا اینکــه جمعیت مولد را زیاد می کنند، 
تمام این راه ها اشــتباه اســت، در واقع در این روش 
جمعیت دام کاهش پیدا می کند. برزیل سومین کشور 
تولید کننده گوشــت در دنیاســت، اما 2۰۰میلیون 
راس جمعیــت دامی دارد.آمریکا به عنوان نخســتین 
تولید کننده گوشت دنیا روی بحث بهره وری کار کرده 
است، یعنی اینکه تولید بیشــتر با منابع کمتر، یعنی 

شیر و گوشت بیشتر از تعداد دام 
کمتر. ما بهتریــن  دام های دنیا را 
از کشــورهای آلمان و دانمارک 
در مجموعه خود جمع کرده ایم، 
حتی دام های مرغوب کشــور را 
نیــز در مجموعه داریــم، از این 

دام ها هر هفتــه تخمک گرفته و بــرای انجام لقاح به 
آزمایشگاه برده می شــود. در این قسمت جنین های 
۷روزه میکروســکوپی تولید می شود و در مرحله آخر 
در رحم گاو گیرنده کاشــته می شود، گوساله  هایی که 
از این پروسه متولد می شود دارای ارزش بسیار بالایی 
ا ست، چرا که اگر می خواســتیم این نژاد را وارد کنیم 
باید مخارج بســیار بالایی را متحمل می شدیم. با این 
روش در آمریکا سالانه یک میلیون جنین و در کشور 

ما سالانه 2هزار جنین تولید می شود.

محمد باستانی
 رئیس هیأت مدیره شرکت 

دانش بنیان ویستاتوربین در 
حاشــیه بازدید رهبر انقاب 
از نمایشــگاه »پیشــگامان 
پیشــرفت« گفت: شــرکت 

دانش بنیان ویســتاتوربین در زمینــه تعمیرات 
اساسی و بازسازی کامل موتور هواپیما و تعمیرات 
سنگین هواپیمای مســافربری فعالیت می کند. 
ایرلاین هــای خارجی وقتی کیفیــت کار ما را در 
شــرکت های داخلی مشــاهده کردند، به شرکت 
دانش بنیان ویســتاتوربین اطمینــان پیدا کرده 
و کارهای تعمیراتی هواپیماهای خــود را به این 
شــرکت واگذار کردند. با توجه بــه اینکه تامین و 
تعمیر قطعات هواپیما جزو مهم ترین و اصلی ترین 
تحریم های جمهوری اسامی محسوب می شود، ما 
با تکیه بر توان و تخصص مهندسین داخلی و دانش 
فنی توانسته ایم که موتور هواپیما را به صورت کامل 
بازســازی کنیم به این صورت که موتور کاما به 
قطعات ریز دیس اسمبلر و پس از انجام تعمیر روی 
قطعات و بازسازی کامل، موتور مجددا برای پرواز 
آماده سازی می شــود. تمام تعمیرات انجام شده 
در این شرکت ۳ماهه گارانتی شــده و تا کنون به 
هیچ مشکلی در این باره بر نخورده ایم. برای تولید 
قطعات موتور هواپیما نیز در حــال برنامه ریزی و 
تحقیق و توسعه آر اند ای هستیم و در آینده نزدیک 
تولید قطعات را آغاز خواهیم کرد. امسال توانستیم 
بازسازی قطعات قســمت داغ موتور را با سرعت 
بیشتری به انجام برسانیم به طوری که سرعت انجام 
این تعمیرات نسبت به ســال قبل یک ونیم برابر 
افزایش پیدا کرده است.  در داخل کشور 2-۳شرکت 
با شرکت خصوصی دانش بنیان ویستاتوربین رقابت 

می کنند که نیمه دولتی یا دولتی هستند.
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از نوآوری های صنعتی تا فناوری های آینده
در نمایشگاه پیشگامان پیشرفت چه دستاوردهایی به نمایش درآمد؟

دستاوردها و آثار
بازدید از نمایشگاه پیشگامان پیشرفت 
را می توان از یک منظر تازه ترین اقدام 
رهبر انقاب در حــوزه جهاد تبیین 
به شــمار آورد. این نوع رویدادها که 
عموما با حضور شخص رهبر انقاب 
جلوه ای دیگر می یابد، نه تنها به عنوان 
یک نمایشگاه، بلکه به عنوان پلتفرمی 
برای تبادل نظر، ایجاد شــبکه های 
کسب وکار و معرفی فناوری های نوین 
به شمار می رود. امســال این رویداد 
با هدف معرفی دســتاوردهای بخش 
خصوصــی در حوزه هــای مختلف 
صنعتی، فنــاوری و خدماتی برگزار 
شــد و فرصتی بی نظیر برای نمایش 
توانمندی های داخلی و تقویت اقتصاد 

ملی فراهم کرد.

دســتاوردهای کلان نمایشگاه 
پیشگامان پیشرفت 

نمایشگاه »پیشــگامان پیشرفت« با 
محوریت اقتصاد مقاومتی و توســعه 
پایدار، تــاش کرد تــا نقش بخش 
خصوصی را در تحقــق اهداف کان 
اقتصادی کشور برجسته کند. ازجمله 
اهداف اصلی این نمایشگاه می توان به 

موارد زیر اشاره کرد:
خصوصــی در حوزه هــای ۱ معرفی دستاوردهای بخش 

مختلف اقتصادی
فعالان اقتصادی2 ایجاد شبکه های ارتباطی بین 
تشــویق بــه اســتفاده از  فناوری های نوین در صنایع 3

مختلف
تقویت روحیــه کارآفرینی و  نوآوری بین جوانان4

آثار نمایشگاه بر اقتصاد ملی
برگزاری چنین رویدادهایی می تواند 
تأثیر قابــل توجهی بــر اقتصاد ملی 
داشــته باشــد. ازجمله این تأثیرات 

می توان به موارد زیر اشاره کرد:
  تقویت روحیه کارآفرینی و نوآوری

  جــذب ســرمایه گذاری داخلی و 
خارجی

  افزایش صادرات غیرنفتی
  ایجاد اشتغال پایدار

مکث

نمایشگاه »پیشگامان پیشرفت؛ رویداد ملی توانمندی ها و دستاوردهای بخش خصوصی« با حضور بیش از 3۰ شرکت دانش بنیان بخش خصوصی 
آخرین دستاوردهای خود را در حوزه های صنایع پیشرفته و فناوری های نوین، تولید و صنعت، کشاورزی و صنایع غذایی، محیط زیست و انرژی 
تجدیدپذیر و سلامت و داروسازی به نمایش درآورد. در این نمایشــگاه، شرکت ها و استارت آپ های فعال در حوزه های مختلف، محصولات 
و خدمات خود را به نمایش گذاشتند.این نمایشگاه به چند بخش مختلف تقسیم شده است که هر کدام به نمایش توانمندی ها، نوآوری ها و 

پیشرفت های بخش خصوصی در حوزه های گوناگون اقتصادی و صنعتی پرداخته اند. این بخش ها شامل موارد زیر بوده است:

 فناوری های 
پیشرفته

 این بخــش مربوط به فناوری های پیشــرفته نظیر 
هوش مصنوعی، نانوتکنولوژی، بیوتکنولوژی و دیگر 
نوآوری های علمی است که شرکت های خصوصی در 
آن فعالیت می کنند. در این نمایشــگاه شرکت های 
فعال در حوزه فناوری اطاعات و ارتباطات، آخرین 
دستاوردهای خود در زمینه هوش مصنوعی، اینترنت 

اشیا و باکچین را ارائه کردند.

1

صنایع 
پیشرفته

در این بخش شرکت های صنعتی، محصولات خود 
را در حوزه خودروسازی، پتروشیمی و صنایع معدنی 

به نمایش گذاشتند.
2

کشاورزی
 و صنایع غذایی

 دســتاوردهای بخــش خصوصــی در حوزه های 
کشاورزی، دامپروری، تولید مواد غذایی، محصولات 
ارگانیک و نوآوری های مرتبط با صنعت کشــاورزی 
ارائه شده اند. همچنین نوآوری های بخش خصوصی 
در حوزه کشاورزی مدرن و حفظ محیط زیست مورد 

توجه قرار گرفت.

3

صنعت و تولید

 در این بخش، تولیدات صنعتی ازجمله محصولات 
پتروشــیمی، تجهیــزات صنعتی، ماشــین آلات و 

کالاهای تولید داخل به نمایش گذاشته شده اند.
4

 حمل ونقل
 و لجستیک

 این بخــش بــه معرفــی توانمندی هــا در حوزه 
حمل ونقل، سیســتم های لجســتیک پیشــرفته، 
تجهیزات مرتبط بــا حمل ونقل هوایــی، دریایی و 

زمینی پرداخته است.

5

خدمات
 و اقتصاد
 دیجیتال

در این قسمت، اســتارت آپ ها، شرکت های فناوری 
اطاعات و ارتباطــات و خدمات مرتبــط با اقتصاد 
دیجیتال حضور داشــتند و دســتاوردهای خود را 

ارائه کردند.

6

محیط زیست 
و انرژی های 
تجدیدپذیر

 این بخش بــه نوآوری ها در حــوزه انرژی های پاک 
مانند انــرژی خورشــیدی، بــادی و فناوری های 

زیست محیطی پرداخته است.
7

 سلامت 
و داروسازی

این بخــش مربوط بــه محصــولات و فناوری های 
پزشکی، دارویی، تجهیزات درمانی و دستاوردهای 

مرتبط با سامت بوده است.
8
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